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Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  А П Т А Л Ы Қ

Любая реформа должна быть не только продумана, обосно-
вана, но и должны просчитаны ее результаты экспертами со-
ответствующих ведомств в перспективе, а также ее влияние 
на другие сферы. В области образования анализ нововведе-
ний актуален и важен, потому что от их результатов зависит 
не только судьба школьников и студентов, но в целом эконо-
мическое развитие страны, не говоря о системе образования.
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ХАЛЫҚТЫҢ ТАБЫСЫН 
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ЖОҒАРЫ ОҚУ 
ОРЫНДАРЫНА ТИЕСІЛІ 
ЖЕР ТЕЛІМДЕРІ 
АРНАЙЫ ТЕКСЕРІЛСІН

МЕДИЦИНАЛЫҚ 
САҚТАНДЫРУ ҚОРЫ 
ӨЗ МІНДЕТІН ДҰРЫС 
АТҚАРМАЙДЫ
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ТЕҢІЗ бен 
СЫРДЫҢ
СЫРБАЗ 
СУРЕТКЕРІ
Халықаралық «Алаш» әдеби 
және Қазақ ПЕН-клубы  
сыйлықтарының лауреаты 
Қуаныш Жиенбай – қазіргі қазақ 
прозасында өзіндік беталысы, 
жазу мәнері қалыптасқан әрі 
өнімді жазатын қаламгер.

Бұғаусыз кеткен баға мен қарапайым халықты қинаған қымбатшылық туралы әңгіме 
қозғаудың өзі ыңғайсыз жағдайға жетті, тіпті қорқатын болдық. Жаза-жаза жауыр 
болған тақырыпты қайта қозғау – бітеу жараның аузын тырнағанмен бірдей, жұрттың 
ашу-ызасын одан бетер өршітеді. Жазбайын десек, еліміз егемендік алып нарықтық 
экономикалық қатынасқа көшкелі көріп келе жатқанымыз  – азық-түлік және де өзге де 
тауарлардың тұрақты түрде қымбаттауы, ол тіпті әдеттегі көрініске айналды. 

Хош, сонымен Білім және 
ғылым министрлігі жауа-
бымен де таныстық, дер 
кезінде жауап қайтарғаны 
үшін рахмет айтамыз. 
Иә, әдеттегідей, «Өгізді 
де өлтірмеген, арбаны 
да сындырмаған» жауап 
екен. Ал Алматы облысы 
әкімдігінен әлі жауап жоқ... 
Ал министрлік жауабын 
біз арқылы білгеннен кейін 
(өзіне әлі жауап жетпеген) 
тағы да хабарласқан, қазақ 
мектептерінің жағдайы 
үшін қайрат көрсетіп, 
жүгіріп жүрген ұстаз Сәния 
Нүсіпәлінің жазуынша, 
Талғардағы Т. Рысқұлов 
атындағы №9 мектептің 
жағдайы өте нашар. 
- Осы мәселені 
көтергенімізге жарты жыл 
болды. Талғар ауданының 
жоғары тау баурайына 
салынған, ең соңғы техно-
логиямен жабдықталған 
мектепті қазақ мектебіне 
бермей отыр. Біздің 
оқушыларымыздың 
құқығын кім қорғайды? 

Жыландай ирелеңдеген бұралаңды 
өмір жолында талай жанды жа-
ныма жақын тұттым. Бұл күнде 
солардың дені менен сырт ай-
налды. Осы өмірімде адал сүт 
емгендерді сирек көрдім. Сол 
сиректің бірі – Алмас інім еді...
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МЕН ОНЫ 
ҚАЖЫМҰҚАНҒА 

БАЛАЙТЫНМЫН...НИШ: ШКОЛА ДОЛЖНА ПОМОЧЬ
УЧЕНИКУ НАЙТИ СВОЕ МЕСТО

ҚЫМБАТШЫЛЫҚТЫҢ 
ТҮП-ТАМЫРЫ ТОЙЫМСЫЗ 
ЖЕМҚОРЛЫҚТАН ТАРАЙДЫ

АРАЛАС МЕКТЕПТЕР КҮШЕЙІП, 
ҚАЗАҚ МЕКТЕПТЕРІ ЖЕТІМНІҢ КҮЙІН КЕШІП 
ОТЫР! – ҰСТАЗДАРДЫҢ АШЫҚ ХАТЫ
ЖАҒДАЙЫ ТӨМЕН ХАЛЫҚТЫҢ БАЛАЛАРЫ
ЖАҢА МЕКТЕПТЕ ОҚУҒА  БОЛМАЙ МА?
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ХАЛЫҚТЫҢ ТАБЫСЫН 
АРТТЫРУ – МАҢЫЗДЫ МІНДЕТ

БАҚ ТУРАЛЫ ЗАҢҒА 
ӨЗГЕРІСТЕР ЕНГІЗУ ҚАЖЕТ

Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
қабылдауында болған Премьер-
Министрдің орынбасары 
Ералы Тоғжанов Президентке 
ха лықтың табысын арттыру бағ-
дар ламасының жүзеге асы ры лу 
барысы туралы мәлімет берді.

Ералы Тоғжанов Қасым-
Жомарт Тоқаевқа жалақыны 
көтеру ісінің 1 миллионнан астам 
бюджеттік сала қызметкерлері 
мен квазимемлекеттік сектор-
дың өндірістік персоналын қам-
титынын хабарлады. Сондай-
ақ кәсіпкерлікке міндеттемелер 
белгілеу арқылы мемлекеттен көмек 
алатын ірі бизнестегі 2,8 миллион 
қызметкердің еңбек табысын арт-
тыру қарастырылғанын жеткізді. 
Мемлекет басшысына кәсіпкерлік 
қызметтің табысын арттыруға, 
сондай-ақ фармацевтика, биотехно-

БАҚ туралы қолданыстағы 
заң қазіргі заманның талабына 
ілесе алмай жатыр. Бұл туралы 
Сенаттың жалпы отырысы-
нан кейін депутат Мұхтар 
Құл-Мұхаммед  ҚазАқпарат 
тілшісіне айтты.

«Ақпаратқа қолжетімділік 
мәселесін дұрыс көтеріп отыр-
сыздар. Осы орайда тілшілер 
қойып отырған сұраққа жауапты 
Президенттің Жолдауынан табуға 
болады. Ол қазіргі Қазақстанда 
жарияланған төрт үлкен пакет 
- саяси реформалардың ішінде 
болашақта «Бұқаралық ақпарат 
құралдары туралы» Заңға да 

Aqparat

Сенат «Кибербуллинг туралы» 
заңды қабылдамай тастады. 
Қолданыстағы әлеуметтік 
желілер мен мессенджерлер  
жұмысын шектеп, бұғаттамау 
керек дейді сенаторлар. 
Сөйтіп заң жобасына төрт 
түрлі өзгеріс енгізіп Мәжіліске 
қайта жіберді. 

«Әлеуметтік желіде, бұқаралық 
коммуникация құралында жәбірлеу 
фактілерін тек министрлердің 
қызметкерлері емес, сарапшы тобы  
айқындайды. Оның құрамына 
лингвистер, психологтар, заңгерлер 
кіреді. Ең бірінші біз кибербуллинг 
фактісін анықтаған кезде қателесуге 
жол бермеуіміз керек»  – деді се-
натор Бейбіт Исабаев.

С он ым е н қ ат а р  қ ұж а тқ а 
«буллинг», яғни баланы жәбірлеу 
түсінігін енгізу ұсынылды. Бұл 

шара кәмелетке толмағандар ара-
сында кемсіту, қысым көрсету, 
зорлық-зомбылықтың алдын алуға 
көмектеседі. Жаңа заң нормасы 
писхикалық, физикалық күш 
көрсетуден қорғайды. Нақты 
қандай фактілер кибербуллингке 
жататынын арнайы құрылған 
сарапшылар тобы анықтауға тиіс. 
Депутаттар әлеуметтік желіде 
азаматтың құқы тапталған материал 
24 сағатта өшірілуін де талап етіп 
отыр. Әзірге ондай келісім TikTok, 
Facebook және Instagram-мен 
ғана бар. Жаңа заң жобасы жаңа 
оқу жылына дейін қолданысқа 
енгізілуі мүмкін. ҚР Ақпарат және 
қоғамдық даму вице-министрі Да-
нияр Қадыровтың айтуынша Заң 
күшіне енген соң, алты айға дейін 
уақыт беріледі. Егер Қазақстан 
заңын бұзбаса, бірде-бір әлеуметтік 
желі бұғатталмайды. 

Ұлттық экономика 
министрінің есебі бойынша 
Қазақстаннан шамамен 100 
миллиард долларға жуық 
қаржы заңсыз шығарылған. 
Әлібек Қуантыров соңғы 
30 жылда офшорға қанша 
ақша шығарылғанын нақты 
білмегенімен, елге тартылған 
400 миллиард доллар 
инвестицияның ондаған 
миллиарды шетелге кеткеніне 
сенімді.

Ал «Такс Джутис Нетуорк» ха-
лық ара лық ұйымының зерттеуін де 
Қазақстаннан шетелге шығарыл ған 
ақша 140-160 миллиард долларды 
құрайды делінген. Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев үкіметке 
екі ай мерзім беріп, сырттағы 
капиталдың нақты көлемін 
анықтауды шегелеп тапсырған 
болатын. Президенттің берген 
уақыты аяқталды. Ұлттық эко-
номика министрлігі офшордағы 
соманы әлі де нақты білмейді. 
Қуантыров қыруар қаржыны 
қайтарудың тетігін ойластырып 

жүрген көрінеді. Шенеунік арнайы 
комиссиямен бірлесіп, салықтық 
және салықтық емес ынталан-
дыру шарасына да көңіл бөлмек. 
«Біз қазір салықтық шаралармен 
белсенді жұмыс істеп жатырмыз. 
Бұл мәселеге екі жақты тұрғыдан 
жұмыс атқарып жатырмыз. Бір 
жағынан, қаржының бұдан кейін де 
шығып кетуіне жол бермеу керек. 
Мысалы, салық шараларының 
бірі – инвесторлар төлемеген ди-
виденд жеңілдікті алып тастаймыз. 
Сәйкесінше олар бас компанияға 
ала алады немесе сол жерден кейбір 
қызметтерді сатып ала алады» – 
дейді министр.

Елордада көлік кептелісі 
мәселесін шешу үшін екі көпір 
салу жоспарланып отыр. Бұл 
туралы қалалық көлік және 
жол-көлік инфрақұрылымын 
дамыту басқармасының бас-
шысы Жансұлтан Сапарбаев 
мәлім етті.

«Қалада көлік кептелісі әлі 
де өзекті. Әсіресе, Мәңгілік ел 
даңғылы бойында, атап айтқанда 
Министрліктер үйі мен Ұлттық 
банк аралығында. Бұрын кепте ліс-
те жарты сағаттап тұрсақ, қазір 1,5 
сағатқа дейін созылады. Мәңгілік 
ел даңғылымен қатар орналасқан 
Ә.Бөкейханов көшесінде де жағдай 
мәз емес, жөндеу керек. Осы 
мәселелер қалай шешілмек?» – 
деп қалалық мәслихаттың депу-
таты Нұрдәулет Оразханов сауал 
жолдады.

 «Жалпы сол жағалаудағы 
кептеліс мәселесін шешу үшін 
қосымша екі көпір салу қажет. 
Алғашқысы – Тәуелсіздік, екінші 
көпір – Ұлы дала даңғылында. 
Бүгінде Тәуелсіздік даңғылындағы 
көпір құрылысының монтаждау 

жұмысы басталды. Республикалық 
бюджеттен қаржы күтіп отырмыз. 
Көпір құрылысы үшін 7 млрд. 
теңгеге жуық қаражат керек. Ұлы 
дала бойында салынатын көпір 
бойынша мердігер компания 
анықталды. Ол жерде жұмыс 
бүгін басталады. Көпірді қала 
күніне орай қолданысқа беруге 
тырысамыз. 2 көпір іске қосылған-
нан кейін Мәңгілік ел, Тұран, 
Қабанбай батыр даңғылдарының 
бойындағы кептеліс реттелуі тиіс», 
– деді Ж. Сапарбаев. Одан бөлек, 
басқарма басшысының айтуынша, 
Бұқар жырау көшесіндегі былтыр 
басталған көпір биыл пайдалануға 
берілмек.

ҚАЗАҚСТАННАН ҚАНША ҚАРЖЫ 
ШЕТЕЛГЕ ШЫҒАРЫЛҒАН?

ЕЛОРДАДА 
ЕКІ КӨПІР САЛЫНАДЫ

ӘЛЕУМЕТТІК ЖЕЛІ ЗАҢМЕН РЕТТЕЛЕДІ

логия, IT-технология және мұнай-
химия бағытындағы жаңа өндірістер 
сияқты экономиканың түрлі 
салаларындағы инвестициялық 
жобаларды іске асыру арқылы жаңа 
жұмыс орындарын ашуға қатысты 
Үкіметтің жоспары баяндалды.

Сонымен қатар  Премьер-
Министрдің орынбасарының айту-
ынша, халықтың әлеуметтік жағдайы 
төмен топтарын қолдау шаралары 
қарастырылған. Мысалы, «Бақытты 
отбасы» жобасы аясында көп балалы 

және мүмкіндігі шектеулі балаларды 
тәрбиелеп отырған 20 мың әйел 
жұмыспен қамтылады. Жастарды 
жұмысқа орналастыру үшін «Жастар 
тәжірибесі» және «Алғашқы жұмыс 
орны» жобалары жүзеге асырылып, 
400 айлық есептік көрсеткішке дейін 
гранттар беріледі.

Кездесу соңында Президент 
халықтың табысын арттырудың 
айрықша маңызды екенін атап 
өтіп, Үкіметке бұл мәселені ерекше 
бақылауда ұстауды тапсырды.

өзгерістер мен толықтырулар енгізу 
көзделген. Тілшілердің мәселені 
дұрыс көтеріп отырғанының тағы 
бір ерекшелігі – қолданыстағы 
заң қазіргі заманның талабы-
на ілесе алмай жатыр», – деді  
М. Құл-Мұхаммед.

Осы орайда сенатор ақпараттың 
жедел таралуы өте маңызды екенін 
айтты. «Қазір таңертең болды 
деген оқиға түсте ескіріп қалады. 
Сондықтан журналистердің жедел 
түрде ақпарат алуын жетілдіру үшін 
«БАҚ туралы» Заңға өзгерістер 
енгізіп, лауазымды тұлғалардың 
олардың сұрақтарына жауап беруін 
тездету мәселесінің көзделуі заң 
нормаларымен реттелуі керек. 

Біз соған келе жатырмыз және ол 
алдағы уақытта БАҚ туралы заңға 
түсетін өзгерістерде қарастырылады 
деп санаймын», – деді депутат.

ҚР Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев халыққа Жолдауында 
бұқаралық ақпарат құралдары 
т у р а л ы  з а ң д ы  қ а й т а  қ а р а у 
керектігін айтқан болатын. «Одан 
арғы демократиялық өзгерістер 
тәуелсіз және жауапты бұқаралық 
ақпарат құралдарынсыз мүмкін 
емес деп санаймын. Сондықтан 
мемлекеттің мүддесі мен қоғамның 
сұраныстарын және медиа саланың 
даму тенденцияларын ескере оты-
рып, БАҚ туралы заңды қайта қарау 
қажет», – деген-ді Президент.

Биыл Алматы қаласында 9 мамыр – Жеңіс күні 
тойланады. Бұл туралы қала басшысы Ерболат 
Досаев Бостандық ауданы тұрғындарымен кез-
десу барысында айтты.

«Отан үшін от кешкен ардагерлеріміз қашан да 
құрметке лайық. Ұлы жеңіс мерекесі қарсаңында 
қарт майдангерлерге ерекше көңіл бөлінеді. Әкімдік 
тарапынан қолдау мен құрмет көрсетіледі. Соғыс 
ардагерлеріне бір млн. теңгеден беріледі. Сондай-
ақ осы санатқа теңестірілген азаматтар мен тыл 
еңбеккерлеріне де материалдық көмек көрсетіледі», 
– деді Алматы әкімі.

Ерболат Досаевтың айтуынша, Жеңіс күні 28 
Панфиловшылар паркінде орналасқан «Мәңгілік 
алауға» гүл шоғын қою мен қан майданда қаза болған 
құрбандарды еске алу шарасы өтеді. Айта кетейік, 
биыл Нұр-Сұлтан қаласында Жеңіс күніне арналған 
әскери парад болмайды.

«Alan Parking» ЖШС -нің директоры Мұхтар 
Базарбаев екі айға қамауға алынды. Бұл туралы 
Алматы сотының баспасөз қызметі мәлім етті.

«Соттың тиісті қаулысымен тергеу органының 
өтіші қанағаттандырылды. Күдіктіге 2 ай мерзіміне 
қамауда ұстау бұлтартпау шарасы санкцияланды»,- 
деп хабарлады Алматы сотының баспасөз қызметі.

Айта кетейік, 2016 жылы Алматыда автоматтан-
дырылған ақылы көлік қоятын тұрақ жүйесі іске 
қосылған болатын. Аталған қызметтің екі түрі бар. 
Көлікті көше бойына қою және тұрақ алаңдары. 
Барлығы бір операторға тиесілі. Ол – Alan Parking 
ЖШС. Оған 12 мың тұрақ қарайды.

Бұл көліктұрақтардың пайда болуына қала 
тұрғындары өз наразылықтар білдіргенмен 
аламатылықтардың арызы айдалаға айтылғанмен 
бірдей болды. «Бұл ешқандай қызмет көрсетпей 
көше бойынан ақша жинау» деп шулаған жұрттың 
жанайқайын ешкім құлағына қыстырған жоқ. Қала 
билігі кәсіпкерді қолдап, мәслихат оны заңды түрде 
бекітіп берген болатын. Енді оның басшысы қамауға 
алынғанмен ақылы көліктұрақтан алматылықтар 
құтыла алар ма екен?..

СОҒЫС АРДАГЕРЛЕРІНЕ
БІР МИЛЛИОН 
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ЖЕМҚОРЛЫҚТАН ТАРАЙДЫ

Qumsaǵat

2-3-бетті дайындаған 
Зейнолла ҚАБИОЛЛАҰЛЫ

Қарапайым халықтың, еліміз дегі 
тұрғындардың тарапынан әсіресе 
азық-түліктің қымбатттауына байла-
нысты соңғы кезде  айтылып жатқан 
арыздан аяқ алып жүре алмайсыз. 
Ол да негізсіз емес, тапқан-таянғаны 
тамағын асырауға жетпей жатса 
жанайқайға баспағанда не істейді?! 
Ресми орындардың еліміздегі әрбір 
адамға шаққандағы жалақы мөлшері 
орта есеппен алғанда 230 мың 
теңгеден асты деген құрғақ мәліметі 
ешкімнің қарнын тойдыра алмасы 
белгілі. Бұл көрсеткіштің қайдан 
келгенін кім білсін, көпшіліктің ала-
тыны жүз мың теңгенің ар жақ-бері 
жағы. Мынандай қымбатшылық 
кезеңде жүз мың теңгемен отба-
сын асырау мүмкін емес. Өйткені 
киім-кешек сатып алмақ түг іл, 
азық-түліктен бөлек, коммуналдық 
қызметтер үшін де ақша төлеу қажет. 
Оны төлемесең сусыз, жарықсыз, 
жылусыз қаласыз. Әсіресе зейнет-
керлер, көпбалалы отбасылар мен 
өзге де әлеуметтік жағынан нашар 
қорғалған тұрғындарымыз қиындық 
көріп отыр.

Бағаның әлсін-әлсін көтерілуіне 
байланысты биліктегілердің алға 
тартар уәждері де жеткілікті. Бір 
білгір экономистердің айтуынша, 
доллар бағамы көтерілсе, кенеттен 
короновирус сияқты індет келе қалса, 
Африкада соғыс бола қалса біздегі 
бағаның «жынына» тиіп, шабынан 
түртеді екен. Содан шамданған баға 
«арқасы көтеріліп» аспанға шап-
шитын көрінеді. Жер жүзіндегі бір-
бірімен жіпсіз байланған елдерге 
әлемдегі геосаяси жағдайдың белгілі 
бір деңгейде қай-қайсысына бол-
сын әсер етері сөзсіз. Бірақ барлық 
кінәні сыртқа сілтеп, өзіміздің ішкі 
жағдайымызға көз жүгіртпеу,  қолда 
бар мүмкіндіктерімізді саралап, 
кемшіліктерді түзетіп, халықтың 
тұрмысын жақсартудың жолын 
іздемеу – шарасыздық, біліксіздік, 
жауапсыздық. 

Ек і  жыл бойы бүк іл  әлемді 
ү р е й д е  ұ с т а ғ а н  п а н д е м е я ғ а 
қарағанда, кейбір сарапшылардың 
айтуынша соңғы қаңтар қасіреті 
мен Украинадағы соғыс, Ресейге 
салынған санкциялар біздің елімізге 
қатты әсер еткен секілді. Кеше ғана 
өткен наурыз айындағы деректерге 
сүйенсек еліміздегі инфляция деңгейі 
12 пайызға көтерілгендігі айтыл-
ды. Дауыл тұрмай жатып ұшатын 

Бұғаусыз кеткен баға мен 
қарапайым халықты қинаған 
қымбатшылық туралы әңгіме 
қозғаудың өзі ыңғайсыз 
жағдайға жетті, тіпті қорқатын 
болдық. Жаза-жаза жауыр 
болған тақырыпты қайта 
қозғау – бітеу жараның ау-
зын тырнағанмен бірдей, 
жұрттың ашу-ызасын одан 
бетер өршітеді. Жазбайын 
десек, еліміз егемендік алып 
нарықтық экономикалық 
қатынасқа көшкелі көріп келе 
жатқанымыз  – азық-түлік 
және де өзге де тауарлардың 
тұрақты түрде қымбаттауы, ол 
тіпті әдеттегі көрініске айнал-
ды. Бағаны бұғаулаймыз деген 
биліктің әрекетінен ештеңе 
шыққан емес. Өйткені оған де-
ген шынайы ниет жоқ...

тізімде бағасын 10-15 пайыздан 
артық көтеруге болмайтын азық-
түліктің 19 түрі бар. Сол шектеулерге 
қарамастан әлеуметтік маңызы бар 
туарлардың құны тым көтерілген. 
Біз жүргізген сараптамалардың 
нәтижесі бойынша соңғы кезде 
тек қана жұмыртқа ғана 7 пайызға 
қымбаттаған. Ал ет, сүт өнімдері 
сияқты өзге де азық-түлік түрлерінің 
бағасы түгелдей 30 пайыздан аса 
өскендігі байқалды, тіпті доллардың 
еш әсері  жоқ тауарлардың да» 
-  дейді С. Романовская. Тауар 
өндірушілер мен ортадағы дистри-
бьютер деп аталатын делдалдардың 
айуынша бағаның көтер ілу іне 
ш е т е л д і к  ө н д і р у ш і л е р  к і н ә л і . 
Не керек, сыныққа айтар сылтау 
жеткілікті. Тұтынушылардың тала-
бына орай бағаның негізсіз көтерілуі 
мен тауардың сапасына тұрақты 
бақылау жүргізетін бұл қоғамдық 
ұйым жетекшісі негізгі кінә біздің 
тойымсыз кәсіпкерлердің өзінде деп 
есептейді. Мысалы, жаңа жыл неме-
се 8 наурыз мерекелері қарсаңында 
сауда орындарында бағаны еріксіз 
көтергені белгілі. Бұл заңбұзушылық 
туралы мемлекеттік органдарға 
талай рет арызданғанмен нәтиже 
жоқ. «Бизнесті тексеруге марото-
рий жарияланған, оларды себепсіз 
мазалауға құқымыз жоқ» деген жа-
уап келетін көрінеді. Мақұл, нарық 
заңына орай үлкен сұранысқа байла-
нысты мереке кезінде баға көтерілді 
дей ік .  Ал  одан кей ін  сұраныс 
азайғанда баға неге түспейді? Жоқ, 
ондай жақсылық бізде болмаған,  
мынандай жабайы нарық кезінде 
ол мүмкін де емес. Тұтынушылар 
одағы атынан мұндай арыздар-
ды Алматы қаласы әкімдігіне де 
жолдаған екен. Әкімдіктегілер баға 
бақылауда,  асып кеткен өрескел 
заңбұзушылық жоқ деп жауап бер-
ген. Ал тұрғындар тарапынан бағаға 
қатысты арыздар үсті-үстіне түсіп жа-
тыр. Сонда әкімдіктегілер мен осыған 
жауапты құзырлы орындағылар 
бағаны қажетінше көтеріп алған 
с а у д а  о р ы н д а р ы н д а  м ү л д е м 
болмағаны ма, бағаның қалай қарай 
ауытқып жатқанын білмегені ме? 
Әлде қымбатшылықтан қиналған 
мыңдаған адамдардың бәрі өтірікші 
болғаны ма?

Бағаны бақылау ұзақ жылдар 
түрлі министрліктер, мемлекеттік 
құзырлы органдар мен әр деңгейдегі 

өсіп бара жатыр. Өйткені жемнің 
бағасы, басқа да факторлары бар. 
Мысалы, Ресейден алып келетін 
қапшықтары да қымбаттап жатыр. 
Ол да өз әсерін беріп отыр. Азық-
түлік бағасының өсуіне өткен айдағы 
теңгенің тұрақсыздығы да әсер етті», 
- деді ведомство басшысы Бақыт 
Сұлтанов. Министрдің айтуынша 
облыс орталықтарында жүргізілген 
мониторинг нәтижесінде шағын 
дүкендердің 85 пайызы бағаны 
нег ізс із  көтергені  анықталған. 
Енді мұндай тексеру аудандарға 
дейін жүргізілмекші екен. Тексе-
рулер жүргізілді делік, содан баға 
төмен түсті ме? Жоқ. Олай болса, 
ондай тексерулерден не пайда? «Егер 
әлеуметтік маңызы бар азықтүлік та-
уарларын алсақ, 1 миллион тоннаға 
жуық қор бар. Ол өндірушілердің 
қоймасында, сауда орындарында, 
жеткізушілердің қоймасында. Осы-
дан үш ай бұрын 2 миллион тонна 
болған. Бұл енді үш айдан кейін 
миллион тонна таусылып, біз дымсыз 
қаламыз деген сөз емес. Қор толығып 
отырады. Мысалы, тура бір айдан 
кейін ерте пісетін көкөністер түсуге 
тиіс» - деді министр Бақыт Сұлтанов 
жұртты тыныштандырғандай бо-
лып. Біріншіден, тұрақтандыру қоры 
үшін де мемлекеттің яғни халықтың 
қаржысы жұмсалады. Қордағы 
әлеуметтік маңызға ие азық-түлік 
дер кезінде, өз мақсатында, толық 
көлемде  тұрғындарға жеткізіліп 
жатыр ма? Ол жағы да белгісіз. 
Екіншіден, «көктем келіп, аузы-
мыз көкке тисе өзегіміз талмай-
ды» демекші болған министрдің 
бұл сөзі де «тауығымыз аман болса 

салайық. Алдымен отандық өндірісті 
өркендету, әртараптандыру керек. 
Яғни көптеген тауар түрлерін өзіміз 
өндірсек шетелдік тауарға, оны сатып 
алатын долларға тәуелсіз боламыз. 
Тіршіліктің қарапайым заңы осы. Бұл 
туралы мемлекеттік бағдарламалар 
да бар. Өкінішке орай, ол да іске 
аспай жатыр. Өйткені бізде әділ 
бәсеке жоқ. Жұдырығы жуан, та-
мыр-танысы, туысы мықты «бизнес-
мендер» білектің күшімен өзгелерді 
тұншықтырады.  Б ір  қарағанда 
әртүрлі саланы жекелеген адамдар 
жекешелендіріп алған, өзгелерді 
маңайлатпайды. Бәсекелестері 
болмағандықтан өндірілген тау-
а р  қ ұ н ы  д а  т ү с п е й д і ,  б а ғ а н ы 
қалағандарынша көтереді. Тауардың 
өзіндік құны деген халықаралық 
ереже біздің елімізде атымен жоқ. 
Бұл заңдылық бойынша тауар-
ды өндіруге кететін материалдық 
шығын мен жұмысшыға төленетін 
жалақы, салықтық төлемдердің 
дұрыстығын тексеріп жатқан ешкім 
жоқ. Есесіне өздеріне пайда әкелетін 
қосымша құн ережесі нәтижелі іске 
асуда. Айталық ет, сүт өнімдерінің 
қ ы м б а т т а ғ а н ы н а  ж е м - ш ө п т і ң 
бағасының көтерілуі тікелей әсер 
етеді. Ол неге көтеріледі? Қазір мал 
атаулының бәрі жекеменшікте. Оны 
өсіру үшін су, жем-шөп, жайылым-
дар керек. Қарапайым шаруалар 
малын бағатын жер таба алмай 
отыр. Жердің бәрі жекешелендіріп, 
көлденең көкаттылардың қолында 
кеткен, көбісі пайдаланылмай бос 
жатыр. Тіпті шабындық жерлерді де 
біреулерге жалға беріп жіберген. 
Шабындық жерлерді алғандар артық 

шығын шығармай, өздігінен өскен 
дайын шөпті шауып, шаруаларға 
қымбатқа сатады. Малын өлтіріп 
а л м а с  ү ш і н  ш а р у а л а р  қ ы м б а т 
шөпті сатып алуға мәжбүр. Мал 
азығы қымбаттаған соң ет пен сүт 
өнімдері қымбаттамағанда қайтеді? 
Соңғы кезде мал жайылымдарын 
ауыл адамдарының өзіне қайтару 
жұмыстары жүргізіле бастады. Бірақ 
бұл шаралар өте баяу жүргілуде, 
есесіне ет, сүт өнімдерінің бағасы 
шұғыл, тоқтаусыз көтерілуде. 

Тағы бір мысал, еліміздегі жұмыс 
істеп жатқан кәсіпорындарға баратын 
темір жолдар да жекешелендіріліп, 
пысықайлардың қолына тигені 
белгілі. Олар жылдар бойы темір 
жол тұйығын пайдаланғандары 
үшін кәсіпорындардан миллиондап 
қаржы алып, өндірісті шығынға ба-
тырып келген. Кәсіпкерлердің оны 
төлемеске шарасы жоқ, өнімдерін 
сыртқа шығару керек. Бұл жерде де 
«дайын асқа тік қасық» болған дел-
далдарды көруге болады. Бұрыннан 
жұмыс істеп тұрған темір жолды 
иемденіп алып, еш шығынсыз пай-
да тауып отырған. Бұл мәселе «Ақ 
жол» партиясының араласуымен 
оң шешімін таба бастады. Есепсіз 
көтерілген бағалар ондаған, жүздеген 
есе төмендетіліп, кәсіпорындар еркін 
тыныстай алатын жағдайға жетті. 
Енді «Ақ жол» партиясы бұл темір 
жол тұйықтарын кәсіпорындардың 
өз меншігіне толықтай қайтару 
керектігін талап етуде. Дұрыс та 
орынды талап! Халыққа аса қажет 
өнімдер шығарып жатқан өндіріс 
орындары неге қайдағы бір ортаға 
жөнсіз киліккен делдалдар үшін 
жұмыс істеуге тиісті? Кәсіпорынның 
осы орынсыз шығыны өнімінің 
бағасын өсіретіні, сөйтіп мыңдаған 
қ а р а п а й ы м  т ұ т ы н у ш ы л а р д ы ң 
қалтасын қағатыны белгілі. 

Жоғарыда келтірілген ауыл 
ш а р у а ш ы л ы ғ ы  м е н  қ а л а д а ғ ы 
кәсіпорын жағдайына байланысты 
келтірілген екі ғана мысалдан елімізді 
жемқорлықтың жайлап алғанын 
анық көруге болады. Өйткені ортаға 
килігіп, оңай ақша табатын делдал 
мекемелер өздігінен пайда болмай-
ды. Ол үшін сала басшыларының 
рұқсаты қажет. Жаңадан құрылған 
мекеменің экономикалық тиімділігі 
туралы қандай да бір негіз болуға 
тиісті. Ондай негізді көріп отырған 
жоқпыз. Керісінше шаруашылық 
пен өндіріске зиянын ғана тигізіп, 
бағаның өсуіне әсер еткені анық. 
Оған неге жол берілген? Демек 
түрлі саланы басқарып отырған 
министрліктег ілердің  бұл  іске 
тікелей қатысы бар. Осындай делдал 
мекемелердің қызметі арқылы пайда 
көріп, оларды қолдап отырғандар 
кімдер? Оларға неге қатаң шара 
қолданылмайды?  Біздегі тәжірибеге 
қ а р а с а қ  с а л а  н е м е с е  а й м а қ 
жұмысын ақсатқан, жемқорлықпен 
айналысқан басшыларды қызметінен 
босатып жатқанын көреміз.  Одан не 
пайда, қызметінен қуылған жаңағы 
біліксіз басшы тағы бір жылы орынға 
жайғасып ала қояды. Жемқорлықпен 
ұзақ мерзімге сотталғандарының 
өзі екі-үш жыл өтпей бостандыққа 
шығып кетеді .  Халықты қинап 
жатқан қымбатшылыққа жол аша-
тын жемқорлықпен күрес ресми 
түрде жарияланғанмен нақты нәтиже 
беріп жатқан жоқ. Экономикалық 
қылмысқа қарсы қолданатын біздегі 
заңдар тым әлсіз. Соны пайдаланған 
жемқорлар жалғанды жалпағынан 
б а с ы п  ж ү р .  О с ы  б а ғ ы т т а ғ ы 
заңдарды қайта қарап, барынша 
қатайту қажет. Бәлкім сол кезде 
экономикалық қылмыстар азайып, 
халық қымбатшылық құрсауынан 
босап, тұрғындарымыздың тұрмысы 
түзелетін болар.

доллар 510 теңгелік деңгейден 
бір-ақ көрінді. Өйтіп-бүйтіп, дол-
лар бағамын сәл төмендеткен 
болдық. Бірақ нарықта көтерілген 
баға сол күйінде қалды. Соған 
қарағанда бұғаусыз кеткен біздегі 
бағаға ешкімнің әмірі жүрмейтін 
сияқты.  Отандық өндірісіміз тұралап 
жатқанда сырттан келер тауарлардың 
бағасының көтерілуіне ешкім таңғала 
қоймайды бүгінгі күні. Оны айтасыз, 
өзімізде өндірілетін тауарлар да 
шетелдіктерден қалыспай қымбаттап 
шыға келді емес пе.

«Қазақстан Тұтынушылар лига-
сы» ассоциясының жетекшісі Светла-
на Романовскаяның айтуынша соңғы 
кезде елімізде азық-түліктің көптеген 
түрлерінің бағасы 30-40 пайызға 
көтерілген. «Қазақстандық және 
Ресей өнімдері мен тіпті дәрі-дәрмек 
бағалары да шарықтап кетті. Бізде 

әкімдіктерге жүктеліп келгені белгілі. 
Б ірақ бұл әдіс  ешқашан нақты 
нәтиже берген емес. «Сен салар да 
мен салар, атқа жемді кім салар?» 
демекші, аталмыш органдар бір-
біріне сілтеп, бәрі жауапкершіліктен 
қашумен болды. Сол себепті мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев елде өндірушіден тұтынушыға 
дейінгі тізбек бойынша азық-түлік 
өнімдерінің бағасын бірыңғай 
бақылау бойынша негізгі жауап-
ты мемлекеттік органды айқындап 
бекітуді Үкіметке тапсырған бо-
латын. Сөйтіп бұл міндет  Сауда 
және интеграция министрлігіне 
жүктелді. Бірақ бұл министрлік те 
бірдеңені жетістірді деп айта ал-
маймыз. Соңғы кезде орын алған 
жаппай қымбаттаушылыққа байла-
нысты «Сүт өнімдерінің 60 пайызы 
– ішіндегі шикізат бағасы. Ол да 

ертең тағы жұмыртқалайды» дегенге 
ұқсайды. Ал сол тауығы қырсыққанда 
ертең жұмыртқаламай қойса ше?..

Шындап келгенде біздің Үкімет 
бағаның өсу себебімен емес, оның 
салдарымен ғана күресіп жатыр. 
Тіпті күресіп жатыр деуге де ауыз 
бармайды. Сауда орындарындағы 
заңбұзушылықтарды анықтап, 
әкімдік жаза қолданғаннан бағаның 
түскенін отыз жылда көрмеппіз. «Баға 
неге қымбаттап жатыр, оның себебі 
неде?» деген сұрақ ойларына кіріп те 
шықпайтын секілді.

Оның себептерін анықтау үшін 
ғылым докторы болудың да қажеті 
жоқ. Бұл туралы мерзімді басылым-
дар (соның қатарында «Қазақ үні» 
де) талай рет жазған болатын. 

Үкіметтегілер жылдар бойы ай-
тылып келген ұсыныстарды ұмытып 
қалса соның біразын тағы да еске 
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Мәжіліс депутаты Мақсат 
Раманқұлов «Ақ жол» демпартиясы 
фракциясының атынан вице-пре-
мьер Ералы Тоғжановқа сауал 
жолдап, мектепке дейінгі мекемелер 
мен мектептердегі оқушылардың 
тамақтануы мәселесін көтерді. 
«Қазақ үні» ақпарат агенттігі 
депутаттық сауалдың толық мәтінін 
ұсынады. 

Жақында өткен сайлаушылармен 
кездесу барысында азаматтар «Ақ жол» 
фракциясының депутаттарына жеке 
меншік мектепке дейінгі мекемелерге 
қатысты бірқатар проблемалармен 
жүгінді. Атап айтқанда, биылғы жылдың 
басынан бастап негізгі азық-түлік 
бағасының нақты өсуіне қарамастан, 
мектепке дейінгі ұйымдардың басшы-
ларына балаларды тамақтандырудың 
есептік сомасын 30-45%-ға азайту және 
есептік 12000-15000 теңге орнына 8 000 
теңге деп бекіту ұсынылды.

Мұның бәрі халықтың әлеуметтік 
жағдайын ескеру мақсатында деп 
негізделеді. Сонымен қатар, әкімдіктер 
бюджетте субсидиялауға арналған 
шығыстар көзделмегенін растай оты-
рып, әдепкі бойынша көрсетілген 
3 0 - 4 5 %  а й ы р м а н ы  к ә с і п к е р л і к 
субъектілеріне жатқызады. Бұл мек-
тепке дейінгі ұйымдардың СанЕжН 
бойынша тамақтану нормативтерінің 
талаптарын қатаң сақтаған жағдайда 
мүмкін.

Мектепке дейінгі ұйымдардың 
тәжірибелі әдіскерлері мен мұға-
лімдерінің пікірінше, баланың дамып 
келе жатқан ағзасы күн сайын СанЕжН-
мен есептелген және бекітілген калория 
мөлшерін қажет етеді, әйтпесе баланың 
денесі дамымайды және физикалық 
тұрғыдан күнделікті оқу бағдарламасын 
игере алмайды. Сондай-ақ, баланың 
аурушаң болатынын атап өтпеске де 
болмайды.

Биылғы жылы негізгі азық-түлік 
бағасының одан әрі бақылаусыз өсуі 
мүмкін екенін ескере отырып, қазірдің 

өзінде жеке меншік ұйымдар ғана емес, 
сонымен қатар мемлекеттік мектепке 
дейінгі ұйымдар жергілікті органдар 
бекіткен, әдейі төмендетілген сомаға 
балаларды толық тамақпен қамтамасыз 
ете алмайтыны анық. Шенеуніктердің 
білімсіздігінің есебінен туындаған 
жағдайда ең көп зардап шегетін - ба-
лалар.

Сонымен қатар, мектеп жасындағы 
балаларды ыстық тамақпен қамтамасыз 
ету өзекті мәселе болып табылады. 
Бүгінгі таңда тегін тамақ аз қамтылған 
отбасылардан шыққан оқушыларға 
ғана беріледі ,  бұл теңсіздік  пен 
кемсітушілік жағдайын тудырады. 
Мектеп жасындағы барлық балалар 
үшін олардың материалдық жағдайына 
қарамастан тегін тамақ енгізу қажет. 
Елдің тағдыры олардың тамақтануына, 
с о н д а й - а қ  о л а р д ы ң  м о р а л ь д ы қ 
жағдайына байланысты болады.

Жоғарыда айтылғандарға сүйене 
отырып, келесілерді ұсынамыз:

1. Балабақшалардағы тамақтану 
үшін ата-ананың ақы төлеу сомасының 
бір бөлігін субсидиялау арқылы мек-
тепке дейінгі ұйымдарда балаларды 
қалыпты тамақпен қамтамасыз ету 
проблемасын шешу мүмкіндігін қарау;

2 .  О қ у ш ы л а р д ы  т е г і н  ы с т ы қ 
тамақпен қамтамасыз ету мәселесін 
қарастыру.

 
Құрметпен, «Ақ жол» 

фракциясының депутаттары

МЕДИЦИНАЛЫҚ САҚТАНДЫРУ ҚОРЫ 
ӨЗ МІНДЕТІН ДҰРЫС АТҚАРМАЙДЫ

МАЙНИНГ КОМПАНИЯЛАР ОҚУШЫЛАРДЫ ТЕГІН 
ТАМАҚПЕН ҚАМТАМАСЫЗ

 ЕТУ КЕРЕК
МЕМЛЕКЕТТІК  РЕСУРСТАРДЫ МАҚСАТСЫЗ 

ПАЙДАЛАНА БЕРЕ МЕ?

2015 жылдан бастап ден саулық сақтау 
жүйесінде  Әлеу  метт ік  медициналық 
сақтандыру қоры, яғни ФСМС құрылды. 
Сол кезден бастап, міндетті әлеуметтік 
меди циналық сақтандыруға аударымдар әр 
еңбек ететін азаматқа және жұмыс беру шіге 
жүктелді. Алайда, бұл сақтан дыру қоры ның 
жұмысына уақыт өте келе бірқатар сұрақтар 
туындай бастады.

Міндетті әлеуметтік-меди циналық 
с а қ т а н д ы р у  қ о р ы н д а ғ ы  қ а р ж ы н ы 
салымшылардың өзі  бақылай алмай, 
медициналық сақтандыру  қорының 
атауын дағы «сақтандыру» ұғымы то-
лығымен профанацияға айналып отыр. 
Егер сақтандыру болса, әр адамның жеке 
сақтандыру шоты болуы қажет. Қазіргі 
қалыптасқан жағдайда, егер бір адам 
көптеген жыл бойы сақтандыру қорына 

төлем жасай отырып, бірнеше ай ғана үзіліс 
болса, тиесілі медициналық қызметті ала 
алмайды. Яғни, ол төлеген қаражат өзіне 
жиналмай басқаға жұмсалса, бұл сақтандыру 
емес қосымша салық болғаны ғой.

О с ы  а р а д а ,  Д е н с а у л ы қ  с а қ т а у 
министрінің (2017 жылғы 30 маусымдағы 
№478) бұйрығымен бекітілген Міндетті 
әлеуметтік медициналық сақтандыруда 
аударымдарды есептеу және аудару бары-
сында орын алып отырған проблемаларды 
атап өту қажет деп санаймыз. Мысалы, жеке 

кәсіпкер қосымша басқа жерде жұмыс жа-
саса, сақтандыру қорына кәсіпкер ретінде 
де, жұмыскер ретінде де төлем жасайды. 
Ал бірнеше жерде жұмыс атқаратын аза-
мат, әрбір жалақысынан осындай төлемдер 
төлеуге мәжбүр. Неліктен бұл тұлғалар жар-
наларды бірнеше рет төлеуі керек?

Өңірлерде дәрігерлермен кездесу ба-
рысында тағы бір таң қалдырған жағдай – 
Емдеу протоколы бойынша қормен белгілі 
дәрі-дәрмек тізімін қолдану қарастырылса, 
емдеуші дәрігер науқастың денсаулық 

жағдайына қарай өзінше шешім қабылдауға 
құқығы жоқ екен. Соны қолданысқа ала 
отырып, сақтандыру қоры, медициналық 
мекемені қаржыландыруды шектеуге ты-
рысып, ауқымды айыппұл салады. Бұл 
әрекеттер дәрігердің және аурухананың 
қызметіне  едәуір  кедергі  келтіреді . 
Жергілікті жерлерде сақтандыру қорының 
жұмысына айтылған наразылықтарды (сын-
дарды) әрі қарай айта беруге болады.

Халықаралық тәжірибеде, медици-
н а л ы қ  с а қ т а н д ы р у  қ о р ы  н а қ т ы 
адамдардың ыңғайына бағытталған. Егер 
емдеу сапасыз болса, немесе науқастың 
денсаулығы мұқият қаралмаса – клиент 
мұндай қызметтерді төлеуден бас тартуға 
құқылы болуы керек. Сонымен, біздің 
жасаған тұжырымдамамыз – сақтандыру 
қоры, бүгінгі күнге өзінің бастапқы функ-
циясын орындай алмай отыр. Осыған 
байланысты қаржыландыру салығына 
айналған медицина лық сақтандыру 
қорының жұмысын ретке келтіріп, нағыз 
сақтандыру принципіне көшуі, сонымен 
қатар, Қор, өз кірістері мен шығындары 
жөнінде Парламент алдында есеп беруі 
тиіс деп санаймыз.

Құрметпен, «Ақ жол» 
фракция депутаттары

Мәжіліс депутаты Серік Ерубаев «Ақ 
Жол» демпартиясы фракциясының 
атынан ҚР Премьер-министрінің орын-
басары Ералы Тоғжановқа депутаттық 
сауал жолдап, медициналық сақтандыру 
қорының қызметіне қатысты сын айтты. 
Бұл депутаттық сауалға, өңірлерде 
сайлаушылармен кездесу барысында 
айқындалған медициналық қызмет 
саласындағы олқылықтар себеп болды.

«Ақ жол» фракциясы «Astana HUB» 
майнингтік компанияларының 
заңсыз алған жеңілдіктерін бюджетке 
қайтаруды талап етті. ҚР Премьер-
Министрінің орынбасары Р. Скляр 
мен Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігіне жолданған 
фракцияның депутаттық сауалын Да-
ния Еспаева жариялады.

ҚР Есеп комитетінің сайтында рес-
ми түрде хабарланғандай, «Цифрлық 
Қазақстан» мемлекеттік бағдарламасының 
іске асырылуын тексеру барысында 
«Astana HUB» IT-технопаркінде стартап-
тар түрінде криптовалюталар майнингімен 
айналысатын жобалар анықталды. Осын-
дай 5 компания 8,5 млрд. теңге сомасына 
мемлекеттік преференциялар алған. 
«Astana HUB» технопаркін құрудың 
негізгі міндеті инновациялық жобалар-
ды тарту және дамыту болғанын еске 
саламыз. Технопарк қатысушыларына 
салық төлеуден босатуды қоса алғанда, 
түрлі преференциялар беріледі. «Ақ жол» 
партиясының депутаттары Цифрлық даму 
министрлігі «Astana HUB» технопаркінің 
қызметіне тиісті бақылауды қамтамасыз 
етпеді деп есептейді.

Б и ы л ғ ы  ж ы л д ы ң  а қ п а н  а й ы н -
да Президент Қ.Ж. Тоқаев Үкіметке 
елдегі барлық майнингтік фермаларды 
анықтауды және қысқа мерзімде крип-
товалютаны өндіру салығын бірнеше 
есе арттыруды тапсырды. Президенттің 
тікелей тапсырмасынан бері 3 ай өтті 
және енді ғана «тұманды» жолмен жұмыс 
істеп қана қоймай, салық жеңілдіктерін 
пайдаланған майнингтік компания-
лар анықталуда. Осыған орай депутат-
тарда «Astana HUB» құрылтайшысы 
болып табылатын «Зерде» Ұлттық 
холдингінде осындай компаниялар қалай 
жұмыс істеп жатыр?»  деген сұрақ ту-
ындайды. Есеп комитеті анықтаған 
миллиардтық бұзушылықтарда цифрлық 
даму министрлігінің баспасөзге берген 
түсініктемелері, атап айтқанда сотқа 
жүгіну және құқық бұзушыларды қандай 
да бір жауапкершілікке тарту тым қиын 
деп санайтын жауабы, яғни іс жүзінде 

біреуге тыныш қана миллиардтаған 
бюджет қаражатын «сыйға тартуы» 
күдікке толы сұрақтар туындатады. Ал 
мемлекеттік мүдделер қайда қалды?

Қолданыстағы заңнамада аталмыш 
мәселе бойынша олқылық болса да, 
бір емес, бірден 5 компания оны қалай 
пайдаланды; ІТ-технопарк басшылығы 
кімге және неге сүйене отырып бұл 
мәселеге  көз ін  жұмды? Мысалы, 
Ақтауда технологиялық өнімдерді бюд-
жет қаражатына шығаруды негізге ала 
отырып, сол ноутбуктерді жинап, кері 
бөлшектеу сияқты мысалдар бар емес пе? 
Тек атаулар инновациялық болып табы-
латын сәнді «проджекттерге» тағы қанша 
бюджеттік миллард кетер екен?

Жоғарыда айтылғандардың негізінде 
«Ақ жол»  депутаттық фракциясы 
төмендегілерді сұрайды:

1) «Astana HUB»-та жұмыс істеген 
майнингтік компаниялардың қызметін 
тексеру барысында бюджетке заңсыз 
алынған преференцияларды қайтару.

2) Мемлекет берген ресурстарды 
мақсатсыз пайдалануға жол берген 
«Зерде» Ұлттық холдингінің және IT-
технопарктің өзінің кінәлі лауазымды 
тұлғаларын жауапкершілікке тарту.

3) «Astana Hab» қызметін реттеуде 
анықталған қайшылықтарды шұғыл 
түрде жою.

Құрметпен,
«Ақ жол» фракциясының 

депутаттары
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АЗАТ ПЕРУАШЕВ БАС ПРОКУРОРМЕН 
ӨЗЕКТІ МӘСЕЛЕЛЕРДІ ТАЛҚЫЛАДЫ

ЖОҒАРЫ ОҚУ ОРЫНДАРЫНА ТИЕСІЛІ 
ЖЕР ТЕЛІМДЕРІ АРНАЙЫ ТЕКСЕРІЛСІН

«Ақ жол» партиясының төрағасы, 
Мәжіліс депутаты Азат Перуашев пен 
фракция мүшесі Берік Дүйсембинов 
Қазақстан Республикасының Бас про-
куроры Берік Асыловпен кездесті. Кез-
десу аясында «Ақ жол» демократиялық 
партиясының Парламентте көтеріп 
жүрген бірқатар мәселелері мен Бас 
прокуратураға жолдаған өтініштері 
талқыланды.

Мәселен, қаңтар оқиғасы кезінде 
ұсталғандармен және олардың туы-
старымен кездесу қорытындысы бой-
ынша фракция депутаттары жолдаған 
сауалдарға азаматтардың алдағы тағдырын 
ашпайтын сараң жауаптар  алынды. 
Естеріңізде болса, Алматы, Алматы об-
лысы, Шымкент, Түркістан облысы, Тараз 
қалаларындағы тергеу изоляторларына 
барып, ұсталғандардың туыстарымен кез-
десу қорытындысы бойынша Мәжіліс 
депутаттары Азат Перуашев, Қазыбек Иса 
мен Берік Дүйсембинов прокуратура орган-
дарына ондаған (бәлкім, жүзге жуық) сауал 
жолдағанын хабарлаған болатынбыз.

– Біз өз өтініштерімізде күдіктілерді 
азаптаудан қорғауды, олардың істерінің 
әділетті қаралуын және құқықтарының 
толық қорғалуын қамтамасыз етуді сұрадық.

Әсіресе, Президенттің істі ауырла-
татын мән-жайлар болмаған жағдайда 
жауапкершілікті жеңілдету шараларын 
ескеру тапсырмасына басымдық бердік. Өз 
сауалдарымызда прокурорлардың назарын 
күдіктілер мүддесін ескеретін, тергеушілер 
ескерусіз қалдырған жайттарға аудардық, 
с о н ы ң  і ш і н д е ,  о л а р д ы ң  ш а б у ы л ғ а 
ұшыраған адамдарға көмектесуі, жедел 
жәрдем мен өрт сендіру қызметтерін 
шақырту, телефон қоңырауларының де-
тализациясын зерттеу, олардың көрсеткен 
куәгерлерінен жауап алу және т.б. 
Өкінішке орай, бізге берілген жауаптар 
жалпылама сипатқа ие болып, келтірген 
уәждеріміз, тергеу олқылығын ашып 
көрсеткен тұстар ескерілмеді. 

Бас прокурормен әңгіме барысында 
«Ақ жол» демпартиясы депутаттарының 
қаңтар оқиғасына қатысты сауалдарын тағы 
да қарастырып, осы жайттарды ескеруді 
сұрадым, - деп жазды Азат Перуашев теле-
грам каналында. 

Депутаттың айтуынша, Берік Ноғайұлы 

Мәжіліс депутаты Берік Дүйсенбинов «Ақ жол» демократиялық 
партиясы парламенттік фракциясының атынан ҚР Бас прокуроры 
Б.Асылов пен ҚР Білім және ғылым министрі А. Аймағамбетовке 
депутаттық сауал жолдап, ЖОО жер телімдеріне қатысты мәселені 
көтерді. «Қазақ үні» ақпарат агенттігі депутаттық сауалдың толық 
мәтінін ұсынады. 

«Ақ жол» партиясы өткен жылы 
Қазақ білімінің қара шаңырағы, 
қоғамда заңды резонанс тудырған 
әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
университетінің (бұдан әрі – Уни-
верситет) тиесілі жер телімдерінің 
аумағы белгісіз себептермен азаю-
ына байланысты Бас прокурор мен 
Білім министріне сауал жолдаған 
болатын. Өкінішке орай, еліміздің 
аймақтарындағы мемлекеттік 
жоғары оқу орын дарының жерлері 
мен ғимарат тарының да талан-
таражға түсіп, «тістегеннің ауы-
зында, ұстағанның қолында» кетіп 
жатқанын ақпарат құралдарынан 
естіп, біліп жатырмыз. Мысалы, мен 
өзім оқыған Шығыстағы Сәрсен 
Аманжолов атындағы универси тет-
тің бас ғимаратынан он қадам жерде 
орналасқан өндірістік шеберхана 

бүгінде білімге ешқандай қатысы 
жоқ караоке-барға айналған.

Алайда, содан бері бір жылдан 
аса уақыт өтсе де, қанағат танарлық 
жауап алған жоқпыз. Білім және 
ғылым министрлігі (бұдан әрі 
– Министрлік) өз жауабында 
Университеттің жер телімінің 0,779 
гектарға азайғанын растаған бо-
латын.

С о н д а й - а қ ,  М и н и с т р л і к 
2021 жылы аймақтардағы сегіз 
жоғары оқу орнының қызметін 
тексеруді жоспарлап отырғанын, 
о н ы ң  б а р ы с ы н д а  о л а р д ы ң 
активтерінің жай-күйі тексеріліп, 
қ о р ы т ы н д ы л а р ы  б о й ы н ш а 
ақпарат қосымша ұсы ны латын 
хабарлаған. Алайда, осы уақытқа 
дейін Министрліктен еш қандай 
ақпарат келіп түскен жоқ.

А л  Б а с  П р о к у р а т у р а н ы ң 
сауалымызға берген жауабында 
2012 жылғы 30 қаңтардағы Алма-
ты қаласы әкімінің қаулысына 
сәйкес Университеттің жалпы 
көлемі 73,26 гектар жер пайдала-
ну құқығына берілгені және оқу 
орнының жалпы жер көлемі 1,8 
гектарға азайғанын айта келіп, тек-
серуге бастамашылық ету туралы 
мәселелер прокуратура органдары-
на нақты оқу орындары тарапынан 
заңдылықты бұзушылықтың нақты 
фактілері туралы мәліметтер түскен 
кезде қаралатынын баяндаған еді. 
Сонда да бүгінге дейін университет-
ке тиесілі жер неге азайғаны, оған 
кім жауапты деген сұраққа өкілетті 
органдардан мардымды жауап бол-
май, жұмбақ күйінде қалып отыр.

Мұндай жағдайлар тек Ұлттық 
университетпен ғана шектеліп 
жүрген жоқ.  Өкінішке  орай, 
жоғарғы оқу орындарының жер 
телімдерінің жеке меншікке са-
тылып жатқанын, студент жастар 
тұратын жатақханалардың азайып 
жатқаны жасырын емес.

Жоғарыдағыны баяндай келіп, 
Сіздерден:

- біріншіден, Қазақ Ұлттық 
уни верситет іне  тиес іл і  жер 
аумағынан жер учаскелерінің 
бөлініп шыға рылғаны қанша-
лықты заңды екенін тексеруді;

- екіншіден, еліміздің бар лық 
аймақтарындағы мемле кеттік 
жоғарғы оқу орындарына тиесілі 
жер телімдеріне арнайы тексеру 
жүргізуді;

- үшіншіден, тексеру бары-
сында заңсыздық анықталған 

жағдайда, алаяқтарды, қала не 
Университет  басшысы бол-
сын, жалпы кінәлілерді, білім 
ошақтарын өз  пайда  көзіне 
айналдырған тоғышарларды 
еш мансабы мен лауазымы-
на қарамастан, катаң жауап-
кершілікке тартуды талап етеміз 
және нәтижесін бізге хабар-
лауларыңызды сұраймыз.

Құрметпен,
«Ақ жол» фракциясының 

депутаттары

аталған фактілер бойынша прокуратура 
тарапынан атқарылып жатқан жұмыстарға 
кеңінен тоқталды. Ол азаптау фактілерін 
тергеуге қатысты прокуратураның функ-
циялары айтарлықтай шектеулі екенін, 
біріншіден, жедел-іздестіру іс-шараларын 
жүргізуге өкілеттіктер жоқ екенін атап өтті. 
Соған қарамастан, бұл бағытта барлық күш-
жігер жұмсалуда екен.

Ұсталғандардың жеке мәселелері 
бойынша депутаттардың өтініштеріне 
берілген жауаптарға қатысты Б.Асылов 
олардың жұтаңдығын тергеу құпиясы және 
жұмыстың жалғасуымен түсіндірді.

«Ақ жол» төрағасының сөзінше, толы-
ғырақ ақпарат беруге болатын жағдайларда 
Бас прокуратура фракция ескертулерін 
ескереді. 

– Жалпы, ол тәсілдерді ізгілендіруге 
баса мән беруді қолдайды, оның айтуынша, 
ауыр қылмыс жасауға қатысы жоқ барлық 
күдіктілер тергеу әрекеттері аяқталғанға 
дейін бас бостандығын шектеуге байланы-
сты емес бұлтартпау шараларымен босатыл-
ды, – деп жазды Азат Тұрлыбекұлы.

Сонымен қатар, кездесу барысында 
олигархтардың кірме теміржол желілерін 
р е й д е р л і к  б а с ы п  а л у ы н а  қ а т ы с т ы 
кәсіпкерлердің өтініштеріне байланысты 
мәселелер қозғалды. Халық қалаулысы 
мәлім еткендей, экономиканы моно-
полиясыздандыру жөніндегі үкіметтік 
комиссияның аясында мұндай жолдардың 
мемлекет меншігіне қайтарылатыны белгілі 
болды. 

– Алайда, бұл тәсіл тек мемлекеттік 

к о м п а н и я л а р д а н  ( б і р і н ш і  к е з е к т е 
ҚТЖ) ғана емес, сонымен қатар жеке 
кәсіпорындардың заңды иелерінен де 
теміржол рельстерінің көп бөлігі тартып 
алынғандығын ескермейді.

Осыған орай «Ақ жол» ҚДП фракциясы 
биылғы жылдың 30 наурызында демоно-
полизация аясында мемлекеттің ғана емес, 
бұрынғы заңды жеке меншік иелерінің 
де мүдделерін қорғауды талап етіп, Пре-
мьер-Министр мен Бас Прокурорға 
депутаттық сауал жолдады (https://akzhol.
kz/ru /ak-zhol-trebwet-zashhitit-zakonnyh-
sobstvennikov -zh-d-pwtej-podvergshihsya-
rejderstvw/).

Өкінішке қарай, күні кеше Бәсеке лестікті 
қорғау және дамыту агенттігінен жауап 
алдық, онда төраға Серік Жұман ғарин тағы да 
жолдарды тек мемлекет меншігіне қайтару ту-
ралы ғана айтып отыр. Сондықтан, олигопо-
лиялар тарапынан бұзылған кәсіпкерлердің 
құқықтарын ескеріп, қалпына келтіруді талап 
етеміз, - деп жазды «Ақ жол» фракциясының 
жетекшісі.

Депутаттың жазуынша, Берік Асы-
лов 2017 жылдан бері «Ақ жол» фракци-
ясы осы мәселені көтеріп, депутаттық 
сауалдар жолдап келген жауапты тұлғалар 
рейдерлік басып алуды және өндірістік 
инфрақұрылымның осы саласын монопо-
лияландыруды іс жүзінде жауып, ықпал етті 
деген пікіріммен келісті.

Сондай-ақ, ол теміржол желілерін 
рей дерлік басып алуға ұшыраған жеке 
кәсіпорындарды қорғау мәселесін шешуді 
(мем лекет меншігіне қайтарылғаннан 

кейін) келесі сатыда өткізу қажеттігін 
қолдады.

Сондай-ақ, кездесу барысында, Прези-
дент тапсырмасына қарамастан шаруа-
шылық даулар бойынша әлі де қылмыстық 
жауап кершілікке тартылып жатқан кәсіп-
керлердің өтініштері бойынша, жеке 
с о т  о р ы н д а у ш ы л а р ы н ы ң  ж ұ м ы с ы н а 
қатысты бизнес талаптары, т.б. мәселелер 
талқыланды. 

Азат Перуашев Бас Прокурорға азамат-
тар арызданған кездегі, тіпті заңсыздық 
пен әділетсіз шешімдердің ең айқын және 
өрескел істері бойынша прокуратураның 
әрекетсіздігі мен енжарлығына қатысты 
сын айтты.

– Парламент депутаттарының өтініш-
теріне «белгілі бір адамдар тобының» 
мүдделерін қозғайтын мәселелер бойынша 
прокуратураның қадағалау өкілеттіктерінің 
шектеулілігі  туралы жауаптар алсақ, 
Президенттің, болмаса Бас прокурордың 
тікелей тапсырмасы болса да, оларға 
азаматтардың қолжетімділігі туралы не 
айта аламыз? Мен, керісінше, прокуратура 
негізгі құқық қорғау ұйымы болуы керек деп 
есептеймін.

Жалпы, азаматтарды, жеке меншікті 
және кәсіпкерлік қызметті құқықтық қор-
ғауды күшейту қажеттігі туралы түсіністік 
бар. Біз осындай мәселелер бойынша өзара 
әрекеттесуге келістік,  – деді А.Тұрлыбекұлы.

Сондай—ақ, Мәжіліс депутаттары Бас 
прокурормен жемқорлар Қазақстаннан 
шығарған миллиардтарды қайтару мәселесін 
қызу талқылады. 

Бас прокурор «Ақ жол» депутаттары 
бұл мәселені Парламентте он жыл бойы 
көтергенінен хабардар және оны қолдап 
отыр. Сол үшін ол осындай әрекеттерді 
үйлестіруді және жалғастыруды ұсынды. 

– Мен өз тарапымнан, «Ақ жол» пар-
тиясы офшорға кеткен қаржыны қайтару 
мәселесін жуырда ғана Еуропа одағы мен 
Қазақстан Парламентаралық комисси-
ясы өкілдерімен кездесуде көтергенін, 
осыған байланысты Еуропарламент пен 
Қазақстанның ортақ жұмыс тобын құру 
туралы төртінші рет бастама көтергенімді 
әңгімеледім (https://t.me/peruash/5276). Бас 
прокуратурамен келешекте де туындаған 
мәселелерге байланысты кездесіп тұруға 
уағдаластық, – деп түйіндеді партия бас-
шысы.
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А л м а т ы  о б л ы с ы ,  Т а л ғ а р 
қаласындағы Т.Рысқұлов атындағы 
№9 жалпы білім беретін орта 
мектептің ұстаздары мен ата-
аналарының жанайқайын жеткізген 
бұл Ашық хат бізге бұдан тура екі ай 
бұрын 2022 жылдың 16-ақпанында 
келген еді. Ашық хат Қазақстан 
Республикасының Президенті 
Қ а с ы м  Ж о м а р т  К е м е л ұ л ы 
Тоқаевқа, ҚР Мемлекеттік хат-
шысы Ерлан Каринге және ҚР 
Парламенті Мәжілісі депутаты 
Қазыбек Исаға жазылыпты.

Біз өз тарапымыздан, мәселені 
шешу үшін өтінішті қарастырып, 
нәтижесін баяндау туралы Білім 
және ғылым министрлігі мен Ал-
маты облысы әкімдігіне депутаттық 
хат жолдағанбыз. Бұл аралықта 
Талғардағы аралас мектепке айна-
лу қаупі бар бұл мектеп пен жал-
пы еліміздегі аралас мектептердің 
тигізер зияны жайлы мақалалар 
баспасөз беттерінде өткір көтеріліп, 
талқылауларға ұласып жатты. 

Біз  бүгін осы ұстаздардың 
Ашық хаты мен біздің депутаттық 
хатымызға Білім министрлігінің 
б е р г е н  ж а у а б ы н  ж а р и я л а п , 
қорытып отырмыз.

ҚР Парламенті Мәжілісі депу-
таты Қазыбек Иса мырзаға

Ашық хат
Біз, төменде қол қоюшылар 

Алматы облысы, Талғар ауданы, 
Талғар қаласындағы Т.Рысқұлов 
атындағы №9 жалпы білім беретін 
орта мектептің болашағына алаңдап 
отырмыз. 

Талғар ауданының жоғары тау 
баурайына орналасқан (инкуба-
тор аталады) ауданға салынған 
ж а ң а  м е к т е п т і  Т . Р ы с қ ұ л о в 
атындағы №9 мектеп асыға күтіп 
отыр едік.  Мектеп құрылысы 
аяқталып, қолданысқа берілетін 
болғаны қуантса да,  АРАЛАС 
МЕКТЕП болады деген жаңалық 
қуанышымызды су сепкендей ба-
сып тастады. 

Талғар қаласында №1, №5, №6, 
№8 мектептер аралас мектеп, №3, 
№4 таза орыс мектептер.

Аудан халқының саны, 396 
567 адам ұлттық құрамы: қазақтар 

АРАЛАС МЕКТЕПТЕР КҮШЕЙІП, 
ҚАЗАҚ МЕКТЕПТЕРІ ЖЕТІМНІҢ КҮЙІН КЕШІП 
ОТЫР! – ҰСТАЗДАРДЫҢ АШЫҚ ХАТЫ

ЖАҒДАЙЫ ТӨМЕН ХАЛЫҚТЫҢ 
БАЛАЛАРЫ  ЖАҢА МЕКТЕПТЕ 

ОҚУҒА  БОЛМАЙ МА?

( 7 1 , 7 7 % ) ,  о р ы с т а р  ( 1 8 , 2 5 % ) , 
ұйғырлар (9,69%), түріктер (2,57%), 
әзірбайжандар (1,60%), күрдтер 
(0,77%), татарлар (0,56%), корейлер 
(0,44%), немістер (0,42%), өзбектер 
(0,36%), гректер (0,30%), украиндар 
(0,20%), қырғыздар (0,18%), по-
ляктар (0,12%), шешендер (0,13%), 
дүңгендер (0,02%), беларустар 
(0,03%), басқалары (0,59%).

1.Қазақтар 71% тұратын қалада 
қанша аралас мектеп болуы керек? 
Аралас мектепке қажеттілік бар ма? 
Не үшін жаңа мектепті аралас мек-
теп етіп ашқалы отыр? Халықпен 
неге санаспайды?

2.  Мемлекеттің  ақшасына 
салынған мектеп неге қазақ балала-
рының білім алуына берілмейді? 
(Таза қазақ мектебіне берілмей 
отыр) 

3.Аралас мектепте ашылған 
орыс сыныптарында түгел қазақ 
б а л а л а р ы  о қ ы п  о т ы р .  Қ а з а қ 
мектептерінің №2,  №49,  №9 
ғимараттары ескі. Оның ішінде ең 
сорақысы №9 мектеп, ешқандай 
жағдайы жоқ.

Төмендегі сұрақтарды шешіп 
беріулеріңізді талап етеміз.

1. Қолданысқа бергелі тұрған 
жаңа мектепке ақша сұраған кезде, 
№8, №1 аралас мектептерді «үш 
ауысымды мектеп» деп жалған 
мәлімет берілген.

Неше жылдан бері жағдайы жоқ 
№9 мектепте оқып жатқан қазақ 
балаларының жағдайы жергілікті 
басшыларды ойландырған жоқ.

2. Басшылық Талғар қаласы 
б о й ы н ш а  а р а л а с  м е к т е п т е р 
күрделі жөндеуден өткенде, «қазақ 
мектебіне жаңа ғимарат салып 
береміз» деген сөздерінде тұрған 
жоқ. 

3. Неге әкімдік жоғарыға жалған 
мәлімет беріп салдырған жаңа мек-
теп ғимаратына ұлттық мектепті 
жолатпай отыр? 

4. Аралас мектептің көбейіп 
ж а т қ а н ы  б а с ш ы л а р ы м ы з д ы ң 
басқару қабілетінің жетістігі ме, 
жетімсіздігі ме? Талғар ауданын-
да 71% қазақ, тұрғылықты халық 
тұрса да, жаңа қолданысқа берілгелі 
отырған мектепті аралас мектеп 

етіп ашқалы отыр. Онсыз да 5 ара-
лас, 2 таза орыс мектебі бар. 

Жаңа мектеп қазақ мектебіне 
берілсін!

Т.Рысқұлов атындағы №9 жал-
пы білім беретін орта мектеп 1992 
жылы ашылған. Аталған мектеп 
қазақ тілінде білім беретін, білім 
мен тәрбиені егіз қойған қасиетті 
білім ордасы. Жыл сайын осы мек-
тептен түлеп ұшқан түлектер өз 
білімдерін жалғастырып, жақсы 
маман иелері атануда. №9 мек-
теп ордасы дарынды шәкірттерді 
тәрбиелеп қоймай, ауданның білім 
ошақтарымен білім бөліміне сапа-
лы кадр дайындап беріп отырған 
салиқалы білім ошағы.

Оған дәлел мынау. 
Аудандық білім бөлімінің бас-

шысы Қарлыға Сәдуақасова осы 
мектептен шыққан, №45 мектептің 
директоры, №44 мектеп директо-
ры, №10 мектеп директоры, №14 
мектеп директоры осы мектептен 
шыққан. Еңбекшіқазақ ауданында 
тағы бір директор осы мектептен 
шыққан. 

Білім бөлімінің әдіскерлері де 
осы мектептен шыққан. Жүздеген 
мұғалім осы мектептен шыққан. 

1992 жылы құрылған «Қара 
шаңырақта» білім алған түлектер 
30 жылдан бері әр салада қызмет 
етуде. Сайдың тасындай азаматтар 
қоғамға үлесін қосып жатыр.... 

Ұлттық мектеп бүгін, міне, 
жетімнің күйін кешіп отыр. 

М е к т е п т е  б і л і м д і ,  б і л і к т і 
мұғалімдер еңбек етуде. Шебер 
мұғалім де осы мектепте. Бұл 
ұжым ешқашан жылаған жоқ. 
Ескі ғимаратта үнсіз еңбек етті. 
Қара халықтың баласын оқытты. 
Қиындықты жеңді. Біз оқушылар 
үшін үн қатып отырмыз. Халықтың 
баласы – болашақ ұрпақ үшін үн 
қатып отырмыз... 

Әлеуметтік жағдайы төмен- 
халықтың баласы жаңа мектепте 
оқи алмай ма? 

Жылдар бойы қиындықты 
жеңіп келген мұғалімдер жаңа мек-
тепте жұмыс істей алмай ма?

Осындай қасиетті білім ордасы 
жабылып қала ма деп алаңдаймыз. 
О ғ а н  с е б е п  –  м е к т е п т і ң 
материалдық базасының сын 
көтермейтіндігі. Спорт зал, акт 
зал, асхана, алаңқай ешбірі жоқ. 
Мектептің іргесінде 30 жылдан бері 
иесі табылмаған ескі ғимарат қауіп 
төндіріп тұр. 

Мектепте әлеуметтік жағдайы 
өте төмен, қара халықтың балалары 
оқиды. Халық үніне құлақ түріп, 
бізге көмектесіңіздер!

2022 жылы 9 ақпан күні Талғар 
аудандық мәслихат депутаттары, 
аудандық «Қазақ тілі» қоғамы ди-
ректоры, білім бөлімінің басшысы, 
9 мектеп директоры қатысқан кеңес 
өтті. Кеңес шешімі – жаңа мектепте 
қазақ тілді мектеп ашуға атсалысуға 
қаулы шығарылды. 

Бірақ 11-ақпан күні, Алматы 
облыстық мәслихаттың депутаты 
Жанболат Әкебайұлы Жөргембаев 
келді де, «Қазақ тілді мектеп аша 
алмайсыңдар!» деп ашық айтты. 
Жаңа мектепке оқушылар қабылдау 
туралы хабарламаны таратуға тый-
ым салды. 

Бізге кім ие болады? Бес айдан 

бері ашпаған есігіміз қалмады?. 
Осы мәселені шешіп беріңіздер. 
Егер соңғы үлгідегі технология-
мен жабдықталған жаңа салынған 
мектеп бізге берілмесе, бізге жаңа 
оқу  ғимаратын салып беруге 
көмектесіңіздер!

Құрметпен, Талғар аудандық 
№9 мектептің ұжымы мен ата-ана-
лары атынан Сания Нүсіпәлі.

Алматы облысы, Талғар қаласы, 
Т. Рысқұлов атындағы №9 мектеп 
эл.пошта:mektepr@mail.ru

Қазақстан Республикасы 
Білім және ғылым министрлігіне
Алматы облысының әкімдігіне
Қ а з а қ с т а н  Р е с п у б л и к а с ы 

Парламентінің Мәжілісіне Ал-
маты облысы, Талғар қаласының 
тұрғыны С. Нүсіпәліден және №9 
мектептің ұжымы, ата-аналарынан 
қазақ мектептерінің жетіспеушілігі 
жөнінде өтініш келіп түсті.

Өтініш Қазақстан Республи-
касының Әкімшілік рәсімдік-
процестік кодексінің 65-бабының 
1-тармағына сәйкес жолданым-
да қойылған мәселелерді шешу 
құзыретіне кіретін әкімшілік 
органға жолданады.

Осыған байланысты, аталған 
өтінішті қарастырып, нәтижесі 
туралы хат иесіне және Қазақстан 
Республикасы Парламентінің 
Мәжілісіне заңда белгіленген 
м е р з і м д е  ж а з б а ш а  т ү р д е 
хабарлауыңызды сұраймын.

Қосымша: 3 парақта (1-ші ме-
кенжай иесіне).

ҚР Парламенті Мәжілісі депу-
таты Қазыбек ИСА

ЖАҢА МЕКТЕПТЕ 
ОҚЫТУДЫ АТА-АНАЛАР 

АРЫЗЫ БОЙЫНША 
АНЫҚТАУ ОРЫНДЫ –

министрлік

Қазақстан Республикасы 
Парламенті Мәжілісінің 
депутаты
Қ.Ж. Исаға
2022 жылғы 18 ақпандағы
№ 7-8-337/ЖТ-Н-547-хатқа

Құрметті 
Қазыбек Жарылқасынұлы!

Қ а з а қ с т а н  Р е с п у б л и к а с ы 
Білім және ғылым министрлігі 
Талғар қаласында жаңадан салы-
нып, ашылғалы тұрған мектепке 
қатысты С. Нүсіпәліден және №9 
мектеп ұжымы мен ата-аналары-
нан келіп түскен өтініш бойынша 
жолдаған депутаттық сауалыңызды 
қарастырып, төмендегіні хабар-
лайды.

2021-2022 оқу жылында Талғар 

қаласында 10 мектеп жұмыс жасай-
ды, оның ішінде, 4 мектеп – қазақ 
тілінде, 2 мектеп – орыс тілінде, 4 
мектеп – аралас тілде білім береді. 
Қала мектептеріндегі бала саны – 
10 562 оқушыны құрайды, оның 
ішінде, қазақ тілінде оқытатын 
сыныптарда – 8005, орыс тілінде 
оқытатын сыныптарда – 2557 білім 
алушы оқиды. 

Анықтама: оқушылардың 65 
% – қазақ, 19,5 % – орыс, 6 % – 
ұйғыр, 1,9 % – әзірбайжан, 1,6 % – 
түрік, 0,6 % – неміс, 0,5 % – кәріс, 
0,9 % – өзбек және 4 % – басқа ұлт 
(украин, белорус, армян, қырғыз, 
дүнген, татар, молдаван, шешен, 
эстон, башқұрт, грек, күрд, поляк 
т.б.) өкілдері болып табылады. 

Ө т і н і ш  и е л е р і  к ө т е р і п 
отырған Талғар қаласындағы 1200 
орындық мектептің құрылысы 
қала бойынша мектептердегі 3 
ауысымда оқыту мәселесін жоюға 
бағытталған. Қазіргі таңда мектепті 
ашу туралы қаулы әзірленіп, тиісті 
келісу жұмыстары жүргізілуде. 

Б і р і н ш і д е н ,  Т а л ғ а р 
қаласындағы облыстық Ю.Гагарин 
атындағы дарынды балаларға 
арналған үш тілде оқытатын №8 
арнаулы гимназиясы «Білім ту-
ралы» Қазақстан Республикасы 
Заңының (бұдан әрі-Заң) 18-ба-
бына сәйкес мамандандырылған 
негізгі орта, жалпы орта білім беру 
(5-11 сыныптар) бағдарламаларын 
іске асыратын білім беру ұйымы 
болып табылады. Алайда, оқушы 
орны жетіспеушілігіне байланысты 
1-4 сыныптарда оқитын 568 оқушы 

аталған мектепте білім алуда. 
Осыған орай, жаңа мектепке осы 
Ю.Гагарин атындағы гимназияның 
1-4 сынып оқушыларын ауыстыру 
жоспарланған. 

Е к і н ш і д е н ,  ү ш  а у ы с ы м -
да оқытуды жою мақсатында № 
1 орта мектептің оқушыларын 
жаңа мектепке ауыстыру мәселесі 
қарастырылған. 

Үшіншіден, Т.Рысқұлов атын -
дағы №9 орта мектептің оқушы-
лары мен ата-аналарында таңдауы 
бойынша жаңа мектепке ауысуына 
мүмкіндігі бар. 

Жасалған талдау негізінде, 
бірнеше ұлт өкілдері (13 ұлт) 
тұратын ауданда ашылатын жаңа 
мектепте оқытуды ата-аналардан 
қабылданған өтініштер бойынша 
ұйымдастыру орынды деп санай-
мыз. 

ҚР Білім және ғылым 
бірінші вице-министрі 

Ш. Каринова
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Қазыбек ИСА, 
ақын, ҚР Парламенті 

Мәжілісі депутаты

КЕЗ КЕЛГЕН АЗАМАТТАН 
МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІ 

ТАЛАП ЕТУІМІЗ КЕРЕК!

ӘКІМНІҢ ДЕ ӘКІМІ БАР! 

Ulttyq múdde

АРАЛАС МЕКТЕП –
ҰЛТТЫҚ РУХТЫҢ 
ЖОЙЫЛУЫНА АПАРАДЫ

Хош, сонымен Білім және ғылым 
министрлігі жауабымен де таныстық, 
дер кезінде жауап қайтарғаны үшін рах-
мет айтамыз. Иә, әдеттегідей, «Өгізді де 
өлтірмеген, арбаны да сындырмаған» 
ж а у а п  е к е н .  А л  А л м а т ы  о б л ы с ы 
әкімдігінен әлі жауап жоқ... 

Ал министрлік жауабын біз арқылы 
білгеннен кейін (өзіне әлі жауап жет-
пеген) тағы да хабарласқан, қазақ 
мектептерінің жағдайы үшін қайрат 
көрсетіп, жүгіріп жүрген ұстаз Сәния 
Нүсіпәлінің жазуынша, Талғардағы 
Т. Рысқұлов атындағы №9 мектептің 
жағдайы өте нашар. 

-Осы мәселені көтергенімізге жар-
ты жыл болды. Талғар ауданының 
жоғары тау баурайына салынған, ең 
соңғы технологиямен жабдықталған 
мектепті қазақ мектебіне бермей отыр. 
Біздің оқушыларымыздың құқығын кім 
қорғайды? 

Кеңес одағынан қалған ескі ғи-
маратта оқып жатқан балалардың бола-
шағына кім жауап береді? – дейді ол.

-1200 оқушыны жинау ешқандай 
қиын емес.! Егер №9 мектепке берілсе, 
қазірдің өзінде бізде 800-ге жуық 
оқушының арызы жиналып тұр. Ал мек-
теп ашылса, жан-жағындағы алыстағы 
аралас мектептерге қатынап жүрген 
оқушылар көп, толып кетер еді.

Қ и н а л ы п  о т ы р ғ а н ы м ы з — 
м е к т е п т і  а р а л а с  м е к т е п  е т і п 
ашпақшы болған басшылардың 
бізге оқушы жинауға кедергі жаса-
уы. Алматы облыстық мәслихаттың 
хатшысы Жанболат Жөргембаев 
«Ешқандай Қазақ мектебі ашыл-
майды, аралас мектеп болады! Мек-
тепке оқушы қабылдау туралы ха-
барламаны таратуды тоқтатыңдар!» 
– дегенін қалай түсінуге болады? 
Мемлекеттің қаржысына салынған 
мектеп құрылысы неліктен, жеке 

Менің «Аманат» деп аталатын өнер мектебім 
Өзтүрік атындағы Алматының орталық көшесінде 
орналасқан. Сол жерде өзге ұлт өкілдері көптеп 
тұратындықтан қазір менің мектебімде әр түрлі 
ұлттың өкілдері музыкадан білім алады. (Оқу тегін!)

Сол балаларға вокалдан екі тілді жақсы меңгерген 
жас мұғалім беретін. Ол кететін болып орнына орыс 
қызы сабақ беруге келді. Мен әрине, қазақ тілін 
білесің бе деп сұрадым. Ол білмейтіндігін айтты. 
Мектептегі қазақ тілінің қандай екенін білмедім, 
консерваторияның 1 курсында Қазақ тілі пәні бір 
жыл бойы жүреді. Сонда Қазақстанда тұрып, қазақ 
тілін мемлекет есебінен тегін оқып жүріп, бұлар ең 
болмаса ауыз екі тілді үйренбеуі қалай?

Вокалдан сабақ беретін қызды ата-аналарға 
таныстырдым. Маған бір ата-ана жекеме шығып, 
қарсылығын білдірді, «Балаларымыз онсыз да орыс-
ша сайрап жүр. Қазақ боламыз ба, десек, мұныңыз 
қалай?» деді. Дұрыс! Ол кісінің талабы орынды.

Мен енді екі тілде еркін сөйлей алатын оқытушы 
алуыма тура келді. Себебі, бір топта бірнеше ұлттың 
балалары оқиды. Мектебімді қып-қызыл өзге 
ағайындар тұратын жерден әдейі алған едім.

Тіпті, ана тілін білмейтін кішкентай қара көз ба-
лапандар домбыра тартып, ән салып жүр. Мұнымен 
не айтқым келді?

Ең бірінші, тілдің мәртебесін көтеру өзімізге 
байланысты. Қазақстанның кез келген азаматынан 
мемлекеттік тілде сөйлеуді талап ете білсек, мәселе 
шешілер еді.

Екінші, оқу орындарындағы Қазақ тілі пәніне 
ерекше мән беру керек! Меніңше, оның бәрі формал-
ды түрде өтіледі.

Үшінші, мемлекеттік тілді білмейтін маманды 
жұмысқа алатын кезде 3 ай немесе 6 ай сынақпен 
алу керек. Сол уақыт аралығында мемлекеттік тілді 
үйрене алмаса, орынды босатсын.

Керек адам кез келген тілді 6 ай ішінде ауыз екі 
сөйлеу деңгейінде үйрене алады. Тіпті қытай тілінде 
де сөйлеп кетуге болады.

Сәуле ЖАНПЕЙІС 

Әдетте біз қандай да бір әкім-қараның аты 
атала қалса, жирылып шыға келеміз. Жиырылып 
шыға келуімізге себеп тудыратын іс-әрекеттері 
мен кісәпірліктері көп болған соң да сөйтетін 
шығармыз... Бірақ, әкімнің де әкімі бар. Мыса-
лы, Бердібек Мәшбекұлы... Ұзақ жыл мемлекеттік 
түрлі деңгейдегі лауазымды қызметтерді атқарған 
Бекең үнемі игілікті істердің басынан көрініп жүрді. 
Ұлтжанды, халықшыл азамат екенін әркез әйгілеумен 
болды. 

Шығыс Қазақстан облысына әкім болып 
барғанында асқақ Алтай тауларының қалаға жақын 
бір асуына «Қазақстан» деп жазып, көк туымызды 
тіктеген осы кісі. Туды құлатпақ болған қаскүнем 
вандалдарды тиып, әкімшілік ғимаратының алдын-
да серейіп тұрған Лениннің ескерткішін құлатып, 
орнына Абайдың алып ескерткішін тұрғызған да 
Бекең. Сол кезде оңтүстік өңірлерде тығыз отырған 
елді шығысқа шақырып, жер беріп, үлкен істі үнсіз 
бастап берген де Бердібек Мәшбекұлы. Оған дейін 
Шығысымыздағы шекаралық аймақты қымтап 
ұстау, халықтың қарасын молайтып, елдімекендердің 
әлеуетін арттыру деген ой ешкімнің миына кіріп-
шықпаған болатын. 

Ақтөбе облысына әкім болып тағайындалғанында, 
қазақ жұмысшыларына қытайдың әнұранын 
айтқызып құтырған СНПС «Ақтөбемұнайгаздың» 
ханзу басшыларын шақырып алып: «Қазақстанда 
мемлекеттік тіл қай тіл, білесіңдер ме?» – деп өткір 
сұрақ қойған да Бердібек Сапарбаев.

«Туған жерге туың тік» акциясын бастап берген 
де Сапарбаев. Бердібек Мәшбекұлының облыстық 
деңгейде көтерген бастамалары кейін республикалық 
сипат алып жатты. Өз басым Бекеңді халықшыл, 
бұқарашыл, мемлекетшіл тұлға деп білемін. 

Бүгінге дейін бұл кісімен жүзбе-жүз бір-ақ рет 
жолығыппын. Қайбір жылы ШҚО-да жазғұтырым 
қар еріп, сел басқанда, Ерлан Саиров екеуміз елдің 
жағдайын көріп-білейік деп, Өскемен барғанымызда, 
кәдімігідей қуанып қалғаны бар. 

Иә, ол да ескі жүйеге қызмет етті. Бірақ өзінше, 
өзгеше қызмет етті!

Дәурен ҚУАТ

тұлғалардың бас пайдасына, манса-
бына қатысты жұмыс істеуі керек?

Ж а л п ы  б а с ш ы  б о л у  ү ш і н ,  ө з 
білгендерін істеп жатыр. Қандай мек-
тепте, қандай оқушылар қиналып 
отырғаны зерттелген жоқ. Аралас мек-
тептер үш ауысымда оқиды деп өтірік 
мәлімет берілді.Көзбен көріп отырмыз, 
ешқандай үш ауысым жоқ. Ол аралас 
мектептердің орыс сыныптарында 
түгелге жуық қазақ балалары оқып 
жатыр.

Осынша өтірікке құрап, аралалас 
мектеп ашпақшы болған адамдардың 
пиғылы нені түсіндіреді?-дейді шындық 
іздеп шырылдаған Сәния Нүсіпәлі.

Иә, Алматы облысы мен Талғар ау-
даны басшылығының ұстанған саясаты 
ескі ғимараттардағы қазақ мектептерінің 
ж а ғ д а й ы н  ж а с а у  е м е с ,  а р а л а с 
мектептерді көбейту болып отырғаны 
көңілге кірбің түсіреді!? Аралас мектеп 
болғанда қазақ сыныптарының тынысы 
тарылатыны, ұлттық тәрбиеге нұқсан 
келіп, басқару орыс тілді мектептің 
тілімен жүретіні Кеңес одағы кезін 
айтпағанда, кейінгі 30 жылда да әбден 
айқындалған жәйт. 

Тіпті,  1925 жылы, осыдан бір 
ғасырдай бұрын Алаштың рухани көсемі, 
Ұлт ұстазы Ахмет Байтұрсынұлының өзі: 
«Аралас мектептің санын арттыру- бұл 
ұлтты ұлт ретінде жоюдың бірден-бір 
жолы!» – деп, дабыл қаққан болатын. 

Тіл атасы, Әліпбидің авторы соны-
мен бірге қазіргі қаншама миллиард-
тарды шашып, бірақ бір де бір нәтижесі 
болмаған «үш тілділікке» де, ескіден келе 
жатқан екі тілділікке де қарсылығын сол 
кезде-ақ ескерткен екен. «Бастауыш 
мектепке баратын әрбір бала тек өзінің 
ана тілінде ғана білім алуы керек»-деп 
айқын мәлімдеген. 

100 жылдан бері Ұлт ұстазының 
ескертулерін ескермей, естімей келе 
жатқанымыздың зардабын өмірден 
күнде көріп жатырмыз қазір. Сон-
да, Талғарда жаңа салынған мектепте 
қазақ мектебінің ашылуына қарсы 
болып отырған депутат,  Алматы 
облыстық мәслихаттың хатшысы, «Ама-
нат» партиясының мүшесі Жанболат 
Жөргембаев ата-баба Аманатына қарсы 
шығып отыр ма?

Талғарда талайдан бері сөз бо-
лып келе жатқан бұл мәселе туралы 
Қазақстан Республикасы Білім беру 
ісінің үздігі, Талғар аудандық «Қазақ 
тілі» қоғамы төрағасы, ҚР Мәдениет 
қайраткері Қамнұр Тәлімұлының 
«Қазақ үні» газетінің №4 санында 
(2022 жыл 27 қаңтар) «Қазақстанға 

аралас мектептің не қажеті бар?» деген 
арнайы сараптама мақаласы шығып, 
әлеуметтік желіде үлкен талқылауға 
ұласқан болатын.

Ал «Қазақ әдебиеті» газетінің №7 
санында (18 ақпан, 2022 жыл) тіл жа-
нашыры Бекзәкір Құралбаевтың «Ал-
маты дүбәралардың ордасына айналды. 
Аралас мектептерді жабу керек» деген 
көлемді сұхбаты жарық көрген болатын. 
Осы сұхбаттан кейін де қоғамдық ортада 
қызу пікір қалыптасты. Еліміздегі зиялы 
қауым өкілдері үн қосып, аралас мектеп-
терден білім алатын оқушылардың дені 
орыстілді, бөгде рухты болып өсетінін 
айтып, дабыл қақты. 

Айталық,  Алматы қаласында 
мемлекеттік мектептердің саны 207 
болса, соның 70-і қазақ, 64-і орыс, 
3-і  ұйғыр, ал 70-і  аралас мектеп 
екен. Бұл жерде аралас мектептердің 
дені  орыстілді  ұрпақ тәрбиелеп 
шығаратынын ескерсек, мәселенің 
қаншалықты күрделі екені белгілі 
болады. Мұнан сырт, 60-тан астам 
жекеменшік білім ордалары жұмыс 
істейді. Олар да аралас мектептердің 
санын арттырып отыр.

Ал елордада 99 мемлекеттік мек-
тептің 35-і қазақ, 56-сы аралас, 8-і орыс 
мектебі екен. Еліміздің бас қаласында 50 
жекеменшік мектеп бар. Елордада қазақ 
тілінде оқитын оқушылар саны – 114 442 
(54,8%), орыс тілінде оқитын оқушылар 
саны – 93 312 (44,7%). Ал орыс тілінде 
білім алатын ұлты қазақ балалар 62 398 
(63%). Демек, аралас мектептердегі орыс 
сыныптарының негізгі бөлігін қазақ 
балалары құрап отыр. Елорададағы 
бірінші сыныпқа барған оқушылардың 
52 пайызы қазақша, 48 пайызы орысша 
оқиды. 

Еліміздегі ең үлкен екі астанадағы 
қысқаша статистикалық мәліметтерден-
ақ, аралас мектептердің мемлекеттік 
тілді дамытуға қаншалықты кесірі тиіп 
отырғанын бағамдауға болады. 

Яғни, түйткілі көп, шешуін күтіп 
тұрған өте өзекті мәселелер жеткілікті. 

Сондықтан да, 2022 жылдың 16 
сәуірінде сағат 12.00-де Алматыдағы 
Қазақстан Республикасының Ұлттық 
кітапханасында ҚР Мәжіліс депу-
таттары, зиялы қауым өкілдері, тіл 
саласының мамандары, педагогтар, 
қоғам белсенділері мен журналистердің 
қатысуымен «Аралас мектеп қазақты 
қайда апарады?!» атты дөңгелек үстел 
өтеді. 

Қазақ мектебінің болашағы, жал-
пы ұлттық білім мен тәрбие мәселесі 
алаңдатқан ағайынды осында күтеміз.
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Халықаралық «Алаш» әдеби және Қазақ ПЕН-клубы  сыйлықтарының 
лауреаты Қуаныш Жиенбай – қазіргі қазақ прозасында өзіндік бе-
талысы, жазу мәнері қалыптасқан әрі өнімді жазатын қаламгер. 
Заманның аумалы-төкпелі қиыншылығына қарамастан қаламын 
серік еткен оның «Даңқ түрмесінің тұтқыны», «Ән салуға әлі ерте», 
«Жер үстінде де жұмақ бар» романдары мен повестері, әңгімелері 
оқырманға жақсы таныс. Жазушының туындыларында қазіргі уақыт 
пен өткен кеңестік кезеңдегі адамның тыныс-тіршілігі, қоғам мен 
адам, адам мен табиғат арасындағы байланыс, одан туындайтын 
күрделі мәселелер кейіпкер болмысымен терең тамыр тартып, бұрқ-
сарқ қайнауы мен толғанысы басым көркемдік әлемі оқырманға 
айқара есік ашады.

Beles

Бүгінгі мақаламызда оның 
бәрін жіліктеп,  тара-
та айтуды міндетімізге 

алып отырған біз жоқ, ол алдағы 
у а қ ы т т ы ң  е н ш і с і .  Д е г е н м е н , 
жазушының оқырманға ұялмай 
ұсынылған әрбір шығармасы өз ал-
дына тиянақталған көркем кеңістік, 
көркем дүние. Бұ жолы бір әңгімесі 
мен жұртшылық жылы қабылдаған 
соңғы романы төңірегіне тоқта-
лайықшы. Осының өзінен-ақ ше-
бер қаламгердің ешкімге ұқса май-
тын өзіндік қолтаңбасы айқын 
аңғарылады.

Ана жылы «Қазақ әдебиеті» 
газетінде жарияланған «Ұста» 
атты әңгімесінің соңында өз ісінің 
хас шебері Тоғанас ауласындағы 
ұстаханасын өртейді. Автор «...
С е н е р і ң д і  д е ,  с е н б е с і ң д і  д е 
білмейсің. Бәлкім рас, бәлкім 
өтірік. . .»  дегенмен,  оқырман 
кейіпкердің шешімді іс-әрекетін 
і ш т е й  ж а қ с ы л ы қ қ а  ж о р и -
ды. Әңгімеде қазақ қоғамының 
шындығы суреттелген. Бәлкім, 
жетпісінші, мүмкін сексенінші 
жылдары Арал теңізі жағалауының 
халқы туған жерімен «қимай 
қоштасып»,  жан-жаққа үдіре 
көше бастады ғой. Енді қайтсін. 
Табиғат-Ананың жауһар сыйына 
адам қолымен қиянат жасалып, 
шалқар теңіз сағасынан қиылып, 
тартыла бастады. Содан соң... Ауа 
райы өзгерді. Тұзды шаңдақ аспанға 
көтерілді. Адамдарды жалмаған 
небір сұмдық індеттер мен кесапат-
ты кеселдер саны көбейді.

Сондай алмағайып кездің 
бірінде әңгіменің бас кейіпкері – 
теңіз жағасындағы Бөген балық 
зауытының қайықшы-ұстасы 
Тоғанас та көптің бірі болып, бар 
тапқанын жиып-теріп Алматыға 
– Кеңсайдың етегіне қоныс ау-
дарады. Кіші күйеу баласының 
араласуымен, әрине. Қайбір шекесі 
қызғаннан дейсіз. «Арқа жайлы 
болса, арқар ауып несі бар?..» 
Теңіз тартылып, зауыт тоқтаған. 
Балықшы ауылының тірлігі, су-
реткер Ә.Нұрпейісов жазғандай, 
ырың-жырың.

Т о ғ а н а с  а л ғ а ш қ ы д а  а ғ а ш 
ұстасы да жерде жатқан жоқ, өз 
кәсібіммен нәпақамды табармын 
деп үміттенген-ді. Қателесіпті. 
Ақыры нәсіп содан бұйырып, 
қаладағы жерлеу бюросының та-
быт жасаушы шебері болып шыға 
келеді. Тағы да сол пысық күйеу 
баласының арқасында. Дүние асты-
үстіне түскен ту талақай замандағы 
бұл бұйрықты қойсаңшы. Қайық 
жасаушы шебер күндердің күнінде 
мұсылман ұғымына мүлде жат 
табыт жасаймын деп ойлап па? 
Кейіпкердің ішкі әлеміндегі жанын 
жеген күйзелістің сыр-құпиясы 
осында еді. Автор осы кереғарлықты 
әңгімесінде шым-шымдап шебер 
аша білген.

«...Тоғанастың кәсібі тура-
сында көшкенде, көп пенденің 
көкейінен шыға бермейді. Тәтті 
дәмді ашқарақтана жұтып келе жа-
тып, кенет бір тастүйін тамағыңнан 
не ары, не бері өте алмай кептеліп 
қалғандай күй кешесің. Несін жа-
сырады, теңіздің тартылуына бай-
ланысты Арал жағалауынан ана 
жылы Алматыға қоныс аударған 
Тоғанас Күнбергенов бүгінде 

бюросындағылардың мазасын алып 
жатқан Тоғанас жоқ. Бергендеріне 
риза, тіпті екі-үш ай айлық ал-
маса да үйреншікті шаруасын 
дөңгелете береді. Өз есебі өзінде. 
Осы күнге дейін бірде-бір табы-
ты кері қайтқан емес. Керісінше, 
әрбір мереке тұсында жерлеу 
бюросындағылар Тоғанастың ерен 
еңбегін елеп, ескеріп, бірнеше 
тұсына мөр басылған мақтау 
қағазын беріп жібереді. Рақмет 
дейді Тоғанас, одан әріге тереңдеп 
барғысы келмейді. Сол қатырма 
қағаздарды мақтанышпен біреуге 
көрсетсе не дейсіз, бір түрлі жүрегі 
қаламағандай үйге апаруды да 
артық санап, қамыс сарайдың бір 
бұрышына тыға салады».

Мәселе осында. Ұрлық жасаған 
жоқ,  б іреуге  қиянат  жасаған 
жоқ. Ақ тер-көк тер боп еңбек 
етіп, тапқан нәпақасы. Отба-
сын асырауға жетеді. Қолының 
ұсынықтылығымен үй-жайын да 
жөндеп алған. Жазушы оның жұмыс 
үстіндегі шабытты сәтін әдемі 
бейнелейді. Ағашты сүргілегенде 
қолы қолына жұқпайды. Самайы-

тыныш отыру дегенді атамаңыз. 
Тоғанастың көкірегіндегі үнемі 
қыз-қыз қайнап жататын тогы 
күшті аккумулятор – сол. Содан 
айырмасын деп жаратқанға жалба-
рынады».

Жазушы Қ.Жиенбайдың қалам 
тербеу ерекшелігі – шығармада 
кейіпкерін бірінші орынға қояды: 
дүниеге ,  төңірекке  кейіпкер 
көз імен қарайды,  оның ішкі 
толғанысына, сезім-түйсігіне 
бірінші кезекте мән береді. және 
ауызекі сөйлеу мәнерлерін де 
жоғалтпайды. Юмор да жетерлік. 
Мұны «Ұста» әңгімесінен де анық 
аңғарамыз. Шығарманың бүкіл 
тіні жаны таза Тоғанастың көңіл-
күйіне, ішкі арпалысына құрылған. 
Автор кейіпкерінің таңғы шықтай 
жанының мөлдірлігін әсіресе, 
жұмыстан соң мұнтаздай жуы-
нып-тазаланып, өзін іштей дай-
ындап, Кеңсайдағы бейіттердің 
басына баруымен аңғартады. 

бар-ды бір кезде. Ол арман-мұрат 
әдірем қалған бүгінде.

Жазушы Қ.Жиенбай туын ды-
ларын дағы тұрақты желінің бірі осы 
– теңіз тақырыбы десек қателес-
песпіз. Кейіпкерлері шөпке тышар 
дөкейлер емес, қарапайым адамдар. 
Солардың әр алуан реңктегі көңіл-
күйлері, жан күйзелісі, тағдыр-
талайы, туған жерге деген толас-
сыз сағынышы –туындыларының 
әлі күнге дейін негізгі арқауы бо-
лып келеді. «Ұста» әңгімесіндегі 
Тоғанастың жан күйзелісінің бір 
түйінін осыдан іздейміз. Ел қатарлы 
тірлігі бар, ешкімге алақан жай-
майтын оның көңіл аңсары мүлде 
бөлек. Бала күнінен теңіз жағасында 
өсіп, теңіз мінезін бойына молырақ 
сіңірген оның алғаш күн көріс 
қамымен қолға алған тірлікпен біте 
қайнасуы мүмкін еместей көрінетін. 
Тоғанастың жаратылысы мүлдем 
бөлек еді, амалы қанша... «...Сірә, 
теңіз жағалауында туғандардың 
ішкі әлемі ылғи асқаралы армандар 
мен тосын толғаныстардан тұрады. 
Соқпа толқынның әсері ересен, 
қызуқанды. Бір жерде бір сағат 

Қазақтың маңдайына біткен небір 
қасқалары мен жайсаңдары жер-
ленген мұнда. Алдымен аруақтарға 
құран бағыштайды. Әр бейіттің 
а л д ы н д а  б і р а з  к і д і р і п ,  о й ш а 
тілдеседі. Содан соң... Жауын-
шашыннан бір бүйіріне қарай 
қисайған құлпытастарды ерінбей-
жалықпай қайта тіктейді. Темір 
шарбақтарының есігін бекітеді. 
Біреулерге түсініксіз көрінетін 
оның бұл қарекеті – кейіпкер жан 
дүниесінің тазалығын айқындайды. 
Қайық соқтың не, табыт соқтың 
не, күнкөрісің болса жетпей ме, 
– деп әлдекімнің тіл безегеніне 
ол болмыс-бітімімен төзе алмас 
еді.  Тоғанас қалай дегенде де 
көңіл түкпіріндегі аңсарын бәрібір 
жеңе алмайды. Теңізін сағынады. 
Атамекенін аңсайды. Теңіз бетінде 
өрлей жүзетін, өз қолымен жасаған 
мықты қайықтарын іздеп, түсінде 
көреді. 

Әңгіме көркем қуатымен, шын-
шылдығымен біздің де көңілімізден 
шықты. Демалып қалдық кәдім-
гідей. Қаламгер шеберлігі дегеннің 
түп тамыры осында ғой.

Жазушының соқталы дүние-
сінің бірі, әрі мерзімді басылым 
беттерінде көбірек талқыланған 
«Жер үстінде де жұмақ бар» ро-
маны. Апыр-ай дейсің, анда шы-
рылдап жатқан қазақ, мында еңсе 
көтере алмай, есесі кеткен қазақ, 
сонда қазақ үшін жер үстіндегі 
жұмақ қайда екен деп ойлайсың. 
Бәлкім, бұл жазушының оптимизмі 
болар ма?!

Бұған романды оқи отырып 
көзіңіз жетеді. Көркем шығарма 
күнделікті өмірдің күйтің тірлігін 
термелеу емес. Көркем туындының 
басты шарты – қоғамның психо-
логиясын суреттеу, осы кезеңде 
өмір кешіп жатқан халықтың 
тыныс-тіршілігіне терең бойлау. 
Бұл өте күрделі және бір арнамен 
шешіле де салатын жеңіл жүк емес. 
Осы ретте төңірегін суландырып, 
тіршілік нәрін беріп, байсалды 
ағып жататын қасиетті Сырда-

ең басты керегі және барынша 
қызықтыратыны – адамдардың 
жан дүниесінің тереңіндегі қарама-
қайшылықтар мен солардың арпа-
лысы, итжығысы, өзін-өзі іздеуі, 
табуы және таба алмауы, сарсаңға 
түсуі... Уақыттың, қоғамның осы-
лай алға тартқан шетін жайлары 
бас кейіпкер Көбейсіннің көңіл 
түкпіріне мықтап орнығып алады 
да, содан соң онысы бітеу жарадай 
сыздап, берекет таптырмай күллі 
тынышын алып бітеді.

Төретам стансасындағы темір-
жол депо бастығынан жабық қала 
мэрінің орынбасары қызметіне 
ауысқан Көбейсіннің бір қара-
ғанда, тіршілігі тап-тұйнақтай, 
бәрі жақсы: қызметі орнықты, 
жауапкершілігі жоғары, ешкімге 
қамшы салдырмайды, жұмысының 
ыстық-суығына көніп, бір кісідей 
дөңгелентіп әкетеді.  Бұрынғы 
жұмысы да жауапты әрі мазасыз 
болатын. Күн-түн демейді, ыстық-
суыққа да қарамайды, космодром-
нан шұғыл хабар түссе әйелі ал-
дын-ала дайындап қоятын үстөл 
үстіндегі бір кесе ағарғанды іші са-
лып, депоға қарай жүгіре жөнелетін. 
А у ,  ғ а р ы ш  к е м е с і н е  қ а ж е т т і 
жабдықты тиеген ауыр составтың 
бір минут те кешігуге қақысы жоқ. 
Қашан діттеген жеріне жеткенше 
Көбейсін жанын шүберекке түйеді. 
Соңғы қызметінде де сол мінез 
– сол қалып: өте қатал, әскери 
тәртіпке негізделген жұмыстың ең 
ауыр салмағын, жауапкершілігін 
мойнына артып алып, тыным тап-
пайды. Соған сәйкес материалдық 
ж а ғ ы н а н  д а ,  қ ұ д а й ғ а  ш ү к і р , 
ешкімнен кем емес, анау-мынау 
жетпейді деп күйкі тірлікке бас 
қатырған емес, қасындағы шаруаға 
мығым көрікті әйелі де қас пен 
қабағына қарайды. Бұдан артық 
не керек, ия бұдан артық не керек 
дейсіз?!.. 

Жоқ, олай емес екен, жазу-
шы кейіпкерінің бітім-болмысы 

нан жылтырап тер шыққан сайын 
дүниені ұмытып, рақат күй кешеді. 
М ү й і з г е к т е н г е н  а л а қ а н ы м е н 
жонылған тегіс тақтайдың бетін аса 
бір ұқыптылықпен әрі-бері сипай-
ды. Одан соң бір көзін сығырайтып, 
оның түзу-қисықтығын тексереді.

Шебердің іс інен титімдей 
кемшілік байқалмауы тиіс. Бұл 
әдет Тоғанастың бойына сонау бала 
күнінен сіңіскен. Өйткені ол шебер, 
өз ісінің нағыз шебері. Жұмыстың 
жақсы нәтижесі көңіліне шабыт 
береді. Десе де... ол бұл ісінің өзінен 
басқа тірі жанның білмегенін, 
естімегенін қалайды. Үйге бөгде 
адамның, қонақтың келгенін де 
жақтырмайды. «...Ой-хой, ой-хой-
ау, өзім соққан қайықта шалқамнан 
жатып жан тапсырсам, сосын теңіз 
толқындары қайда айдап әкетсе 
де бәрібір. Бәлкім, теңіз түбіне 
шым батып, балдырлардың ара-
сынан мәңгілік мекенімді тауып, 
балықтарға жем болармын» дейтіні 

рия ойға оралады. Бұрындары 
жайқын су арнасын керіп, баяу, 
шымырлап өз бағытымен ағып 
жататын. Сырттай моп-момақан 
секілді көрінеді. Ал шындығында 
солай ма? Жиекте тұрып аяғың сәл 
тайса, адуын ағыс жұлқи тартып 
ала жөнеледі. Сырттай момақан 
болып көрінген судың жойқын 
күшін сонда барып бүкіл денеңмен 
сезінесің. Ал иіріміне кез келсең, 
шыр айналдырып тұңғиығына тарта 
жөнелгенде, иманыңды үйіресің. Ал 
оның көзге көрінбейтін тереңіндегі 
ағыстарының қуаты мен қарама-
қайшылығы, тіршілік соқтығысы 
қаншама!

Қасиетті Сырдарияның осы 
бейнесін көбірек жіпке тізуміздің 
себебі – жазушы Қ.Жиенбайдың 
« Ж е р  ү с т і н д е  д е  ж ұ м а қ  б а р » 
романының жазылу стилін осыған 
ұқсатуымызда. Автор атыс-шабыс, 
жеңіл тартыс, сөзуарлық диалогтен 
бойын аулақ тартады. Жазушыға 

ТЕҢІЗ бен СЫРДЫҢ

осындағы жерлеу бюросының тап-
сырмасы бойынша табыт соғады. 
Кәдімгі тақтайдан соғатын табыт. 
Қай жағынан болсын: әдемілігі, 
ықшамдылығы, тақтайлардың 
сүрленіп, бір-бірімен жымдасуы 
жағынан дейсіз бе, қалай десең 
олай де, қабылдаушылардың сына-
ғынан сүрінбей өтеді. Тендерден 
де Тоғанастың аты ылғи алдымен 
аталады. Себебі, әр табытқа мына-
дан үстеме ақы төлейсіз деп, жерлеу 
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өзгеше. Бұрынғы әңгімемізге арқау 
еткен «Ұста»-дағы Тоғанас та дәп 
осындай мінездің адамы еді ғой: 
өзінің елден алабөтендігі жоқ 
қарапайым тірлігіне қарамастан, 
ойшыл болатын, ішкі жан дүниесіне 
көбірек үңілетін, мазасыз көңіл-
күйінің жауабын іздеп, кейде соның 
құрбандығына да шалынып кете ба-
ратын. «Жер үстінде де жұмақ бар» 
романының кейіпкері Көбейсін де 
осы сипатта. Мәскеуде жүріп білім 
алған, ысылған, талапты да зерек, 
оны төңірегіндегі толғандырар 
түйткілдер шаш-етек.

Көбейсіннің осы беймаза 
азаматтық көзқарасымен, ішкі жан 
дүниесіне үңілуімен Қазақ елін 
әлемге мәшһүр еткен Байқоңырдың 
қазіргі тыныс-тіршілігі, күрделі 
әлеуметтік-экологиялық мәселесі 
толыққанды бейнеленеді. Бұл 
ыңғайда жазушы шығарманың 
кілтін таба білген. Әлеуметтік-
экологиялық теңсіздікті сурет-
теуде ауасы, суы, жері ортақ, 
бірақ тұрмыс-тіршілігі, тіпті 
көзқарасы мен мүддесі бір-
біріне қарама-қайшы келіп 
жататын үш контрастыны 
таңдап алып, романның 
бүкіл оқиға желісін соның 
аясында өрбітеді.

Романдағы жазушы басымдық 
беретін үш нүкте қайсы? Біздіңше, 
бірінші нүкте – ғарыш айлағы, 
жабық қала. Адамзат ой-санасы 
мүмкіндігінің қазіргі  таңдағы 
ең шырқау биігі.  Бұл қасиетті 
өлкеден өткен ғасырдың елуінші 
жылдарының соңында-ақ адам ба-
ласы аспан кеңістігіне құлаш ұрған. 
Бұл өңір қоғам социалистік және 
капиталистік деп аталатын екі шеп-
ке бөлінгенде де Кеңес Одағының 
«кешегі құдіреті» осы төңіректі ба-
сты нысанаға алған... Ал қазір Кеңес 
мемлекеті келмеске кетсе де, оның 
өктем мұрагері – Мәскеудің ты-
нымсыз коммерциялық айлағына 
айналып үлгерген. Ғарыш кемесі 
жарылып жатыр-ау, ол қазақ дала-
сына құлап, адам өміріне қатерлі 
гиптель төгіліп, онсыз да шұрқ 
тесікке айналған даланы аясыз 
улап жатыр-ау... Коммерциялық 
мақсаттың онымен ісі жоқ. Талабы 
қатал, тек кестеден шығу керек. 
Пайданы үсті-үстіне тауып жатса 
болғаны. Романдағы Көбейсінмен 
қ а т а р  с у р е т т е л е т і н  т а ғ ы  б і р 
кейіпкер, жабық қала мэрі Евгений 
Ильич мұны жақсы біледі. Бірақ ол 
өз мүддесінен, мәнсабынан асып 
кете алмайды. Мәскеудің алдында 
дәрменсіз, бұйрықты орындаушы 
ғана. Ауа- райы қатаң аймаққа 
әйелін әкеле алмаған қала мэрі 
осы өңірдің уақытша тұрғыны 
екенін де іштей жақсы сезінеді. 
С о н д ы қ т а н  к ө п  н ә р с е г е  б а с 
қатырғысы келмейді, тек Мәскеудің 
бұйрығын орындап жатса болғаны. 
Ал Көбейсіннің қолы байлау-
лы, шарасыз, тіпті мұның мұң-
зарын құлаққа ілер, елер Мәскеу 
жоқ.  Дегенмен,  Көбейсіннің 
мазасыздығы – ар-ождан алдын-
дағы мазасыздық. Оның ішкі қар-
сылығы – Байқоңырдың байырғы 
тұрғындарының жан күйзелісінің 
шындығынан бастау алған.

Ж а з у ш ы  ә л е м д і к  ғ а р ы ш 
а й л а ғ ы н д а ғ ы  ә л е у м е т т і к -
экологиялық кереғарлықты бей-
нелеуде сол аймақтағы екінші бір 

тіршілік нүктесі –Төретам станса-
сына көңіл аударады. Романның 
алғашқы парағынан-ақ аспан 
айналып жерге түскендей ап-
тап ыстықтағы станса басының 
ж ұ т а ң  к ө р і н і с і  К ө б е й с і н н і ң 
қабылдау-түйсігімен жан-жақты 
суреттеледі. «...Теміржолға енте-
лей қоныстанған қазақы үйлердің 
қам кірпіштен тұрғызылған аласа 
шартағы, жартылай құмға көмілген 
терезелері, қаңылтырмен қапталған 
ұп-ұзын мұр жалары, бір-бір шаңы-
рықтың төбесіне орнатылған 
спутниктік антенналары мың жер-
ден қалпағын қақырайтсаңыз да 
бұл сурет сірә, жолаушылардың 
көңілін  көншітпейтін  болар. 
Біреулер бастарын шайқайды, 
біреулер аяушылық білдіреді. Кос-
модром және Байқоңыр іргесіндегі 
қазақ ауылдары дейтін бір-біріне 
мүлдем қабыспайтын, қабыспақ 
түгілі қарадай-қарап кісінің ит 
жынын тырыстыратын осы бір 
атамзаманнан келе жатқан кереғар 
ұғымды балталап тастайтындай, 
ішінен кіжінетіндер қаншама. Ай-
бат көрсетеді кәдімгідей. Ал сол 
аласа шартақтың қамыс есігінен 
басын қылтитқан жалаң аяқ, жалаң 
бас қара бала шақырайған күннен 
көзін көлегейлеп, жүйткіп өткен 
пойыздарға «жолдарың болсын!» 
дегендей әлжуаз қолдарын әнтек 
көтереді. Мұнысы, әрине, ішің 
жылитын-ақ құбылыс».

Автор мұндай детальді  су-
реттеуге әдейі баратын секілді. 
Суреткерлік  мақсат-мұратын 
да осымен аша түсетін сияқты. 
Өңір тарихы, тіршілік көрінісі... 
Бұл  әдебиетте  бұрыннан бар 
дәстүр. Мәселен, М.Әуезовтің 
«Абай жолы» роман-эпопеясы-
мен қасиетті Шыңғыстау өңірінің 
мол панорамасымен танысамыз. 
Қазақтың жоталы сар даласы бар 
келбетімен, сұлулығымен көз 
алдымызға келеді. Ә.Нұрпейісовтің 
«Соңғы парыз» роман-дилогия-
сымен өлімші халге түскен Арал 
теңізі тағдырын елестетеміз. Жа-
зушы теңіздің ақырғы демі мен 
бұлқынысын қаламының құдіреті 
жеткен жеріне  шейін қопара 

суреттейді. Біз де Қ.Жиенбайдың 
романынан осы сипатты көреміз. 
Аспанға ғарыш кемесі толассыз 
жол тартқан Байқоңыр өңірінің 
қасиетті де жұтаң, қайшылықты 
бейнесі кеңінен көрініс береді. 
Автор осыған басымдық жасай-
ды. Әдебиетте бұрын космодром 
бейнесі Ш.Айтматовтың «Ғасырдан 
да ұзақ күн» атты романымен 
көрінсе, енді Қ.Жиенбайдың рома-
нымен толыға түскен.

Романдағы үшінші нүкте – 
қасиетті Қорқыт кесенесі. Бұл 
бейненің символдық мәні басым. 
Бұл – қазақ даласының киелілігінің 
көрінісі. Қорқытта қазақтың ерте-
ден қалыптасып, кешеден бүгінге 
жалғасқан дүниетанымы, салт-
дәстүрі, наным-сенімі, түптеп кел-
генде, күллі рухы бар. Сондықтан 
да  Мәскеуде оқып,  білімімді 
жетілдірдім десе де, өмірдің та-
лай талқысы мен қызметтің талай 
сынынан өттім, есейдім, тарлан 
тарттым десе де, романның бас 
кейіпкері Көбейсін ақыр соңында 
бар жан-тәнімен төңірегіне нұр 
шашқан Қорқыт баба рухына 
ұмтылады. Өйткені ол – өткен мен 
бүгіннің жалғасы. Бүгін өткенсіз 
болмайды. Бүгін өткеннен қол үзсе, 
ол мәңгүрттенеді, өшеді, мәнін 
жояды.

Романдағы үлкен тартыстың 
ж а ң ғ ы р ы ғ ы  д а  о с ы  Қ о р қ ы т 
кесенесіне  қатысты дамиды. 
Қорқыт кесенесі әлем назарына 
ілігіп, туристер келе бастайтын 
орынға айналғанда, жеке пайда-
сын ойлаған жандар (Көбейсіннің 
т у ғ а н  қ а й н а ғ а с ы  С а ғ ы н ы ш , 
ағасы Ебейсін) оның қасынан 
жер алып, пайдасы мол сауық-
сайран орталығын салуды көздейді. 
Олар қызметтік беделдерін (бірі 
депутат, бірі ірі бизнесмен) са-
лып, қала мэрі Евгений Ильич-
ке өтініштерін орындата біледі. 
Табанының бүрі жоқ, жеңіл атақ-
абыройды иеленгісі келген қала 
мэрі оларға жер бөліп беруге уәде 
етеді. Көбейсін мен Евгений Ильич 

стырып бейнелейді. Романдағы 
образдар көзқарасы мен өмірлік 
ұстанымы тұрғысынан әркелкі. 
Мұнда жеке пайдасын ойлай-
тындар да бар, олар жең ұшынан 
жалғасып та жатады, болмайтынды 
болдырам деп алас ұрады. Аз-кем 
болса да, оларға қарсы тұратын 
принципшіл тұлғалар да кездеседі. 
Олардың өмірі жеңіл деп те, үнемі 
жеңіске жетіп жатады деп те айта 
алмайсың. Тек өз мемлекетінің 
мүддесін көздеген, солардың тала-
бымен жұмыс істейтін, Байқоңыр 
өлкесінде өзін уақытша сезінетін 
адамдар да, келіп-кетушілер де 
шығармада  көрінед і .  Мұның 
барлығы өмірдің өзінен алынған, 
жазушының өмірден әдебиетке 
жетектеп әкелген кейіпкерлері. 
Сондықтан мұндай әр алуандылық, 
көзқарастар қайшылығы романның 
реализмін,  проблематикасын 
өткірлей түскен.

Шығарманың жазылу мәнері, 
тілі туралы бірер сөз. Қаламгердің 
өзіндік жазу машығы қалыптасқан. 
С у р е т т е у  о б ъ е к т і с і н  б е т і н е н 
қалқып, қысқа қайырмайды, жо-
ғарыда айтқанымыздай, кейіп-
к е р д і ң  қ о р ш а ғ а н  о р т а н ы 
қабылдауын, сезім-түйсігін, жан 
дүниесінің ішкі иірімдерін те-
реңдей суреттеу, детальге мән беру 
– жазушының стильдік даралығы 
десек қателеспеспіз. Сол себепті 
де романда суреттеу объектісі 
басым жағдайда  кейіпкердің 
қабылдауымен, қатысымен, жан 
дүниесінің сезім-сырларымен 
беріледі. Кейіпкердің көңіл-күй 
әуендері сөйлем құрылымдарына, 
түрлі реңктік мәнді күшейтуге 
ықпал жасайды. Мұндай сипат 
романның өн бойына тән де-
сек, шығарманың оқылуы да өз 
оқырманын таңдайды. Шындығы 
керек, қазіргі қайбір туынды-
ларда телеграфтық стиль, қысқа 
қайыру, соған сәйкес шығарма 
тілінің жұтаңдығы байқалып, қазақ 
тілінің мол байлығы, көркемдігі 
көрінбей жатады. Қ.Жиенбай 
шығармашылығы Ә.Нұрпейісов 
(«Соңғы парыз»  дилогиясы), 
Т.Ахтанов («Боран» романы) 
бағытындағы классикалық дәстүрге 
берік. Қазақ тілінің мол байлығын, 
көркемдік палитрасын неғұрлым 
кеңірек қолдануға, ашуға ұмтылыс 
жасайды.

Түйіндей айтқанда, жазушы 
Қ.Жиенбайдың «Жер үстінде де 
жұмақ бар» романы қазіргі қазақ 
прозасындағы өзіндік ізденіс, 
орны бар шығарма. Иә, жазушы 
айтпақшы, жер үстінде де жұмақ 
бар: ол – туған жерің, қасиетті 
Отаның. Көбейсін күншілдердің 
қастығына ұшырап, қамалып, азап 
шексе де, өзгелер үшін сортаң 
тартқан, ауасы құрғақ, өмір сүруге 
жайсыз, тал-дарағы сирек туған 
жерінен бәрібір безінбейді. Безіну 
тіпті ойында жоқ. Өйткені ол бүкіл 
тағдырымен, шыр етіп дүниеге 
келгенде-ақ кіндігімен туған жеріне 
байланған.

Шамамыздың жеткенінше 
жазушының бір әңгімесі мен бір 
романы төңірегінде байыпты сөз 
қозғауға тырыстық. Теңіздің дәмі 
тамшыдан білінеді, қаламгердің 
шығармашылық әлеуеті оқырманға 
біз айтпасақ та белгілі. Біздің 
қосарымыз – жетпіс  жастың 
қырқасына көтерілген Қуаныш 
Жиенбайға тың туындыларыңызбен 
ел-жұртты қуанта беріңіз дейтін 
тілек қана...

Сәмен ҚҰЛБАРАҚ,
филология ғылымдарының 
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арасындағы бітіспес, қажауы мол 
тартыс осыдан өрбиді. Көбейсіннің 
қазақтың киелі орны Қорқыт 
кесенесінің маңын арзанқой сауық-
сайран орталығына айналдыруға 
жол бергісі жоқ. Киелі орынды 
қызғыштай қориды. Осындай 
текетірес сәтте Евгений Ильич 
ақыры илікпеген орынбасары-
на қазіргі уақытта жиі көрінетін, 
ешкім таң қалмайтын дәрежеге 
жеткен қорқытып-үркіту тәсілін 
қолданады. Қол қаруы мықты 
жігіттер Көбейсінді алып кетіп, 
айдаладағы, адам аяғы баспай-
тын жеке сарайда бірнеше күн 
қамап ұстайды. Сусыз, тамақсыз, 
есінен танған бірнеше күн қасиетті 
Қорқыт кесенесінің ғажайып сипа-
тына деген қайта оның іңкәрлігін 
а р т т ы р а  т ү с е д і .  К е м і т п е й д і , 
қайта еселендіреді. Неғұрлым 
қиындықты көрген сайын, мына 
заманның жеке бастың қамын 
ойлаған күйтің тірлігінің қарқын 
алғанын сезініп, жерінген сайын 
ол Қорқыттың ғасырлар тереңінен 
күңіренген өлмес, ұлттық рухына 
жақындай түседі. Бұрын-соңды 
сезінбеген, басынан өткермеген 
сағынышты сарындар Қорқыт 
бабаның жаңа қырларын аша 
түседі. Сөйтіп Көбейсіннің жан 
дүниесінде аспанға құлаш ұрған 
ғарыш кемелерімен бірге Қорқыт 
бабасының бейнесі асқақтай, 
биіктей береді. Тек оны көре, сезіне 
алатын іңкәр, ыстық жүрек ке-
рек. Тасжүрек үшін ол жабық. 
Қазіргі замандас бейнесі Көбейсін 
образының халықтық сипаты 
осында деп білеміз.

Романның жазылуынан, жал-
пы композициясынан өзіндік 
ерекшелік байқалады. Түйіліп, 
жауар бұлттай түнеріп келе жатқан 
тартыс, көзқарас-мүдде алшақтығы 
бірде Көбейсіннің, бірде Евге-
ний Ильичтің, бірде Ебейсін мен 
Сағыныштың, бірде Көбейсіннің 
әйелі Ақкербездің жандүниелік 
суреттелуінен қылаң беріп, да-
мып отырады. Оқырман романды 
оқи отырып, олардың беттесуін, 
алақиғаш тартысуын, өзара өткір 
диалогын күтеді. Шығармада бұған 
негіз бар. Көбейсіннің қайнағасы 
Сағыныш – қазіргі уақыттың 
атақты пайдакүнем бизнесмені. 
Оның иісшіл танауы мен қырағы 
көзі пайдалы жерді тым алыстан, 
елден бұрын сезеді. Пайдалы сәтті 
ешуақытта құр жібермеу – оның 
өмірлік принципі. Өткірлігі және 
бар. Көбейсіннің жастық өмірінің, 
махаббатының к ілт  өзгер іп, 
асты үстіне түсіп, Ақкербезге 
үйленуінде Сағыныштың қызметі 
е р е к ш е .  Б ү г і н д е  ж а й қ а л ғ а н 
бәйбішеге айналған Ақкербездің 
ағасының сөзін сөйлеуде, тіпті 
күйеуінің етегінен басып оты-
рып, дегенін істетуде мүмкіндігі 
м о л .  С а ғ ы н ы ш т ы ң  а й н ы м а с 
досы, оның талай қолдауына ие 
болған Көбейсіннің ағасы дөй 
қызметкер Ебейсін тағы бар. Бұған 
Ебейсіннің ықпалынан шыға 
алмаған жабық қала мэрі Евгений 
Ильичті қосыңыз. Шартта-шұрт 
айқас алаңы дайын тұр. Бірақ ав-
тор бұл пафосқа бармайды. Сол 
тартыстың көкірекке түскен зілін, 
айықпас дертін бірде Евгений 
Ильичтің, бірде Көбейсіннің 
қабылдауымен, дағдарысымен, 
күйзелісімен суреттейді. Бұл ретте 
жазушының өзіндік жетістігі көзге 
түседі.

Роман жанрын қазіргі дамыған 
әдебиетте әр алуан түрге бөліп жата-
мыз. Қ.Жиенбайдың «Жер үстінде 
де жұмақ бар» романы, біздіңше, 
әлеуметтік-психологиялық роман. 
Қазақстанның байырғы да даңқты 
мекені Байқоңырдың әлеуметтік-
экономикалық жайын жазушы 
кейіпкерлерінің тағдырымен аста-
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Любая реформа должна быть не только продумана, обоснована, но 
и должны просчитаны ее результаты экспертами соответствующих 
ведомств в перспективе, а также ее влияние на другие сферы. В области 
образования анализ нововведений актуален и важен, потому что от их 
результатов зависит не только судьба школьников и студентов, но в це-
лом экономическое развитие страны, не говоря о системе образования.

ШКОЛА ДОЛЖНА 
ПОМОЧЬ УЧЕНИКУ 

НАЙТИ СВОЕ МЕСТО
 
В этом отношении интересен 

критический анализ опыта и ре-
зультатов развития Назарбаев ин-
теллектуальных школ (НИШ) как 
экспериментальных школ в систе-
ме образования РК, где учатся 1-2 
% школьников страны. Тем более 
14 лет с открытия первых школ – 
«возраст» вполне подходящий для 
оценивания.    

Найдут ли свое место у нас 
многие выпускники с англий-
ским языком, эксперименталь-
ными знаниями, проектами по 
западной методике, новыми 
учебниками?  

Ведь во многих «простых» 
вузах страны большинство НИ-
Шевцев с их «английскими» 
знаниями как «белые вороны». В 
этих вузах – коррупция, списы-
вание, старая материальная база, 
советская методика ведения заня-
тий, старые учебники или просто 
переводные лекции и издания на 
казахский язык, не говоря о дефи-
ците современных лабораторий, 
новых знаний и т.д. 

Например, в НИШ имеются 
хорошие лаборатории, где школь-
ники могут проводить на необходи-
мом уровне те же опыты по химии, 
а в медицинских вузах студенты по-
рой лишены этого – старые лабора-
тории с дефицитом оборудования и 
материалов.

Вузов, соответствующих НИШ 
как следующее звено образования, 
у нас мало – Назарбаев университет 
(НУ), КБТУ, КИМЭП, КазНУ, 
Университет имени Сулеймана 
Демиреля, Astana IT University и 
еще пара-тройка вузов и все. В по-
следние годы ведущие зарубежные 
вузы стали приглашать успешных 
выпускников и международные об-
разовательные организации стали 
признавать сертификаты НИШ. 

Кроме дефицита сильных ву-
зов у нас неразвитая экономика, 
которая редко может предложить 
подходящие производства для «по-
английски» образованных кадров. 
Говорят, некоторые болашаковцы 
работают в ЦОНе, а часть из них 
остается за «бугром». 

Чтобы разобраться с этим во-
просом, необходима информация 
не только о специфике НИШ, но и 
узнать о реальных историях и пер-
спективах выпускников этих школ.

Например, именно ученику 
НИШ принадлежал уникальный 
рекорд в 2018 г. на международных 
экзаменах ACT и SAT Subject Tests: 
он набрал возможный максимум – 
36 из 36 и 2 400 из 2 400.

Выпускница НИШ, имея 100 
тысяч тенге в кармане, создала сеть 
школ программирования. Школы 

ской школы А.Н.Колмогорова, 
выдающегося советского матема-
тика. В НИШ переняли суть этой 
модели: бесплатное обучение и 
интернат для детей из разных реги-
онов и слоев населения, углублен-
ное изучение математики, химии, 
биологии, английского языка и 
др., прием в спецшколу на основе 
честного и большого конкурса. 

За хорошее образование надо 
платить – в данном случае платит 
государство, и учеба в НИШ для 
способных учеников – бесплатная. 

И в эти школы часто посту-
пают дети из простых семей, не 
имеющих средств на платное об-
учение, мало детей из обеспечен-
ных семей, такие, как правило, 
учатся в частных платных школах 
или за границей. Ведь именно для 
детей из сельской местности пред-
назначены интернаты НИШ, а 
также детям-инвалидам, детям из 
многодетных, малообеспеченных 
семей и др.

Введенное с недавних пор 
12-летнее обучение в НИШ не 
только готовит выпускников к 
поступлению в  вуз. Некоторые 
наши вузы принимают их сразу на 
второй курс.

По словам Куляш Шамшиди-
новой, председателя правления 
АОО «НИШ», около 90% выпуск-
ников НИШ обучаются на госу-
дарственных или университетских 
грантах казахстанских вузов, из 
них 24% учатся в НУ, 10% – уезжа-
ют учиться за пределы страны. 

Эта статистика свидетельствует 
не только об успешности системы 
НИШ, но и опровергает миф о том, 
что многие ее выпускники уезжают 
учиться за рубеж и там остаются.

Е с л и  г о в о р и т ь  о б  у т е ч к е 
школьных и студенческих мозгов, 
то это – выпускники обычных 
общеобразовательных школ РК. 
Причины называются разные, 
основные – сложное ЕНТ, до-
роговизна казахстанских вузов, 

низкое качество обучения в вузах, 
коррупция, взятки и др. Кстати, 
выпускники НИШ не сдают 
ЕНТ – сдают вместо него свои 
внутренние и внешние экза-
мены, которые приравнены 
к ЕНТ.

Российские вузы отбирают 
казахстанских школьников, 

организуют различные конкурсы 
для них, а самых талантливых при-
глашают к себе на учебу, предлага-
ют скидки и трудоустройство. 

В это время в казахстанских 
вузах – неподъемная стоимость об-
учения и сложное ЕНТ, не говоря 
о проблемах с трудоустройством. 
Поэтому выпускники часто делают 
выбор не в пользу РК. К примеру, 
только в 2017 г. из нашей страны 
за рубеж уехало почти 10 тысяч 
специалистов с высшим образо-
ванием.

Высшее образование в РФ по-
лучают от 65 до 80 тысяч молодых 
казахстанцев и они с огромным 
отрывом лидируют среди ино-
странных студентов в российских 
вузах. Не меньше обучается и в 
российских колледжах.  

Около 60% наших студентов 
учатся в Москве, 8% – в Новоси-
бирске, по 7% – в Екатеринбурге 
и Томске. Лишь пятая часть опро-
шенных хотят вернуться в РК после 
окончания вуза, после нескольких 
лет работы – 28%, после получения 
научной степени – 12%, 18% после 
учебы собираются уехать в другую 
страну, а 22% намерены навсегда 
остаться в России.

Это большая социальная про-
блема в РК, которая никак не ре-
шается в течение многих лет.

Дастан ЕЛДЕС

Айши Орымбаевой работают в Ак-
тобе, Атырау, Актау, Шымкенте, 
Павлодаре, Уральске, Нур-Султане 
и Алматы.   

Или в космической отрасли: 
17-летний школьник Ерасыл Тауе-
кел – стажер NASA. Ерасыл посту-
пил в НИШ в 7-м классе, где был 
кружок по ракетомоделированию, 

дент НУ, Даниил Филимонов за-
пустил бесплатный онлайн курс по 
робототехнике «Beyond Robotics». 
В курс вошли вебинары и онлайн-
уроки от лучших казахстанских 
тренеров по робототехнике и про-
фессоров американских ВУЗов. 
Курс был создан при поддержке 
общественного фонда «Beyond 
Curriculum», основателем которого 
является Антон Моргунов.

По мнению Антона, одна из 
главных задач НИШ как образо-
вательного института – помочь 

ученику найти свое место. А его 
сверстники должны упорно 
искать то, чем поистине хотят 
заниматься всю жизнь, найти 
свое призвание: «В жизни не-
мало возможностей. Очень 
многое ты упускаешь и не за-

мечаешь, пока не решишься 
попытаться. И тут тебе нужно по-

нять одну простую вещь – появи-
лась идея? Воплощай! Ты сможешь 
добиться крутых высот, но только 
если рискнешь!» 

На вопрос о возвращении в 
Казахстан после завершения уче-
бы, Антон честно признался: «Я 
останусь там, где нужна наука».

НИШ ЛУЧШЕ 
АМЕРИКАНСКИХ ШКОЛ?

   
Оказалось, в НИШ химию 

преподают на высоком уровне, 
имеется возможность проводить 
химические опыты, эксперименты. 
Поэтому Антон советует не сни-
жать финансирование на НИШ, 
а повышать финансирование на 
общеобразовательные школы. 

Сравнивая систему НИШ и 
школы США (а также наши вузы 
и США), Моргунов отмечает, что у 
нас дают знания по разным направ-
лениям, а в США специализируют-
ся по определенному направлению: 
например, если – физика, то зна-
ния в основном по этой отрасли. 
У нас же на физмате – и история, 
и языки, и точные науки, и искус-
ство и т.д. В итоге наши школы, в 
частности НИШ, по некоторым по-
зициям даже лучше американских. 
Недаром ученики НИШ – участ-
ники различных международных 
олимпиад и проектов.

А преимущество американских 
вузов и школ  – академическая 
честность. В отличие от США в РК 
отсутствует академическая чест-
ность в средней и высшей школе. 
Вместо нее у нас – коррупция, 
списывание, оценки за взятки, не-
добросовестность и т.д. 

По мнению Моргунова, осо-
бенность НИШ – в критериальном 
оценивании школьников, оно по-
лезно по окончании уроков – ты 
можешь делать что-то, что-то до-
стичь. Взаимодействие учеников 
при тех же проектах, есть некие 

проблемы, успешно решаемые, 
если есть круг знакомств, который 
дает результаты, например, и в бу-
дущей работе. 

Критериальное оценивание 
– это оценивание по критериям, 
т. е. оценка складывается из со-
ставляющих (критериев), которые 
отражают достижения учащихся по 
разным направлениям развития их 
учебно-познавательной компетент-
ности, в том числе и за пределами 
учебного заведения.

Надо отметить, в сети НИШ 
разрабатываются многочисленные 
проекты, связанные и несвязанные 
с учебной программой. Также рабо-
тают такие традиционные проекты, 
как «Зияткер мектеп оқушысына 
ұсынылытын 100 кітап», «Қазақ 
әндері», «100 күйдің тарихы», ко-
торые способствуют изучению 
родной культуры. 

Ежегодно проводятся исследо-

НИШ:
ШКОЛА ДОЛЖНА ПОМОЧЬ
УЧЕНИКУ НАЙТИ СВОЕ МЕСТО

вательские экспедиции «Туған елге 
тағзым», где учащиеся НИШ изуча-
ют историю и географию регионов 
нашей страны. 

Недаром в школах государств-
членов Тюркского cовета началось 
обучение по учебнику для 8-клас-
сов «Ортақ түрік тариxы» (Всеоб-
щая история тюрков), прошедшему 
апробацию в НИШ. В Азербайд-
жане и Турции число желающих 
обучаться по данному предмету с 
каждым днем растет.

В НИШ ежегодно проводится 
социальная практика «2 апта ауыл-
да», целью которой является при-
общение к сельскому труду и ува-
жение к труженикам села. «Возьми 
ребенка на работу» и «10 дней на 
предприятии родителей» воспиты-
вают не только семейные ценности 
– учащиеся узнают особенности 
профессии своих родителей, пишут 
эссе, снимают видео.

УЕЗЖАЮТ В РФ ИЗ-ЗА 
ЕНТ И ДОРОГОВИЗНЫ 

ВУЗОВ РК 

НИШ, как и РФМШ, БИЛ и 
другие специализированные шко-
лы, построены по образцу москов-

там у него появился наставник 
Оралбек Бидайбеков. Ерасыл пред-
ставлял свои проекты делегациям 
NASA, Роскосмоса, Европейского 
космического агентства и трем 
казахстанским космонавтам. Не со-
бирается бросать Казахстан, хочет 
построить казахстанскую ракету: 
«Кто-то должен это сделать, если 
никого нет, значит, мы должны 
объединиться и брать инициативу 
в свои руки». 

Интересно узнать мнения самих 
выпускников НИШ о своей школе 
и системе образования РК, особен-
но в сравнении с другими странами, 
– такая информация есть на сайтах 
НИШ или ее дают выпускники 
НИШ в интервью СМИ. 

Например, такую возможность 
предоставил Антон Моргунов, ко-
торый обучается в США и ведет 
свой личный блог, имеет канал 
Leadership KZ, где дает разноо-
бразную информацию. Антон – тот 
самый выпускник НИШ из Талды-
коргана, который сразу поступил в 
пять ведущих вузов США: Массачу-
сетский технологический институт 
(MIT), Гарвард, Стэнфорд, Колум-
бийский и Калифорнийский тех-
нологический институт (CalTech), 
в итоге выбрал MIT. 

Антон – победитель между-
народных олимпиад по химии, 
редактор: является основателем 
научно-познавательного журнала 
«Квазар», им было создано со-
общество учеников НИШ для под-
готовки к химическим олимпиадам 
(Pagodane.ru), ведет личный блог о 
поступлении в вузы/химии и т.д.

Для наглядности пример под-
держки учеников НИШ. Выпуск-
ник 2020 г. НИШ г. Талдыкоргана, 
участник олимпиад, сегодня сту-



www.qazaquni.kz
№15 (989) 18.04.2022 jyl11 Nasledıe 

Первая часть романа Абдижа-
мила Нурпеисова «Последний 
долг» была опубликована в 
1983 г., с трудом преодолев 
цензурные препоны. Обжига-
ющая правда об умирающем 
Арале советской власти была не 
нужна, хотя автор тогда лишь 
начал разговор о неразумных 
деяниях человека, что привели 
к экологической катастрофе. Он 
первым ударил в набат по по-
воду Аральской Хиросимы… 

Роман в окончательном виде 
вышел в свет на исходе ХХ в., в 
1999-м. Но осмысление его нача-
лось позже, оно идет еще и сейчас 
и, думается, будет идти в дни гря-
дущие, как оно и бывает с насто-
ящими текстами – с книгами, на 
которых лежит отблеск вечности.

Обычно аннотация, предваряю-
щая книгу, скупа, суха, из нее мож-
но почерпнуть лишь самые общие, 
приблизительные сведения о книге. 
Бог весть, кто писал аннотацию в 
этот раз – проницательный литера-
туровед, переводчик, или редактор 
оказался на редкость талантливым, 
но, вопреки своей краткости, уже 
аннотация позволяет нам ощутить 
болевой нерв романа: «Над этим 
романом-дилогией крупнейший 
прозаик современности, лауреат 
Государственной премии СССР, 
автор знаменитой трилогии «Кровь 
и пот» Абдижамил Нурпеисов про-
работал без малого четверть века. 
Это глубоко реалистическое по-
лотно, философское осмысление 
поистине неохватной трагедии 
народа – гибели Арала. В романе 
бушуют страсти многотрудной че-
ловеческой судьбы.

Море мелеет, рыба уходит, бе-
рега безлюдеют. Страшное зло 
– карьеризм, жизнь сегодняшним 
днем, корысть, ложь, демагогия 
– ржой подтачивают вековые нрав-
ственные устои. Исковеркана при-
рода, исковерканы судьбы людей.

Есть в этом романе жестокая 
ясность, холодная необратимость 
вывода. Идеи врезаны четко, как 
следы в подтаявший днем и к ночи 
отвердевший лед. Но четкость сле-
дов человеческих непрочна, обман-
чива, подобно крепости льдины, 
уносящейся в море. Читателя вол-
нует и увлекает нечто непредсказу-
емое, поднимающееся из темной и 
живой глубины, бездонно шевеля-
щееся под тонким льдом»…

И как бы окаймляя повествова-
ние, подводя под ним черту, дано 
и послесловие Бориса Панкина, 
позволяющее читателю выстроить 
систему координат Нурпеисова, 
ощутить своеобразие и неповтори-
мость его неэвклидовой геометрии. 
Ибо критик убежден: «Последний 
долг», по сути, не имеет себе ана-

логов в потоке современной, если 
мерить ее последними двумя десят-
ками лет, литературы».

А вот свидетельство и автора 
романа, оно приведено в моногра-
фии Николая Анастасьева «Небо в 
чашечке цветка. Абдижамил Нур-
пеисов и его книги в мировом ли-
тературном пейзаже»:

– Вы спросили, о чем роман. 
Не кривя душой, мог бы ответить, 
– об экологии. Мог бы, с другой 
стороны сказать, что это роман о 
любви, или об извечной борьбе 
добра со злом. Но почему-то мне 
хочется сказать, что, в общем-то, в 
этом романе – мой расчет с веком, 
со временем. В нем весь я.

…От этой книги не оторваться, 
ее можно читать с любой страницы, 
энергетика текста неодолима и, 
чтобы прервать чтение, надо прило-
жить волевые усилия. Но, однажды 
открыв ее, вы уже не избавитесь от 
наваждения, обстоятельства жизни 
героев будут будоражить вашу душу 
и, даже при всей нынешней тоталь-
ной нелюбви к чтению, вы прочтете 
книгу от зачина до финала. 

Пытаясь окончательно не утра-
тить связи с жизнью, что окрест 
меня, на какое-то время припод-
нимаю голову над страницами 
книги. Озираясь отсутствующим 
взглядом и набрав воздуху в легкие, 
вновь кидаюсь с головой, как в 
омут, в чтение книги. И ощущаю 
ладонями, руками, всей кожей тела 
натужную вибрацию старенького 
драндулета, на котором Жади-
гер рискнул, пошел ва-банк и по 
первому непрочному, тонкому 
льду решил переправить рыбацкие 
сети на противоположный берег 
Сыр-Дарьи, от этого зависит: быть 
ли улову?.. А под прогибающимся 
льдом – неистовое течение и без-
донная глубина. И каждый торос 
– да что там! – каждая щербинка во 
льду, каждая заусеница под колесом 
автомобиля-развалюхи отзываются 
в моем беззащитном читательском 
сердце, и на лбу выступает испари-

на, и пульс достигает запредельных 
частот…

Да, еще где-то рядом может 
прогреметь ядерный взрыв (и он 
прогремит в романе!). Да, рукой 
подать отсюда до острова, где на 
погибель всему живому уже готово 
смертоносное бактериологическое 
оружие. А в тиши уютных столич-
ных кабинетов готовы планы унич-
тожить Арал, осушить, распахать 
его дно, подняв до стратосферы 
соляные бури. 

И Жадигер, быть может, одинок 
в своем протесте, голос его слаб 
и не слышен, но… Пока он жив, 
пока шальная льдина не унесла его 
в открытое бушующее море, пока 
его сердце не схватил вечный холод 
небытия, он будит надежду во мне, 
в тех, кто подобно мне, склонился, 
впадая в самозабвение, над этою 
вещею книгой. Но и смертью своей 
Жадигер оставил борозду в сердце 
моем. И порожденные Жадигером 
беспокойство и боль уже не заруб-
цуются и не утихнут. Пока я жив. 
Пока мы живы…

Приобщая свое читательское 
сердцебиение к этому роману, я 
чувствую, как в памяти моей ожи-
вают предтечи: Хемингуэй, Фол-
кнер, Платонов. Когда-то я пре-
бывал в таком же лихорадочном 
самозабвении, вникая в страницы 
их книг, и сердце мое исходило все 
тою же святою болью, рождающей 
энергию протеста.

Наверное, прав Николай Ана-
стасьев: холодная ярость Хемингу-
эя, его остраненность, его манера 
письма далеки от творческой по-
вадки Нурпеисова. Однако ж «Сне-
га Килиманджаро» были тем им-
пульсом, что побудили Нурпеисова 
выстроить «Последний долг» как 
предсмертную исповедь главного 
героя и тех, кто на одной льдине 
с ним. У Хемингуэя она занимает 
несколько страниц. У Нурпеисо-
ва – невероятно! – эта исповедь 
длится, завораживая читателя, от 
первой строки до последней, а это 

леденящие душу отчаянием и вос-
торгом мгновения жизни Жадиге-
ра, вступившего в единоборство с 
рекой и судьбою. Но и помня при 
этом, что страницы, потрясшие 
тебя до глубины души, переведены 
на русский по преимуществу с под-
строчника. И как бы он ни был то-
чен и хорош, каким бы ни был бли-
стательным результат усилий пере-
водчиков, но ведь есть оригинал, и 
там концентрация страсти, должно 
быть, достигает немыслимой силы. 
Мы в полной мере пока не осозна-
ли того духовного и эстетического 
богатства, которое являет нам проза 
Абдижамила Нурпеисова. 

При этом автор «Последнего 
долга» далек от апологетики сил 
человека, его прогнозы в этом пла-
не мрачны, неутешительны. Но сам 
того, быть может, не желая, вопре-
ки мрачным и жестким фрагментам 
он сотворил гимн человеческому 
бесстрашию и жизнелюбию. При-
чем как опытный симфонист, он 
умеет переключать регистры на-
строений. 

И после нечеловеческого пере-
житого читателем потрясения от 
переправы по тонкому льду вдруг 
является сцена безудержного ра-
блезианского веселья. Да полноте 
– Нурпеисов ли это!.. Рыбаки толь-
ко что от усталости валились с ног, 
но поразительно – этот внезапный 
переход к ликующей пляске выгля-
дит органичным и просто неизбеж-
ным в той конкретной ситуации, в 
которой оказались рыбаки. А чуть 
позже – вселенский плач, когда 

люди, гонимые необратимыми 
переменами на побережье Арала, 
вынуждены покидать родные места. 

Прозаику Нурпеисову в рав-
ной степени подвластны и тре-
петный лиризм любовных сцен, и 
философские откровения героев «у 
мрачной бездны на краю», и там, 
где надо, юмор – во всех его про-
явлениях. Чего стоят, например, 
два вздорных старика Сары Шая 
и Упрямый Кошен. Если дурь, так 
безмерная! Как тут не вспомнить 
шолоховского Щукаря и гоголев-
ских персонажей.

Виктор Шкловский отметил 
однажды: в мировой литературе 
наберется полторы-две страницы с 
описанием человеческого счастья. 
Остальное – человек на распутье, 
растревоженный муравейник его 
души, предгрозовые состояние 
его жизни. Об этом – «Последний 
долг». Выхватываю из текста фразы 
наугад: «Сбившиеся с дороги пут-
ники»… «Он ехал неведомо куда, 
неведомо зачем». Жизнь на сломе-
разломе. И эти брошенные дома у 
подножия заповедного Бел-Арана, 
– дома, где в пустых проемах окон 
– немигающие желтые глаза сотен 
и сотен одичавших кошек, готовых 
растерзать человека. Жизнь все 
время близится к запредельному, 
страшному. Но жизнь и длится во-
преки и наперекор, заставляя нас 
искать потерянные некогда ключи 
от счастья… 

Такое же ни с чем не сравнимое 
волнение я испытывал вот так же 
перечитывая «Обломова», «Анну 
Каренину», «Братьев Карамазо-
вых». Я с наслаждением погружался 
в пространство романа. Там была 
вторая реальность, похожая на ту, 
что находилась окрест меня, но там 
концентрация жизни была много 
выше, чувства острее, мысли бес-
пощаднее, звезды ярче. И все, что 
происходило в жизни Жадигера, 
Бакизат, Азима было много важнее 
моей собственной жизни.

Конечно, поверх событий и су-
деб сердце сокрушалось трагедией 
Арала. Многие, многие подступали 
и подступают к этой теме, потому 
как у многих душа кровоточит от 
осознания непоправимости про-
исходящего. Но Абе сказал об этом 
не только и не просто громче всех, 
но – ярче, пронзительней, глубже, 
талантливей. И сокровенней. На 
уровне сердцебиения, на уровне 
кровотока и в неразрывной связи с 
неповторимой человеческой сутью 
– своей и своих героев, земляков, с 
их уникальной горестной судьбой, 
которая катастрофически рушится, 
гибнет вместе с гибелью Арала. 
Гибнет на наших глазах и – таков 
закон подлинного искусства – во-
влекая в эту катастрофу, казалось 
бы, неистребимую душу читате-
ля. Ибо у меня, ставшего по мере 
чтения романа читателем неиску-
шенным, читателем-новобранцем, 
гибель Жадигера в бушующем море 
– личная катастрофа. Это гибель 
Вселенной, конец всех времен.

И здесь уже надо говорить о 
том, что роман Нурпеисова много 
шире проблемы Арала. Если уж на 
то пошло, трагедия Арала обретает 
планетарный масштаб. Но ведь и 
сугубо литературный аспект стано-
вится не менее важным, чем аспект 
экологический. И все эти суждения 
о модернизме, о том, что роман как 
жанр изжил себя и умер, становят-
ся досужими, пустыми, уходят на 
второй и третий план. Потому как 
по прочтении «Последнего долга» 
приходишь к твердому убеждению, 
что, перефразируя Хемингуэя, слу-
хи о смерти романа, мягко говоря, 
преувеличены.

Адольф АРЦИШЕВСКИЙ

НЕЗАЖИВАЮЩАЯ 
РАНА БЕЛ-АРАНА

«Последний долг» Нурпеисова как 
предощущение катастрофы

Ушёл из жизни Абе, наш патриарх. Незакатное, как нам казалось, солнце нашей литературы…

465 страниц перенасыщенного пси-
хологизмом текста.

Но дело даже и не в этом, точ-
нее – не только в этом. И фраг-
менты невозможной, за пределами 
сил человеческих переправы через 
Сыр-Дарью по неокрепшему льду, 
и последние часы, минуты жизни 
Жадигера на роковой погибельной 
льдине будят в памяти рассказ, ко-
торый был удостоен Нобелевской 
премии, – «Старик и море». 

И за «Последний поклон» низ-
кие наши поклоны уже Абдижа-
милу Нурпеисову. Потому что по 
энергетике, по плотности мысли 
и чувства нурпеисовские тексты 
могут быть отнесены к самым силь-
ным страницам мировой прозы. 

При этом с благодарностью ду-
маешь об Анатолии Киме и Героль-
де Бельгере, которые сумели найти 
адекватные аналоги в русской речи, 
чтобы передать обжигающие и 
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Казахстанцы рассказали, как они выучили государственный язык и какие плоды 
им это принесло.
Владение несколькими языками помогает людям расширять знания, карьерные 
возможности, навыки, взаимопонимание с большим количеством людей. Одна-
ко процесс изучения любого языка лёгким не назовёшь, особенно когда он силь-
но отличается от родного. Сегодня всё больше прогрессивных молодых людей 
прилагают усилия, чтобы учить казахский язык. Корреспонденты Informburo.kz 
побеседовали с молодыми людьми из разных уголков Казахстана и узнали, по-
чему они решили изучить казахский язык и какие плоды им это принесло.

Журналист Анастасия Ульчен-
ко родом из Алматинской области.

«Я в четвёртом поколении в 
Казахстане. Мои предки не по 
своей воле попали в Казахстан во 
времена революции. Они родом 
из Украины (Донбасс). Мы бок 
о бок с казахским народом пере-
жили голод и войну», – рассказала 
Анастасия.

Девушка рассказывает, что бла-
годаря усилиям родных и школь-
ного педагога она с раннего воз-
раста была знакома с казахской 
культурой.

«В детстве любила читать кни-
ги, легенды и эпосы, мама всегда 
покупала мне толстые книги на 
казахском языке», – поделилась 
воспоминаниями Анастасия.

Во время изучения языков она 
делает акцент на грамматике, ли-
тературе и истории.

«Мне легко даются тюркские 

зуется один глагол. А в казахском 
вспомогательный глагол придаёт 
оттенок основному глаголу. Бла-
годаря этому получается короткая 
фраза с глубоким смыслом. Также 
мне нравится, как красиво разные 
слова и выражения описывают 
какую-то мысль. Нравится, как 
строятся сложные предложения. 
Не могу сказать, что я полностью 
овладел этими методами, но стара-
юсь обогащать свой язык», – под-
черкнул Даниил. 

Знание казахского языка спаса-
ет его в бытовых ситуациях.

«Бывало, благодаря языку уда-
валось избегать неприятных ситу-
аций. Например, однажды меня 
пытались обмануть на работе, а я 
понимал, о чём говорят», – расска-
зал Даниил.

Примечательно, что в школе 
Даниил не всегда испытывал инте-
рес к изучению языков, потому что 
не было понимания, как применять 
сложную теорию на практике. По-
мимо этого, он живёт в местности, 
где носителей языка не так много.

«Живу на севере Казахстана. В 
моём городе большинство казахов 
говорят на русском языке. Из-за от-
сутствия практики трудно запоми-
нать и практиковать то, что учишь. 
Из-за того, что мало носителей, 
не слышу, как говорить на языке в 
повседневной жизни. Поэтому мой 
язык больше не бытовой, а лите-
ратурный», – подчеркнул Даниил. 

Тем, кто только начинает учить 
язык, Даниил советует не сдавать-
ся, даже если результаты не видны 
сразу. 

«Изучение языка – как дви-
жение огромного поезда. Чтобы 
тронуться с места, прилагаются 
огромные усилия, а двигаться поезд 
начинает потихоньку. Но когда он 
наберёт скорость, остановить его 
очень трудно. Так и с языком. Успех 
не будет виден сразу. Чтобы тро-
нуться с места и увидеть прогресс, 
нужны усилия. Надо хорошо потру-
диться, а когда пойдёт прогресс, его 
уже будет не остановить. Слова нач-
нут запоминаться сами, без особых 
усилий, и говорить станет намного 
легче. Если хотите заговорить, 
нужна регулярность. Каждый день 
надо изучать слова и грамматику, 
упражняться, читать, практиковать 
речь. Не нужно бояться говорить», 
– резюмировал Даниил.

Нельсон Мандела как-то ска-
зал: «Если вы разговариваете с 
человеком на языке, который он 
понимает, вы обращаетесь к его 
разуму. Если вы разговариваете с 
ним на его языке, вы обращаетесь 
к его сердцу».  

Дана ХИСИМОВА

ЛУЧШИЕ УЧЕБНИКИ, 
ТРЕНАЖЁРЫ, ЛАЙФХАКИ

рии и носителям этого языка», – 
сказала девушка. 

Мария Аманбаева начала учить 
казахский язык в 15 лет, как только 
переехала в Западный Казахстан. 
По её словам, люди здесь в основ-
ном говорят на казахском языке, 
даже если они видят, что перед 
ними человек другой националь-
ности. 

«Русскоговорящие или рус-
ские люди в аулах в совершенстве 
владеют казахским языком. У мо-
его мужа семья говорит только на 
казахском языке, поэтому прак-
тики достаточно. Однако приме-
нять язык вначале было трудно, 
потому что иногда бывает макси-
мализм, слишком много требова-
ний к себе. Хочется всё правильно 
говорить, страшно ошибаться. 
Но на самом деле только через 
практику, даже с ошибками, язык 
запоминается легче. Быстрее на-
чинаешь говорить. Чем дольше 
человек молчит, тем труднее ему 
начать говорить на казахском 
языке», – делится наблюдениями 
Мария.

Мария выделила несколько 
инструментов, которые помогли в 
изучении казахского языка.

• Книги Елены Романенко 
«Современный казахский», «Ка-
захская грамматика для русскоя-
зычных», «Понятный казахский», 
«Разговорный казахский легко» и 
другие.

• Приложение и сайт soyle.kz. 
Здесь можно изучить новые слова и 
выражения, укрепить грамматику, 
послушать аудио- и видеоматериа-
лы. В завершение каждого модуля 
можно пройти тест и посмотреть 
статистику успешности. 

• Фильмы. Удобно смотреть 
интересный фильм с казахскими 
субтитрами: читать слова и сразу 
слышать, как их произносить. Хо-
рошая практика восприятия речи 
на слух.

• Музыка. Многие группы сни-
мают клипы с субтитрами, с пере-
водом на русский язык.

• Чтение журналов на казах-
ском. На попытки переводить каж-
дое слово уходит много времени. 
Однако можно тренироваться на 

одном-двух абзацах и пытаться по-
нять общий смысл текста.

• Слушать народную музыку.  
«Тем, кто учит язык, я посове-

товала бы не бояться говорить. Бы-
вает, допускаешь ошибки в звуках, 
и тебе могут сказать: «Можешь не 
говорить». Но пытаться всё равно 
стоит. Есть люди, которые ценят, 
приятно удивляются», – посовето-
вала Мария.

Из сложностей Мария отметила 
большие размеры предложений, 
в которых бывает сложно понять, 
к какой части предложения отно-
сится то или иное слово. А также 
бывает, что в каждом регионе язык 
звучит по-своему.

«На западе казахская речь зву-
чит несколько иначе: будто бы 
грубее, чем на юге или в Алматы. 
Кажется, будто они всё время руга-
ются. Но на самом деле нет – они 
очень добрые, открытые, гостепри-

«уақ» (обычно для приезжих это 
шок). Любой вопрос они задают 
одним «не зат?» И произносят это 
очень быстро. А означать это может 
все что угодно: что, что это, что 
тебе надо, о чём это?» – рассказала 
Мария.

Валерия Гердт вместе с супру-
гом также живёт в Западно-Казах-
станской области. Она работает 
в сфере красоты. Два года назад 
они с мужем решили лучше узнать 
казахскую культуру и начали учить 
казахский язык. 

«Было огромное желание пони-
мать людей, с которыми беседуешь. 
Конечно, до карантина было проще 
применять казахский язык: ходили 
в гости, было живое общение лицом 
к лицу, а сейчас сложнее, меньше 
практики», – отметила Валерия. 

В понимании речи Валерии 
помогают различные электронные 
учебники. Однако, по её словам, 

КАК РУССКОЯЗЫЧНЫМ 
ВЫУЧИТЬ КАЗАХСКИЙ ЯЗЫК:

 Анастасия Ульченко  Мария Аманбаева   Даниил Голяткин  

языки. Но казахский для меня осо-
бенно красив и богат. Грамматика 
казахского языка для меня очень 
лёгкая по сравнению с русским и 
английским. У меня не было слож-
ностей, потому что в подсознании у 
меня всё на казахском языке. Даже 
сны вижу на казахском», – расска-
зывает девушка.  

Анастасия использует казах-
ский язык во время интервью, 
ловко импровизирует, понимает 
специфику юмора. 

Девушка ведёт TikTok-аккаунт, 
где обучает других людей особен-
ностям казахского языка.

Помимо русского и казахско-
го, журналистка говорит на укра-
инском, турецком, английском, 
корейском языках. Изучает узбек-
ский и кыргызский.

Анастасия считает, что самый 
лучший способ побудить ближних 
изучать государственный язык – 
это подать личный пример грамот-
ной красивой речи.

«Главное, интерес, осознан-
ность и любовь не только к языку, 
который вы изучаете, но и к исто-

имные, готовые помочь. В нашем 
регионе очень любят конкретику», 
– объясняет Мария.

К слову, отличия есть не только 
в интонации, но и в словах.

«В других регионах, когда хо-
чешь сказать «пожалуйста», до-
бавляют окончания «шы» и «ші». 
Например, берші, баршы. А в на-
шем регионе говорят «щищ». Это 
интересные фишки, которые че-
ловек может не знать. «Бағана» 
(«недавно») у нас произносят как 
«бана»; не «көже», а «кеспе»; на юге 
говорят «дәу» (очень большой), а у 
нас «нән»; мелочь у нас называют 

практически во всех учебниках ав-
торы смотрели на казахский язык 
через русское мышление: грамма-
тика, переводы, диалоги. Из самых 
эффективных пособий Валерия 
выделила учебник «Самый простой 
метод овладения иностранным язы-
ком», автор – Николай Замяткин.

«Эта книга похожа на каркас 
с принципами изучения любого 
языка. Здесь используется подход, 
с помощью которого язык учат 
маленькие дети», – поделилась 
впечатлениями Валерия. 

Житель города Рудный Даниил 
Голяткин рассказывает, что ему 
нравится, как в казахском языке 
строятся  предложения. Знание 
языка помогло ему найти больше 
новых друзей и единомышленни-
ков. Даниил – верующий человек и 
считает, что речь – это ценный дар 
Создателя.

«Казахский язык восхища-
ет своей глубиной. Например, 
вспомогательные глаголы. Это 
сложная, но в то же время инте-
ресная тема. В русском языке для 
описания действия часто исполь-
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В этом марте в России по-
явилась фраза: «думающий 
русский человек чувствует 
себя одновременно немцем 
и евреем в Берлине во время 
Второй мировой». Слышал 
ее несколько раз. Думаю, она 
передает ощущения многих.

зации о людях, ставших жертвами 
тоталитарных режимов. 

Одно из недавних интервью с 
Алексеем Венедиктовым называется 
«Жить в учебнике истории – это ката-
строфа». Мы очень давно в нем жи-
вем. Просто теперь, когда начались 
самые дурные страницы, это стало 
заметно. Очевидно, что любое пра-
вительство вынуждено работать с аб-
стракциями просто в силу масштаба 
задач. Но главный вопрос – отсылает 
ли абстракция к конкретным живым 
людям и стремятся ли представители 
власти к тому, чтобы преодолеть эту 
абстракцию на уровне восприятия. 
Сейчас происходит прямо противо-
положное, и не удивительно, что 
перед началом войны мы слушали 
с экранов именно лекции по «исто-
рии». 

Сейчас в российском обществе 
происходит ментальная гражданская 
война. Никаким опросам верить 
нельзя. Очевидно, что большая часть 
людей (и, в первую очередь, про-
тивники войны) откажутся говорить 
с социологами. 

Можно предположить, что пока 
продолжаются боевые действия, 
«сторонников» будет больше. Но 
перевес наверняка не так велик, 
как это подается государственными 
СМИ. Среди тех, кто выступает про-
тив войны президента, я вижу много 
людей подавленных и ощущающих 
себя едва ли не изгоями. У них есть 
лица, есть свой взгляд на проис-
ходящее, они думают сами и умеют 
сопоставлять источники, но скорее 
всего не чувствуют за собой силы. 
Это глупо и в корне не верно, но и 
упрекать в этом глупо, потому что у 
людей есть свои лица – они их ценят 
и от них не откажутся.

Говорить на языке мирного вре-
мени сейчас невозможно. Но язык 
военного времени – язык агрес-
сивных абстракций, похожий на 
язык пропаганды. В нем тоже нельзя 
увязнуть. Нам всем в любом случае 
придется выращивать другой язык 
– конструктивный, о «конкретных 
людях», а не об абстракциях «за» – 
«против», «свой» – «чужой».  

знательно выберет психологически 
удобный вариант и объединится в 
могучее «коллективное тело» наро-
да, а противники войны почувствуют 
себя одинокими, бессильными и 
растерянными.

Я до сих пор не думаю, что обще-
ство в своей массе в это поверило 
на самом деле. Как будто ключевая 
для понимания психологической 
реакции «поддержавших» фраза: 
«Страшнее войны – только проигран-
ная война». 

Все это время работал аргумент 
«враждебного коллективного За-
пада». Вряд ли кто-то думал, что 
Россия проиграет Украине, но объ-
единившемуся «Западу», конечно, 
может. Не зря сейчас говорят именно 
о заочной войне с Америкой, на ко-
торой почему-то гибнут россияне и 
украинцы. 

Мне кажется, именно страх – 
один из главных движущих мотивов 

«поддержки». Правда вряд ли мно-
гие себе в этом признаются. Как буд-
то вообще один из заглавных героев 
России 2010– начала 2020-х – «не-
значительный» человек, которому 
страшно и который из страха часто 
делает то, что в глубине души считает 
неправильным.

В логике действий власти по-
менялось не много. Она уже давно 
выстраивала монолог, обращенный 
к этому же «коллективному телу» 
народа, которое правда существо-
вало в разобранном виде. Иными 
словами, мыслила в историческом, 
абстрактном масштабе, в котором 
не существовало конкретных людей. 

Были грандиозные историче-
ские процессы, «однополярный» и 
«многополярный» миры, противо-
стояние с «враждебным Западом». А 
человечки жили на страницах исто-
рического учебника и должны были 
быть «незначительными», которыми 
можно воевать. 

Символично, что последним 
шумным процессом перед войной 
была именно ликвидация «Между-
народного мемориала», органи-

НАС НЕТ В УЧЕБНИКЕ ИСТОРИИ. 
МОНОЛОГ РУССКОГО ЧЕЛОВЕКА, ПРИЕХАВШЕГО В КАЗАХСТАН

10 дней назад мы с девушкой 
приехали в Алматы. Она перебралась 
вместе с командой своего стартапа, 
потому что в России после 24 фев-
раля развивать проект невозможно. 
У меня почти вся работа помещается 
в ноутбуке. Очевидно, я должен был 
ехать. Но считать себя политическим 
эмигрантом не имею морального 
права. Exclusive.kz предложил мне 
рассказать о том, что чувствую и о 
чем думаю в Казахстане конкретно 
я – россиянин, приехавший в Алматы 
во время войны, которую президент 
России развязал в Украине.

Писать этот текст физически 
сложно и больно. Хотя он может 
показаться вам сухим. Сейчас невоз-
можно находиться только в Казахста-
не. Ежедневно по несколько часов я 
говорю с родственниками и друзья-
ми из России, смотрю репортажи из 
Украины, переписываюсь с другом 
из Донецка, тонким поэтом, автором 
сильных антивоенных стихов, не 
успевшим уехать из города. 

То, что в Украине происходит чу-
довищная катастрофа, видят все. Но 
о мирных жителях Донецка, которых 
тоже каждый день обстреливают, в 
российских независимых и мировых 
СМИ почти не говорят. Они – тоже 
жертвы войны, оказавшиеся раз-
менной монетой для Путина. Заходя 
в сеть, созваниваясь, списываясь, 
читая новости об очередном дне вой-
ны, я соприкасаюсь с тремя разными 
пространствами, в каждом из кото-
рых происходит своя катастрофа. И 
эти пространства забирают большую 
часть моего внимания. 

Мои чувства мне самому сейчас 
кажутся чем-то незначительным и 
не важным. Фото: дом сестры друга, 
соседний дом, на земле возле подъ-
езда лежит мертвый человек. Через 
две недели – очень похожее фото, но 
часть соседнего дома раздроблена 
снарядом. Обугленные брежневки 
в Мариуполе – такие же, как везде 
на постсоветском пространстве, но 
обугленные, с выбитыми стеклами, 
с могилами во дворах, с такими же 
прикрытыми трупами на асфальте. 

В начале войны я видел несколь-
ко фотографий из Киева с детскими 
игрушками в обломках. Подобных 
фотографий было много и с других 
войн. К ним привыкли, и они как 
будто уже не должны задевать. Но 
если додумать – увидеть их в мир-
ной, похожей на твою, квартире, 
представить вокруг какой-нибудь не-
значительный случайный момент из 
жизни обитателей, тогда становится 
на самом деле жутко… 

По сравнению с тем, что проис-
ходит там, со мной вообще ничего не 
произошло. За месяц все «собствен-
ные» эмоции выгорели, отстрани-
лись. Они есть, но какой-то пеленой 
скрыты от сознания и потому их 
сложно ощутить. Если честно, я их и 
ощущать не хочу – как и вспоминать 
о том, что было до 24 февраля.  

Я помню, что в паблике одного 
украинского музыканта в первые 
часы войны появился комментарий 
с посылом, что бойню развязали 

политики, а страдаем мы, поэтому 
давайте постараемся сохранить 
здравый смысл и хотя бы здесь не 
будем выяснять отношения. И под-
писчики, и сам музыкант поддер-
жали. Это было мужественно – в его 
родной Чернигов война уже пришла. 
Но через несколько дней кто-то все-
таки решил «объяснить» ему, что 
происходит «спецоперация», а вы, 
мирные жители, просто попали под 
горячую руку за то, что не замечали 
бедствия на востоке Украины. На-
чались дебаты, музыкант довольно 
резко, но по-человечески ответил, а 
потом закрыл комментарии и удалил 
посты.

Тогда еще была наивная надеж-
да, что украинцы, несмотря на весь 
ужас, смогут отделить «войну рос-
сийского президента» от людей, ко-
торые ничего не могут с ней сделать. 
Возможно, так и произошло бы, если 
бы боевые действия закончились 

за несколько дней. Гораздо больше 
веры было в то, что российское об-
щество ни при каких обстоятельствах 
эту войну не поддержит. 

Всегда и все говорили: «Лишь 
бы не было войны». У всех, если не 
родители, то бабушки и дедушки ви-
дели Великую Отечественную и несли 
в себе ее следы. Казалось, кому, как 
не нам, знать, что жертвы – не только 
убитые и раненные, а военная травма 
остается навсегда. 

Человек, который когда-либо 
открывал холодильник, забитый под 
завязку просроченными продуктами, 
который видел это напоминание о 
голодном военном детстве 80 лет 
назад, просто не может поддержать 
войну. А еще у огромного количества 
людей есть родственники и друзья из 
Украины. Многие выходили на связь, 
объясняли, просили протестовать 
или как-то выражать несогласие. 
Была уверенность, что поверят им, а 
не пропагандисту из телевизора.

Потом появилась необъяснимая 
латинская буква, ставшая символом 
«защиты русского мира». Самое 
страшное слово для любого росси-
янина расчетливо отменили. Хотя 
пропагандистская машина не смогла 
завестись сразу, все же сработала 
эффективно. В первые дни очеред-
ную «историческую лекцию» никто 
бы не воспринял, но можно было 
«сражаться только с военными, за-
щищая мирных жителей Донецка 
и Луганска». Войну попытались по-
казать оборонительной и справед-
ливой, а ее противников обвинили 
в лицемерии («Где вы были эти 8 
лет?»). 

Эмоциональное воздействие 
было рассчитано вполне точно – 
ситуация неоднозначная, большая 
часть людей скорее всего подсо-

Я знаю, что жители Казахстана 
тоже спорили и конфликтовали в 
соцсетях. И, вероятно, есть люди, 
которые поддерживают эту войну. Я, 
если честно, не знаю, как ее можно 
поддерживать. В ней не будет по-
бедителя – только жертвы и очень 
долгое восстановление. 

Понимаете, дело в том, что я ни 
при каких условиях не могу желать 
зла своим близким, друзьям, своему 
городу, который всегда был для меня 
важен, и своей стране, потому что, 
если с ней случится беда, пострадают 
все, кого я люблю. 

А беда случилась – и я не могу эту 
беду поддерживать. И убийства мир-
ных людей, просто занимающихся 
своим делом и не имеющих никаких 
особых взглядов, вообще далеких 
от политических игр, я тоже под-
держивать не могу. Мне не важно, 
кто и как их назовет – «украинскими 
нацистами» или «донецкими сепа-
ратистами». Они – не те и не другие. 
Потому что одобрять все это – в сущ-
ности, разрешить в себя стрелять и 
сбрасывать бомбы на свой дом. 

Я также знаю, что казахские ак-
тивисты разговаривали с людьми, 
наклеившими литеру «Z» на свои 
машины, объясняли им, что значит 
их позиция в контексте Казахстана, 
убеждали снять. Думаю, что это пра-
вильно, как и сама форма разговора 
и объяснения, а не принуждения.

В Алматы спокойно. Настолько, 
насколько может быть спокойно, 
конечно. Возможно, на самом деле, 
люди волнуются. Наверняка, у них 
и других проблем достаточно. Но по 
сравнению с нынешней Москвой – 
здесь просто невероятно спокойно. 

Я говорил в начале, что не знаю 
своих эмоций и не хочу их знать. 
Пока надо знакомиться, общаться, 
осваиваться в Алматы, искать работу 
и работать, потому что хочется быть 
полезным в Казахстане. Нужно по-
строить почву под ногами – тогда 
уже разбираться в своих чувствах. А 
еще учиться и становиться сильнее, 
потому что что-то подсказывает, что 
силы нам всем понадобятся.

Позвонил брат. Говорит, в Мо-
скве люди изо всех сил пытаются 
делать вид, что все нормально, но в 
секунду вспыхивают из-за ерунды.

Несколько дней назад, когда я 
работал, щелкнуло сообщение от 
друга-поэта:

– Бомбят.
– Рядом?
– Очень.
Читаешь и потом несколько ми-

нут просто смотришь в экран, как 
мышь, загипнотизированная удавом. 
Я подумал, что этот диалог был бы 
одним из самых страшных антиво-
енных стихотворений.

Сорин БРУТ



14 www.qazaquni.kz
№15 (989) 18.04.2022 jylMemleket

ҰЛТ ДЕНСАУЛЫҒЫ – 
ҰЛТТЫҢ БАҒА ЖЕТПЕС БАЙЛЫҒЫ

Д ү н и е ж ү з і л і к  Д е н с а у л ы қ 
Сақтау Ұйымының жарғы сында: 
«Денсаулық – физи калық ақаудың, 
аурудың болмауы ғана емес, 
адамның физикалық, психикалық, 
рухани және әлеуметтік тұрғыдағы 
толыққанды белсенділігі»,- деп 
көрсетілген. Яғни, тек он екі 
мүшесі сау болып қана қоймай, 
адамдар, сонымен қатар, еңбек 
етуге қабілетті, қоғаммен ара-
ласа алатындай болу тиіс. Ата 
З а ң ы м ы з д а  к ө р с е т і л г е н д е й , 
еліміздің ең басты байлығы – адам 
және оның өмірі, әрбір адам өзінің, 
отбасының, ата-анасы мен бала-
шағасының өміріне, денсаулығына 
зор жанашыр лықпен, ерекше 
жауапкер шілік пен қарауы қажет. 
Өйткені, ұлт денсаулығы – мемле-
кет қауіп сіздігінің құрамдас бөлігі.

Б і з д і ң  х а л қ ы м ы з  е ж е л -
ден денсаулыққа аса мән беріп, 
бірінші орынға қойған. «Бірінші 
байлық – денсаулық»,  «Дені 
саудың – жаны сау» деп бекер 
айтпаған. Денсаулығымыз жақсы 
болу үшін салауатты өмір салтын 
қалыптастырудың маңызы зор. 
Сондықтан елімізде денсаулық 
сақтау саласын мемлекет тарапы-
нан қайта дамытуға айрықша көңіл 
бөліне бастады.

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев өткен жылғы 
Жолдауында денсаулық сақтау 
жүйесінің тиімділігін арттыруға 
ерекше назар аударды. Бұл рет-
т е  П р е з и д е н т  т а п с ы р м а с ы н 
орындау мақсатында Қазақстан 
Ү к і м е т і н і ң  2 0 2 1  ж ы л ғ ы  1 2 
қазандағы қаулысымен «Дені сау 
ұлт» әрбір азамат үшін сапалы 
және қолжетімді денсаулық сақтау 
ұлттық жобасы бекітіліп, жүзеге 
асырылуда.

Жобаның мақсаты – әрбір аза-
мат үшін сапалы және қолжетімді 
денсаулық сақтауды қамтамасыз 
ету, ол 2025 жылға дейін есептел-
ген және төрт түрлі бағытта жүзеге 
асырылады:

• Бірінші бағыт – меди ци
налық көмектің қолжетімділігі мен 
сапасын арттыру.

• Екінші бағыт – эпиде мия лық 
болжау мен ден қоюдың заманауи 
жүйесін қалыптастыру.

• Үшінші бағыт – отандық 
фармацевтика саласының дамуына 
ықпал ету.

• Төртінші бағыт – салауатты 
өмір салтын ұстанатын халықтың 
үлесін арттыруға және бұқаралық 

әрқашан мемлекеттің 
негізгі міндеттерінің 
б і р і .  С о н д ы қ т а н 
Қазақстанда спорттық 
мансап үшін ең қолайлы 
жағдайлар жасалған. Бүкіл 
ел бойынша стадиондар, спорт 
мектептері, бассейндер және басқа 
да жүздеген спорт нысандары бар. 
Еліміздің барлық спорт нысандары 
тек мақтаныш үшін емес, ең алды-
мен адамдарға қызмет етеді және 
барлығына қолжетімді.

«Дені сау ұлт» ұлттық жоба-
сының қабылдануы да тегін емес, 
себебі қазіргі коро навирустық 
пандемия әсерінен туындаған 
экономикалық залал, еліміздің 
қиын кезеңге аяқ басуының 
белгісі болып табылады. Осын-
дай қиын-қыстау кезеңде ұлттың 
денсаулығын көтеру ел эконо-
микасын дамытуға байланысты. 
Егер елдердің табыс деңгейі мен 
өлім арасындағы корреляция-
ны қарастыратын болсақ, онда 
байланыс тікелей байқалады: ел 
неғұрлым бай болса, өлім деңгейі 
соғұрлым төмен және өмір сүру 
ұзақтығы жоғары болады. Дамыған 
елдерден айырмашылығы, да-
мушы экономикаларда, әсіресе, 
кедей елдерде экономикалық 
дағдарыстар мен құлдырау кезінде 
өлім-жітімнің өсуі жиі байқалады. 
Бұл құбылысты түсіндіретін 
б і р н е ш е  м е х а н и з м д е р  б а р . 
Біріншіден, әдетте, дағдарыстар 
дамыған елдерге қарағанда да-
мушы елдерге көбірек соққы 
береді.  Оларда ЖІӨ көбірек 
төмендейді, ал халықтың табы-
сы мен өмір сүру стандарттары 
әлсірейді, кедейлік жоғарылайды. 

Екіншіден, әлеуметтік қорғау 
мен медициналық қамтамасыз 
етудің төмен деңгейіне, сондай-ақ 
несиелік шектеулерге, халықтың 
кедей топтарының экономикалық 
күйзелістерді бәсеңдету мүм-
кіндіг іне  кедерг і  келт ірет ін 
жинақтарының болмауына бай-
ланысты халықтың денсаулығына 
қауіп төнуі мүмкін: нәтижесінде – 
тамақтану сапасының нашарлауы, 
профилактикалық медициналық 
қызметтерге төмен назар ауда-
ру, сондай-ақ халықтың кедей 
топтарының дәрі-дәрмектерге 
және медициналық қызметтерге 
а қ ы  т ө л е у г е  қ а р а ж а т ы н ы ң 
жетіспеуі мәселелері туындайды.

Мұның бәрі дағдарыс кезеңін-
де өлімнің өсуіне әкеледі. Со-
н ы м е н  қ а т а р ,  к а д р л а р  д ы ң 
ж е т і с п е у ш і л і г і н е н  м е д и ц и -
н а л ы қ  к ө м е к т і ң  н а ш а р л а у ы 

шеңберінде медициналық көмектің 
жалпы көлемінде амбулаториялық 
деңгейде медициналық көмек 
көлемін кеңейту қарастырылған. 
Ұ л т т ы қ  ж о б а  а я с ы н д а  ж ү к т і 
әйелдер мен балалардың денсау-
лығын сақтау үшін бірнеше шара 
қарастырылған. Біріншіден, жүкті 
әйелдерді  босанғанға дейінгі 
бақылаумен қамту көзделген. 
Екіншіден, 1 жасқа дейінгі ба-
лаларды проактивті бақылаумен 
және скринигтермен қамтамасыз 
ету қарастырылған. Үшіншіден, 
8  өңірде балаларды оңалтуға 
арналған 8 орталық және 2 ерте 
араласу орталығын қосымша ашу 
жоспарланған. Бұл мүмкіндігі 
шектеулі балаларды медициналық 
оңалтумен қамтуды 3 есеге (18%-
дан 60%-ға)  дейін арттыруға 
мүмкіндік береді. 

Х а л ы қ қ а  с а п а л ы  қ ы з м е т 

бойынша кемінде отыз жаңа 
өндірісті іске қосу жоспарланған.

Ал, Ұлттық жобаның төртінші 
бағытын іске асыру арқылы темекі 
шегу көрсеткіші 19%-ға төмендейді, 
сондай-ақ азаматтардың 45%-ы 
салауатты өмір салтын ұстанып, 
50%-ы дене шынықтырумен және 
спортпен шұғылданады деген 
үміт бар. Бұл үшін халықты спорт 
инфрақұрылымымен қамтамасыз 
етуді мың адамға шаққанда 53%-ға 
дейін арттыру көзделген. Ерекше 
қажеттіліктері бар адамдарға да 
жағдай жасалады.

Үнді халқының ұлы гуманист 
қайраткері Махатма Ганди: «Әлемді 
өзгерту үшін әуелі өзіміз өзгеруіміз 
керек»,- деген екен. Сол секілді, 
барлық үлкен ұлы істер жеке 
адамның, ұйымның, елдің қолымен 
жасалады. Ұлттың, ұйымның 
кішкене ғана бірігіп жасаған ісі 
мемлекет тарихында үлкен орын 
алуы мүмкін. Сондықтан өзім 
қызмет ететін ҚазҰУ-де «Дені сау 
ұлт» ұлттық жобасына байланысты 
Ректорымыз Түймебаев Жансейіт 
Қансейтұлы жастарға сапалы білім 
берумен қатар, әлеуметтік-рухани 
– адамгершілік пен салауатты 
өмір салтына тәрбиелеу ісін қайта 
жаңғыртуға ерекше назар аударуда. 
Өйткені, ғылым мен техниканың 
күн санап қарыштап дамуы, 
экологиялық зардаптардың белең 
алуы, ой еңбегі мен дене еңбегінің 
ара қатынасының алшақтауы, әр 
түрлі зиянды әдеттерге (шылым 
тарту, алкоголь ішімдігі, есірткі 
пайдалану, т.б) қарсы салауатты 
өмір салтын қалыптастыратын 
тегеурінді күш – бұл спорт. Спорт-
пен шұғылданған жастардың 
денсаулығы мықты, әлді, төзімді, 
икемді, эмоционалдық жағынан 
тұрақты болады.

Университетте оқытушылар 
м е н  с т у д е н т т е р г е  с п о р т т ы ң 
көптеген түрімен айналысуға 
мамандандырылған көп функци-
оналды жаттығу кешендері мен 
жаттықтырушы мамандардың 
қызметтері көрсетіледі. Жалпы, 
спорт кешенінің инфрақұрылымы 
заманауи талаптарға сай 7250 ш.м. 
аумақта тұрады. Сондай-ақ, 22 
спорт түрі бойынша кез келген 
деңгей мен дәрежедегі жарыстар-
ды қабылдайды және қамтамасыз 
етеді. Университет басшылығы та-
рапынан білім мен кәсіби спортты 
сабақтастырып, қатар алып жүрген 
студенттерімізді қолдап отырады. 
Олардың ұлттық, халықаралық 
с п о р т т а ғ ы  ж е т і с т і к т е р і  д е 
баршылық.

Қорытындылай келгенде, 
салауаттылығымыз, біліміміз және 
ғылымымыз дамудың іргетасы 
болуымен қатар, еңсесі биік ел-
дермен терезесі тең мемлекет 
болудың күретамыры, алтын 
арқауы. Салауаттылық, білім, 
ғылым бар жерде жетілу, кемелде-
ну, даму үрдісі бір сәтке толаста-
майды. Табыстылық пен жақсы 
тұрмыс кешу негізі денсаулық 
пен білімділікте екенін ұлы Абай 
жақсы айтқан. Ол: «Балаң білімді, 
парасатты болсын десең, малыңды 
аяма», – дейді. Иә, бүгінгі таңда 
ұлы ақынынмыздың өсиетімен 
егемен еліміз дарынды балаларын 
әлемнің іргелі оқу орындары-
на заманауи білім мен ғылымды 
меңгеруге қомақты инвестиция 
жұмсап, ұлттық адами капиталдың 
әлеуетін арттырып, бәсекеге 
қабілеттілігін көтеріп жатыр. Бұл 
баршамызды қуантатын үрдіс. 

Әл-фараби атындағы 
ҚазҰУ Экономика және 

бизнес жоғары мектебі
Э.ғ.к. , доцент м.а. 

Ж.Т.БЕЙСЕНБАЕВ, 
И.О.ҚҰЛИЕВ

Денсаулық – бұл әр адамның 
және бүкіл қоғамның 
баға жетпес байлығы. Ұлт 
денсаулығы – мемлекеттің 
күші! Денсаулық адамның 
ең қасиетті де құнды, 
қайталанбас, жоғалса орнына 
қиындықпен келетін, орны 
толмас асыл қазынасы. Ұлы 
ойшыл Сократқа кезінде 
мынадай сұрақ қойыпты: 
«Адамға өмірде не қымбат, 
байлық па, даңқ па?». Сонда 
Сократ: «Байлық та, атақ 
та, даңқ та адамды шын 
бақытты ете алмайды. Дені 
сау кедей ауру патшадан 
бақыттырақ»,- деп жау-
ап берген екен. Яғни, адам 
бақытты болу үшін оған 
денсаулық керек. Адам азба-
са, ұлт тозбайды. 

және денсаулық сақтау жүйесіне 
м е м л е к е т т і к  ш ы ғ ы н д а р д ы ң 
төмендеуі, әсіресе ауыр экономи-
калық құлдырау кезінде, құлдырау 
мен дағдарыс кезінде өлімнің өсуіне 
әкеледі. Ал, қабылданған ұлттық 
жоба төрт түрлі бағыт бойынша 
жұмыс істеп осындай әлеуметтік-
экономикалық салдарлардың ал-
дын алуға септігін тигізеді.

Ұ л т т ы қ  ж о б а н ы ң  б і р і н ш і 
б а ғ ы т ы н  ж ү з е г е  а с ы р у  ү ш і н 
халықтың медициналық қызмет 
сапасына қанағаттану деңгейін 
80%-ға дейін арттыру көзделген. 
Ауылдық елді мекендер, оның 
ішінде тірек және спутниктік ау-
ылдар бастапқы медициналық-
санитарлық көмек ұйымдарымен 
толықтай қамтамасыз етіледі. Кем 
дегенде 40 денсаулық сақтау ны-
санын және 2 ғылыми орталықты 
жаңғырту жоспарланған. Тегін 
медициналық сақтандыру жүйесі 

көрсету көбінесе біліктілікке 
және қажетті мамандардың бо-
луына байланысты. Сондықтан 
ұлттық жобаның бірінші бағыты 
аясында аса тапшы мамандықтар 
бойынша резидентуралық білім 
беру гранттарының санын артты-
ру, сондай-ақ әлемнің жетекші 
о р т а л ы қ т а р ы н д а  қ а р қ ы н д ы 
терапияның халықаралық стан-
дарттары бойынша оқытылған 
д ә р і г е р л е р  с а н ы н  к ө б е й т у 
көзделген.

Ұ л т т ы қ  ж о б а н ы ң  е к і н ш і 
бағытында биоқауіпсіздік жіне 
сәйкестікті бағалау саласындағы 
халықаралық стандарттарға сәйкес 
келетін санитарлық-эпидемиялық 
с а р а п т а м а  з е р т х а н а л а р ы н ы ң 
үлесін үштен бірге дейін арт-
тыру жоспарланған. Сонымен 
қатар, Парламент Мәжілісінің 
қарауына енгізілген «Биологиялық 
қауіпсіздік туралы» заң қабыл-
данады. 

Ұлттық жобаның үшінші бағы-
тында Мемлекет басшысының 
өткен жылғы 1 қыркүйектегі 
Жолдауында айтылған тапсыр-
малар ескерілген. Қолданыстағы 
дәрілік заттар мен медициналық 
бұйымдардың ішінде отандық 
өндірістің үлесін 50%-ға дейін 
ұ л ғ а й т у  ж о с п а р л а н ы п  о т ы р . 
С о н д а й - а қ  м е м л е к е т т і к  с а -
тып алу арқылы медициналық 
бұйымдар мен дәрі-дәрмектің 
5 0 % - ы н  о т а н д ы қ  ө н д і р і с т е н 
қамту көзделген. Халықаралық 
стандарттарға  сәйкес аккре-
д и т т е л г е н  з е р т х а н а л а р  м е н 
орталықтардың үлесі 100%-ға 
жеткізіледі. Дәрілік заттар мен 
медициналық бұйымдарды шығару 

спортты дамытуға бағытталған іс-
шаралар.

Мемлекеттің басты ба сымдығы 
әрқашан адам денсаулығын сақтау 
болып табылады. Адам денсаулығын 
сақтау құқығына Қазақстан Ре-
спубликасы Конституциясының 
29-бабы кепілдік береді. Дені сау 
адамды қалыптастырудың, оның 
денсаулығын одан әрі сақтаудың 
міндетті шарты – дене шынықтыру 
және спорт. Қазақстан Президенті 
жастар арасында салауатты өмір 
салтын насихаттаудың, сондай-
ақ, жоғары жетістіктер спортын 
дамыту үшін де, халықтың дене 
шынықтырумен және спорт-
пен белсенді шұғылдануы үшін 
де барлық қажетті жағдайларды 
ж а с а у д ы ң  м а ң ы з д ы л ы ғ ы н 
бірнеше рет атап өтті. Салауат-
ты өмір салтын насихаттау, дене 
шынықтыру мен спортты қолдау 
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Алматыда тұратын кейбір 
қ а л а м д а с т а р ы м  « а й д а л а д а 
жүріп сен нені білесің» деп мені 
менсінгісі келмейді. Бірақ менің 
сол айдалада жүріп-ақ оқымаған 
кітабым, бармаған елім, көрмеген 
қалам қалмағанын (сәл артықтау 
кетсем кешіріңіздер) білмейді. Не 
тоңмойындықтарына сап, білгісі 
келмейді. 

Қайбір жылы тарихы талайғы 
Францияның астанасы Париж-
ге бардық. Жолбасшымыз – 
сол тұстағы Білім және ғылым 
министрі Шәмшә Беркімбаева.

Шәмшә әпкемнің ұлтжанды-
лы ғы туралы бұрын есті азаматтар-
дан еститінмін. Газеттерден оқи-
тынмын. Сол жолы өз көзім мен 
көріп, өз құлағыммен естідім.

Әуелгі ұнағаны – қарапайым-
дылығы болды. Базбір қарындары 
шермиген шенеуніктерше жұрттан 
жырылып, оқшауланып, биз-
нес-класты таңдамапты. Сізге 
өтірік, маған шын, Шәкең ұшақта 
қарапайым жолаушылардың 
«эконом-клас» деп аталатын 
«у-шуы» көп салонында отырды. 
«Ләппай, тақсырлап» зыр жүгіріп 
жүрген көмекшілері де жоқ.

Ең қызығы сол, ұшақтың жұп-
тасқан орындықтарына қатар 
отырып қалған екенбіз, Алма-
тыдан Амстердамға дейін әпкелі-
інілі адамдардай емен-жарқын 
ә ң г і м е л е с і п  б а р д ы қ .  Қ а р а -
пайымдылығына етімнің үйрен-
гені сонша, қай өңірден, қай ауыл-
дан екеніне дейін сұраппын ғой. 

Ал үйінен киімілгішке іліп 
ала шыққан қазақы көйлегі мен 
қамзолын ұшақтан түсер кезде 
далаға мен көтеріп түстім. Әуе-
жай да да көтеріп жүруіме тура 
келді.

Ал ұлтжандылығы мен қа-
зақылығы – әпкемнің ең үлкен 
қасиеті екен. Қазақ министрлеріне 
жетіспейтін қасиеттің бірі де осы 
ұлтжандылық пен қазақы қалып 
емес пе? Ондай министрлер қазір 
жоқ қой. Бар болса, тым аз...

Амстердамның әуежайында 
Парижге ұшатын ұшақты күтіп 
біраз отырып қалдық. Осыбір 
үзілісте әпкем ЮНЕСКО-да 
өтетін «дөңгелек үстелдің» тілі 
жөнінде сөз бастады. Жаны-
мызда жүрген, Сыртқы істер 
министрлігінен қосылған қыз 
баланың айтуына қарағанда 
«дөңгелек үстелдің» жұмысы 
орыс тілінде дайындалыпты. 
Қазақ елі, қазақ тарихы, қазақ 
деген көне жұрттың көне қаласы 
Тараздың екі мыңжылдық та-
рихы туралы өрбитін әңгіме 
қазақ тілінде өтпесе, Париж-
ге қазақпыз деп несіне кеу-
де керіп келе жатырмыз? Бұл 
қазақ деген ел-жұртымыздың 
атына ұят емес пе? Еліміз арқа 

сүйеп, ес көріп отырған Сыртқы 
істер министрлігіндегі білдей 
азаматтардың ар-ожданына сын 
емес пе бұл?

Бірақ Шәмшә әпкем қанша 
жерден шыр-пыр болғанмен, 
с о л  к е з д е г і  С ы р т қ ы  і с т е р 
м и н и с т р л і г і н д е  б ұ л  т у р а л ы 
бас ауыртатын адам болмады. 
Кейін мәселенің мән-жайын 
Ю Н Е С К О - д а ғ ы  т ұ р а қ т ы 
өкілдігіміздің қызметкерлерінен 
сұрастырсақ, олардың айтқаны 
«аудармашылардың бәрі фран-
цуздар. Олар тек қана орыс тілінде 
аударма жасайды ЮНЕСКО тек 
қана өз  аудармашыларымен 
жұмыс істейді» деген тақұл-тұқыл 
сөз болды.

Күмәні көп сөз, әрине. Жеті 
жұрттың мәдениеті мен өнерін, 
тарихын қанатының астына алып, 
қамқорлық жасайтын ерекше 
шаңырақтың сол елдердің тіліне 
келгенде кежегелері кері тарта 
қалды дегенге ешкім де сенбейді. 
Мен де сенгем жоқ. 

Сөйтіп Шәмшә әкпейім фран-
цуз ғалымдарының алдында ана 
тілінде сөйлегісі келсе де, «про-
токол тілі» деп қоймай қойған соң, 
амал жоқ орыс тілінде сөйледі. 
Сөйлеп тұрған апамның жүзіне 
қарасам, қазақ деген қарқаралы 
елдің тілі ЮНЕСКО шаңырағында 
естілмегеніне қатты күйзеліп, беті 
күреңітіп тұр екен.

Хаттама бойынша «дөңгелек 
үстелден» соң Тараз шаһарынан 
табылған көне жәдігерлердің 
көрмесі ашылуы керек болатын. 
Шәмшә әпкем, міне, осы жерде 
қазақша кетті. Мен де толқып 
кеттім. Өйткені Қазағымның 
тілі Париждің қақ ортасындағы 
ЮНЕСКО ғимаратының қара 
шаңырағында алғаш рет Қазақ 
елінің ресми адамның аузынан 
естілді. Ол ресми адам, әрине, 
Шәмшә әпкем болды. Ал үстінде 
өзім көтерісіп келген қазақ 
әйелдерінің ұзын етек керемет 
көйлегі мен сәнді қамзолы. 

Батыр екен, «бұған басқалар 
қалай қарайды» дейтін кейбіреулер 
құсап қарадай үрікпеді. «Осы 
«самодеятельностьім» үшін бас-
шылардан таяқ жеп жүрмесем 
нетті» дейтін сауысқаннан сақ 
шенеуніктерше бүгежектеген де 
жоқ.

Қазақта жігітке бергісіз қыздар 
да болады. Шәмшә әпкем сол 
ұлға бергісіз қазақ қыздарының 
бірі болды. Ал әпкемнің ана 
тіліміздегі айызды қандыратын 
әуезді сөздерін француз тіліне 
аударып жатқан қазақтың қара 
домалақ баласы еді.

Жатқан жерің жәнната бол-
сын, Шәмшә әпке!

Көсемәлі СӘТТІБАЙҰЛЫ  

ҚАЗАҚТА ЖІГІТКЕ БЕРГІСІЗ 
ҚЫЗДАР ДА БОЛАДЫ

МЕН ОНЫ ҚАЖЫМҰҚАНҒА 
БАЛАЙТЫНМЫН...

ЖЫЛЫ ЖҮРЕК, 
НҰРЛЫ АҚЫЛДЫҢ ИЕСІ ЕДІ...

БАҚҰЛ БОЛ, БАУЫРЫМ!

ГОРБАЧЕВТАН СҰҚБАТ АЛҒАН 
ЖАЛҒЫЗ ҚАЗАҚ ЖУРНАЛИСІ ЕДІ…

Жыландай ирелеңдеген 
бұралаңды өмір жолында та-
лай жанды жаныма жақын 
тұттым. Бұл күнде солардың 
дені менен сырт айналды. Осы 
өмірімде адал сүт емгендерді 
сирек көрдім. Сол сиректің 
бірі – Алмас інім еді. Мен оны 

Қажымұқанға балайтынмын. 
Өзі де батыр шалыс болатын. 
Горбачевпен арпалысқан қиын-
қыстау кезеңде Алмас менің 
қасымнан табылды. Елші болып 
жүрген кезімде Қырғызстанға 
да іздеп келді. Журналистік 
қарымымен де қолдау білдірді. 

Енді, міне, бәрі де өткен күн 
еншісінде қалды.

Алмас інім! Сенің қазаң 
маған өте ауыр тиіді. Иманың 
саламат болсын! Нұрың пейіш 
төрінде шалқысын!

Ағаң Мұхтар ШАХАНОВ

Республикаға белгілі тілші, «Отырар алқабы»  
газетінің бас-редакторы Алмас Шаймерденұлы 
5 9  ж а с қ а  қ а р а ғ а н  ш а ғ ы н д а  д ү н и е д е н  ө т т і . 
Алмас Шаймерденұлы 1963 жылы 26 қазанда Оңтүстік 
Қазақстан  облысы Қызылқұм ауданы (қазіргі 
Түркістан облысы Отырар ауданы) Шәуілдір ауылын-
да дүниеге келген. 1970-1980 жылдары В.И.Ленин 
атындағы орта мектебін бітіріп, 1981-1983 жылдары 
аралығында Мәскеу қаласында әскери борышын өтеген.  
Әскерден соң Шәуілдір АТП-сында жүргізуші болып 
жұмыс істеген. 1990 жылдан бастап Баспасөз саласында 
аудандық, облыстық, республикалық басылымдарда 
қызмет етті. «Отырар алқабы» газетінде тілші, 2018 
жылдан директор-бас редакторы болып қызметтерін 
атқарды.

Құрметті отырарлық жерлестер!
Ардақты Алмас бауыры мыздың 

жанұясы, перзентері, ағайын ту-
ыстары!

Талантты қаламгер-жур-
налист, ұлтжанды қайраткер 
тұлға Алмас бауырымыздың 
қаза болуына байланысты от-
басына, ағайын-туыстарына, 
барша отырарлықтарға қатты 
қайғырып көңіл айтамын. Ал-
мас өзінің дара қолтаңбасымен, 
кескін-келбетімен, адами бол-
мысымен дараланған дарынды 

қаламгер еді. Оның бар қарым-
қабілеті күш-жігері Оңтүстік 
өлкесімен,  қасиетті  Отырар 
өңірінің дамуына, оның тарихы 
мен мәдениетін, нар тұлғаларын 
зерттеуге, насихаттауға арнал-
ды. Ол үнемі ізденісте жүретін 
баспасөздің нағыз тұлпары, газет 
бетінде жазылатын сұлу сөздердің 
сұңқары еді. Алмас 1986 жылғы 
Желтоқсан көтерілісінен кейін 
Мұхтар Шахановтың жанында 
жүріп көмектескенін, КСРО-
президенті Горбачевтан сұхбат 

алып, қазақ халқынан кешірім 
сұратқанын  біреу біліп, біреу 
білмейді.  Біз елгезек ініден, 
кәсіби қаламгер-журналистен, 
жылы жүрек, нұрлы ақылдың иесі 
болған, парасатты нар тұлға бауы-
рымыздан айырылдық. Алланың 
әміріне амал жоқ. Жатқан жерің 
жайлы, топырағың торқа болсын. 
Алдың пейіш, артың кеніш бол-
сын, Алмас бауырым!

Қуаныш АЙТАХАНОВ

Бүгін-жердің үстінде, ертең-
жердің астында екенімізді білсек 
те, өмір сүре береміз. Өлгіміз 
келмейді.  Оған не амал бар? 
Өлмеу үшін өмірге келмеу керек. 
«Құдайдың өзі де қалаған өміріңді 
бермейді, қалған өмірді береді» 
деп тәпсірлеген Қадыр ағам да 
қара жердің астында. Өмір мен 
өлім. Арасы-арпалыс, жан-жағы-

жанталас. Өстіп жүріп өтесің де  
кетесің. Бірақ жақсының ісі өзінен 
кейін де өмір сүре береді...

Алмас Ақылбек бауырым о 
дүниеге озғанда осындай ойлар 
басымды шырмап алды. Ол шын 
мәнінде шындық үшін шырылдап 
өткен қайсар мінезді қаламгер 
болды. Тумысында туралықты 
жақсы көрді. «Қалың орманның 

қарғасы болғанша, бір бұтаның 
бұлбұлы болғанды» қалады. Бұлбұл 
қонған бұл бұтаның аты-ақихат еді, 
шыбығы-шындық еді. Айналай-
ын Алмас інім аласапыран ғұмыр 
кешіп, сол үшін сорға да түсті, ол 
үшін отқа  да күйді.

Бақұл бол, бауырым!

Көпен ӘМІРБЕК

Киелі Отырардан суық хабар 
жетті…

Белгілі журналист Алмас Ақыл-
бек жүріп келе жатып, жүректен 
кетіпті… Сап-сау жүрген секілді еді 
сырт көзге…

Алла алдынан жарылқасын! 
Үш-төрт айдай бұрын компози-

тор Қалдыбек Құрманәлінің той-
ында кездесіп едік. Баяғыда марқұм 
жазушы досымыз Есжан Айна-
беков таныстырып еді… Иә, сол 
кезде Шымкентте республикалық 
«Жігер» фестивалына облыстан 
іріктеу өтетін. Сонда көрдім алғаш 
рет, 1987 жылдары болуы керек. 
Ұзақ толғау оқығанда тағы бір 
досы, сазсырнай жасаушы Кен-
дебай болуы керек, сол қосылып, 
өлеңін сахналық қойылымға ай-
налдырып жіберген еді…  

Өзі Есжан екеуі бір ауылдан 
болуы керек. Қалдыбек досы екеуі 
қатар жүретін бір кездері жұп жаз-
бай. «Шәмші» журналын шығаруға 
зор үлес қосты.

«Жас Алашта» жапырып жа-
зып жүрді. Өзі өлеңдерін жатқа 
оқитын Мұхтар Шаханов ағасына 
«оққағар» болып жүрген кезі де 
бар. Кеңес Одағының алғашқы 
да, соңғы президенті Горбачевтан 
сұқбат алған тұңғыш та соңғы қазақ 
журналисі болса керек Алмас бау-
ырымыз.

«Оңтүстік Қазақстан» газетінде 
бас редактордың бірінші орынбаса-
ры болып істеді. Жазуы жақсы еді! 

Біздің «Қазақ үні» газетімізге 
де мақала жіберіп қоятын. Бір 
к е з д е  Ш ы м к е н т т е  к е з д е с і п 
қалып, бірнеше күн бірге сейіл 

құрғанымыз бар еді…  Алматыға 
келгенде де кейде үйге іздеп келіп 
жүретін… Зор кеудесіне сай көңілі 
де кең, нар қазақ еді!

Қасиетт і  Рамазан айында 
қайтпас сапарға аттанды…

Қасиетті  жерге қойылды… 
Алыс сапарға аттандырудың бар 
а у ы р т п а ш ы л ы ғ ы  м е н  ж а у а п -
кершілігін көтерген, қашан да досқа 
адал, осындай қиындық туғанда 
бірден кірісіп кететін Қалдыбек 
Құрманәліге Алла разы болсын!

Алмас бауырымыздың алды 
пейіш, арты кеніш болғай! Ұрпақ-
тарына құдай ұзақ ғұмыр бергей! 
Отбасы мен туған-туыстарының 
қайғысын бөлісіп, көңіл айтамыз.

Иманы саламат болсын!

Қазыбек ИСА

АЛМАС АҚЫЛБЕК
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АҚЫН ЖАНЫН ЖАРАЛАП, АҚЫН ЖАРЫ КЕТТІ…

ЕУРОПАРЛАМЕНТ 
ӨКІЛДЕРІМЕН

ЖҮЗДЕСТІ
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ЖАЗЫЛУ ИНДЕКСІ – 65380

«Қазпошта» арқылы жазылу бағасы:

1 ай қала 429,24 3 ай қала 1287,72
1 ай ауыл/аудан 447,86 3 ай ауыл/аудан 1343,58

6 ай қала 2575,44 12 ай қала 5150,88
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Әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университетіне Еуропалық 
Парламент делегациясы арнайы сапармен келді. Мәртебелі 
меймандар ҚазҰУ-дың Басқарма Төрағасы – Ректор Жансейіт 
Түймебаев бастаған оқытушы-профессорлар құрамы және 
студенттерімен кездесті. 

Kezdesý

Көрнекті ақын, лирика дүлдүлі Исра-
ил Сапарбай ағамыз да асыл жары Жұпар 
жеңгемізден айрылды.  Алла ардақты 
жеңгеміздің алдынан жарылқасын дейміз.

К ө р н е к т і  ж а з у ш ы - д р а м а т у р г  Д у -
лат  Исабековтің  үйіндег і  жеңгемізді 
аттандырғанымызға аз ғана күн болып 
еді… Қазақ әдебиетінің қатар шапқан қос 
тұлпарына қатар келген бұл ауыр қайғыны 
қара орман халық бірге бөлісуде…

Жұпар жеңгей атына сай жаны жұпар 
жан еді. Бір жылдай ауырыпты. Аты жаман 
ауру ақыры алып тынды. Жан жарын Исраил 
көкеміз Түркияға дейін алып барып, талай 
жерде қаратты. Бірақ Алла үкіміне амал жоқ! 
Алды пейіш, арты кеніш болғай дейміз. 

Жаны жайсаң жеңгеміз Ақынға жар 
бола білудің жарқын үлгісін көрсетіп кетті. 
Шайырдың шабытына тұсау салмай, қанатын 
кеңге жайып, қияға еркін самғауына бар 
жағдайын жасап, бабын тапқан, мейірлі 
жүзіне шуақ үйірілген ақпейіл жан еді. Аяулы 
жар бола білген Жұпар жеңгеміз жыр жүйрігі 
Исраил ағамыздың ел жатқа білетін, халық 
қазынасына айналып кеткен талай маржан 
жырлары мен әсем әндері дүниеге келуіне 
себепкер болып, шабыт отын тұтата білді. 

Исраил аға «Ақын жары» атты өлеңінде:

Еуропарламент өкілдері алды-
мен «Әл-Фараби» музейін аралап, 
қара шаңырақ тарихына қанықты. 
Сонымен қатар қонақтарға ҚазҰУ 
жанындағы Пан Ги Мун инсти-
тутының қызметі баяндалып, оқу 
орнының даму жоспары танысты-
рылды.

Делегация құрамына «Қазақ-
стан Республикасы – Еуропалық 
одақ» Парламенттік ынтымақтастық 
комитетіндегі Еуропалық Парла-
мент делегациясының төрағасы, 
Көлік және туризм комитетінің 3-ші 
вице-төрағасы  Андрис Америкс 
(Латвия), елші, ҚР ЕО өкілдігінің 
басшысы Кестутис Янкаускас, ҚР-
ЕО Парламенттік ынтымақтастық 
комитетіндегі Еуропалық Парла-
мент делегациясының мүшесі, ЕП 
Сыртқы істер комитетінің мүшесі 
Франциско Миллан-Мон (Испа-
ния) және басқа да ұйым мүшелері 
кірді.

Қ а з Ұ У - д ы ң  Б а с қ а р м а 
Төрағасы –  Ректор Жансейіт 
Түйме баев қонақтарға арнап сөз 
сөйледі. Ол 2010 жылдан ба-
стап Қазақстан Болон процесінің 
толыққанды мүшесі және Жоғары 
білімнің еуропалық кеңістігінің 
қатысушысы мәртебесіне ие екенін 
атап өтті. Қазіргі уақытта ол Бо-
лон процесінің бақылау тобының 
тең төрағасы болып табылады. 
ҚазҰУ әлемнің 500-ден астам үздік 
және жетекші университеттерімен 
ы н т ы м а қ т а с т ы қ т а ,  к ө п т е г е н 
ірі  халықаралық ұйымдардың 

Күйбең тiрлiк...
Күйдiк, пiстiк, өртендiк..,
Ес жинадық, ел iшiне ерте ендiк.
Жетсек дедiк жағалауға ертерек
Желбiреген екi Үмiттi желкен ғып.
Жеттiк бiлем...
Мың шүкiрлiк,
Мың тәуба.
Етек-жеңдi болады ендi қымтауға.
Бiз сияқты жанып-сөнiп жанары,
Бiз сияқты өрмеледi Күн тауға.
Мәжнүн басын байлап алған Ләйлам-ау,
Қамсыз, мұңсыз, қайран, 

Көктем қайда анау?..

Мен сияқты мезгiлiнен ауып Күн,
Сен сияқты бозарады Ай да анау...
Ақын болу – һәм қасiрет, һәм бақыт,
Жыр болмаса, септiгi жоқ жарға түк.
Күнi бойы күбiрлесiп күллi оймен,
Түнi бойы отыратын толғатып.
Тоты құсқа тiл бiтiрiп тордағы
Тағы, мiне, келiп отыр толғағы.
...Ақын жаны ортаймаса болғаны,
Ақын жары қартаймаса болғаны!.. – деп 

жырлайды.
Енді міне ақын жары ақын жанын ор-

тайтып, қабырғасын қайыстырып қайтпас 
сапарға аттанды…

Сексеннің сеңгіріне шыққанда өмірсер-
ігінен айрылу – өмірдің ауыр сынағы! Берік 
болыңыз, Исраил көке! Алла сабыр берсін!

Артында қалған ұрпағына, өздеріңізге 
құдай ұзақ ғұмыр берсін!

Марқұмның отбасы мен туған-туыста-
ры ның қайғыларына ортақтасып көңіл 
айтамыз. 

Қасиетті Ораза айында дүние салған 
Жұпар жеңгеміздің жаны жұмақтан болғай!

Иманы саламат болсын!

Қазыбек ИСА

құрамына кіреді және білім беру 
бағдарламалары мен ғылыми 
бағыттарының ауқымы аса кең. 
1 6  қ о с д и п л о м д ы  б і л і м  б е р у 
бағдарламасы Еуроодаққа мүше 
10 елдің жоғары оқу орындарымен 
бірлесіп іске асырылуда.  ҚазҰУ-
дың сегіз факультеті Еуроодақ 
елдерінің 13 серіктес жоғары оқу 
орнымен ынтымақтастық орнатқан. 
Университетте  92 біл ім беру 
бағдарламасы ағылшын тілінде 
оқытылады.

Қара шаңырақ Біріккен Ұлттар 
Ұйымының «Академиялық ықпал 
ету» бағдарламасының тұрақ-
тылық жөніндегі жаһандық хабы 
ретінде мақсатты түрде жұмыс 
істеп, оқытушы-профессорлар қыз-
метін интернационалдандыру жо-
лымен ғылыми-білім беру бағдар-
ламаларының деңгейін арттыруда.

ҚазҰУ-да жекелеген еуропалық 
елдермен ынтымақтастық жөнін-
дегі орталықтар табысты жұмыс 
істеуде. Ректор сөз соңында: «Біз 
Қазақ станның Еуропалық одақпен 
халықаралық мәдени-білім беру 
ынтымақтастығын интеграциялау 
және дамытуға аса мүдделіміз. 
Осылайша ҚазҰУ еуропалық елдер-
мен ғылыми зерттеулерді дамыту 
саласындағы ынтымақтастыққа 
өз үлесін қосады», – деп, бұл 
кездесудің өзара ықпалдастықты 
нығайта түсеріне зор сенім білдірді.

Өз кезегінде ҚР-ЕО Парла-
менттік ынтымақтастық коми-
тетіндегі Еуропалық Парламент 

делегациясының бірінші вице-
төрағасы, ЕП Көлік және туризм 
комитетінің 3-ші вице-төрағасы 
Андрис Америкс: «Біз әртүрлі 
елдерден келдік, бірақ бәріміз 
е у р о п а л ы қ п ы з .  Б і з  б і р л і к т е н 
ә р т ү р л і л і к к е  д е й і н г і  б і р е г е й 
процестерді бірге өткізудеміз, ортақ 
бірегейлікке иеміз. Біз еуропалық 
ұлттардың терең тарихымен бөлісіп, 
Еуроодақ қағидаларын Қазақстанға 
жеткізу үшін келдік. Күрделі гео-
саяси ахуалға қарамастан, негізгі 
қиындықтарды еңсере алған елге 
барлық жақсылықты тілегіміз келді. 
Сіздердің елдеріңіз азаматтық 
қоғамда маңызды рөл атқаратын 
мәдениетаралық диалог пен адам 
құқықтарын қолдауға септігін 
тигізеді деп үміттенеміз», – деп 
пікір білдірді.

ҚР-ЕО Парламенттік ынтымақ-
т а с т ы қ  к о м и т е т і н д е г і  Е у р о -
п а р л а м е н т  д е л е г а ц и я с ы н ы ң 
мүшесі Франциско Миллан-Мон 
жиналғандарға, әсіресе жастарға 
Е у р о п а р л а м е н т  қ ы з м е т і н е 
қызығушылық танытқаны үшін 
алғысын білдірді. Ол өз сөзінде 
Қ а з а қ с т а н  Р е с п у б л и к а с ы н ы ң 
Президенті Қ.Тоқаев бастаған 
реформалардың дер кез інде 
қабылданғанына тоқтала келе,  
Қ а з Ұ У  ж е т і с т і к т е р і н  ж о ғ а р ы 
бағалады. «Университет шығыстың 

ұлы ұстазы әл-Фараби мұрасын 
с а қ т а й  б і л д і ,  с о н ы м е н  б і р г е 
болашаққа сеніммен қарайды, 
ц и ф р л а н д ы р у  ж ұ м ы с т а р ы н 
жүргізуде. Сіз халықаралық уни-
верситеттермен тығыз байланыс 
орныққаны туралы, еуропалық 
ө р к е н и е т  қ а ғ и д а л а р ы  м е н 
БҰҰ құндылықтары жайында 
баяндадыңыз. Орталық Азияда 
ғана емес, сонымен қатар Еуроодақ 
елдеріне де танымал университетке 
толағай табыстар тілеймін», – деген 
лебізін жеткізді.

Сондай-ақ жүздесуге ҚР Пар-
ламенті Мәжілісінің Халықаралық 
істер, қорғаныс және қауіпсіздік 
коми тетінің төрайымы Айгүл Құспан 
қатысып, Еуроодақ жұмысына көр-
сеткен қызығушылық үшін алғысын 
жеткізді.

Кездесу барысында студент 
жастар сұрақтар қойып, делега-
ция мүшелерінен тұшымды жау-
аптар алды. Қатысушылар өзара 
ықпалдастықтың перспективалық 
бағыттары туралы ой бөлісіп, ынты-
мақтастықтың маңызды мәселелері 
бойынша пікір алмасты.

Шара соңында құрметті қо нақ-
тар студенттермен естелік суретке 
түсті.

 
 Әл-Фараби атындағы 

ҚазҰУ-дың Баспасөз қызметі


